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> Ens ha deixat 
l’advocat cassanenc 
Enric Ametller, activista 
cultural i prohom del 
bàsquet gironí

I també en 
aquest número:
> Entrevistes amb:

• Xevi Xirgo, 
coautor del llibre de 
Carles Puigdemont

• Jordi Tubert, 
president de la UBC

• Joan Casabó, 
regidor de promoció 
econòmica i cultura

• Aina Maresma, 
coordinadora de la 
UD Cassa
• i... Quim Roqueta 
Cristina Menció i 
Alba Carrera 

> Cassà supera els 
100 positius per 
coronavirus
> ... i tota 
l’actualitat de 
les entitats 
cassanenques

Animant un 
estiu diferent
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Editorial Opinió

Un altre any serà

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda.

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Aquest estiu que estem finalitzant no ha servit per allunyar els 
dubtes que teníem sobre com superar la pandèmia del corona-
virus i, contràriament al que alguns havien vaticinat, aquesta 
temporada de calor ha evidenciat que aquesta pandèmia no es 
cura amb altes temperatures i que fins que no es trobi una va-
cuna o remei definitiu continua essent una amenaça constant 
sobre la ciutadania.

A casa nostra tot i l’intent de recuperar l’activitat quotidiana i 
les propostes que s’han fet per mantenir una certa activitat so-
cial i cultural, la normalitat no s’ha recuperat i només un terç 
de les persones que habitualment en gaudien, enguany han 
pogut participar-hi. Les estrictes mesures de seguretat impo-
sades, la por a possibles contagis, la necessitat de mantenir 
distàncies... tot són factors que han afectat de forma negativa 
un estiu que estàvem acostumats al fet que fos un punt de 
trobada i de contacte social, uns factors que precisament són 
els més perillosos a l’hora de protegir del coronavirus.

La decisió de l’Ajuntament de Cassà recular en la postura ini-
cial de reprogramar la Festa Major, suspesa al juny, per fer-la 
per Santa Tecla, és una mostra més de la necessitat de conti-
nuar treballant per mantenir les mesures de seguretat aplica-
des en els darrers mesos. De fet, la realitat amb l’increment 
d’afectats –a l’agost s’ha superat el centenar de casos positius 
a Cassà- era absurd continuar pensant que la vida recuperaria 
la seva normalitat en quatre dies. Si l’exigència de mascareta, 
distància i neteja de mans encara s’ha de mantenir estricta-
ment i està clar que no es pot compaginar amb una programa-
ció de festa major que finalment serà força descafeïnada per 
evitar qualsevol risc.

Tant de bo que l‘any que ve es pugui fer una festa com cal; 
però enguany no hagués estat ni coherent ni prudent i no pas-
sa res per assumir -com han fet tants de pobles i ciutats de tot 
arreu- que no passa res per passar un any  sense tenir festa 
major. La salut i la seguretat han d’anar per davant de tot.
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

L’ORENETA     
D’un niu d’amor ha sortit aquest matí
airosa i tèbia la més dolça oreneta,
traça pels aires el seu primer camí
volades amb l’estil de jove atleta.

Ha volat sobre un llac d’aigua neta,
on fa una llarga estela que no té fi,
puja i baixa, fa una volta completa

emmiralla el negre frac i el blanc setí.

Després, recorre part de la Selva i 
l’Empordà,

emplena bé la gola per la seva polla-
da

i fa via al seu recés del ben assolellat 
Cassà.

I com els seus pares, una llunyana 
albada,

hi estiueja cada any, on ha trobat el 
pa

al clima de l’amor d’una terra estima-
da.

                                         
Enric Albertí Mias

I com es trenca
La maldat. No a tall de perspectiva jutjada com a equívoca des d’un punt de 
vista ètic o pacte moral comú. Més aviat com a la seva concepció més pura. 
Com aquella toxicitat indiscutible que corca i dicta el comportament, donant 
veu i eventualment manifestant els pensaments més recòndits; enfonsant 
l’individu en la pèrdua contra la seva pròpia debilitat, idea central de la pro-
blemàtica. 
Una bona persona. Algú que en un inici no desitja cap mal als altres, al revés. 
Que considera la bondat quelcom genuïnament a perseguir i aspirar. Que 
creu en l’amor, la ben entesa i reciprocitat. Així doncs, per què? Per què 
aquest mateix perfil es pot marcir fins al punt de deixar-se consumir? Però 
també, sense ser extremistes, per què algú, sense la necessitat d’haver de 
ser idealista o benigne, decideix abraçar el seu odi? Com és que es trenca? 
Per què existeix la voluntat de voler ser conscientment vil? 
Un o diversos cops que porten a la desesperança. El patiment. La frustració. 
L’ira. La buidor en sentit. La pèrdua de fe. Qüestionar el perquè seguir... El fet 
d’aferrar-se en la llastimosa cerca d’una compensació que mai arribarà; en 
l’egoisme més insà. En trobar la resposta davant el dolor en l’enveja i intenció 
de fer pagar al món la desgràcia personal. Com un verí, escampat amb pre-
cisió o bé caòticament sense criteri ni filtre; producte d’una clara infelicitat i 
clam que implora ajuda. 
Quantes vegades hem estat testimonis d’aquest tipus de transformació? Se-
gurament, i sens dubte per fortuna, la nostra experiència només ens l’ha 
mostrat a través de la ficció; encara que, és clar, potser més d’un ho ha 
arribat a entreveure com una temptació o camí factible en algun moment 
particularment dur. La història de l’heroi caigut: o dit puerilment, el bo que es 
tornà dolent. Per què ens atrau tant? És el mer concepte de corrupció i duali-
tat de conflicte? O més aviat és una mostra de la necessitat de representació 
i reflex personal de la nostra negativitat? El tan famós sentir-se identificat. 
Comprendre i empatitzar. Compartir la tragèdia fins al punt d’estar justificant, 
probablement de manera involuntària, les atrocitats que un personatge co-
met. I és en aquest punt on es troba el més curiós de la reflexió. Aquesta 
fascinació per la malignitat rarament traspassa la barrera del personatge i el 
seu relat fictici. Al cap i a la fi és quelcom aliè, separat de la nostra vivència 
personal i comuna. Considero que la ficció no és més que un maldestre in-
tent d’interpretar i representar la realitat així com el pensament humà; però 
alhora, sé que la seva utilitat i sentit ociós i il·lustratiu, però especialment 
intel·lectual, emotiu i reflexiu, és gairebé imprescindible. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

SOLUCIONS ALS 
ENTRETENIMENTS 
(PÀG. 91)

Mots encreuats 411Sopa de lletres 411 Sudoku 173
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En Ricard i la Raquel fugen dels Estats Units, conscients 
del greu perill que els amenaça el seu dia a dia. Estan farts 
dels caçadors de recompenses i dels seus tests Voight-
Kampff de personalitat que, a través dels ulls, poden de-
tectar si són replicants o humans. La Raquel sap que ella 
és una replicant. En Ricard es pensa ser perfectament 
humà. Busquen un lloc semblant a la seva ciutat a Google 
Earth, i en troben un que es diu Els Angels. El traductor de 
Google els confirma que Els Angels vol dir Los Angeles en 
català. Quan hi arriben en cotxe uns dies després i consta-
ten que Els Angels és un santuari dalt d’una muntanya en-
voltat de bosc, es senten decebuts. S’instal·len finalment 
al nostre poble i ocupen un pis d’un edifici cèntric i buit que 
pertany a un banc dolent. Es senten a gust, aquí: els car-
rers són tan bruts com els de la seva estimada metròpoli 
americana, cada cop és més fàcil trobar-hi cuina asiàtica 
i d’altres parts del món, i la gent ha de portar mascareta 
quan surt al carrer. Tots dos mostren moltes ganes d’inte-
grar-s’hi. Fa poc van anar a un sopar de la botifarra i els va 
tocar un xai en el sorteig; es van sentir feliços de no haver 
estat premiats amb un unicorn blanc. Durant la Serenata 

de la Festa demanen amb insistència, com la majoria del 
públic que omple el Polivalent, que l’orquestra toqui Girona 
m’enamora al final del concert. I quan van a la peixateria 
s’enfaden si la peixatera diu sonsos en comptes del loca-
lisme espets. Es plantegen presentar-se al Correlletres de 
Narrativa per Sant Jordi, aprofitant que encara no han 
complert els quaranta anys.

La Raquel es queixa que els ulls li fan mal. Potser és 
vista cansada. O potser abusa de la lectura de tants de 
llibres -a la biblioteca ja la coneixen, és una gran aficionada 
a la novel.la romàntica i a la de ciència-ficció. Se’n van a 
una òptica local;  s’ha de fer poble, diuen ben convençuts. 
La dependenta li prepara un test de visió. Ha de llegir 
unes lletres projectades en una pantalla: D I C K. Mentre 
les pronuncia una a una, nota que els ulls de la Raquel 
són estranyament vermells i s’irriten amb molta facilitat. 
Li demana si a la seva mare també li passava. En Ricard 
agafa la seva companya d’una revolada, van a la parada 
del Caprabo i prenen el primer bus que passa per no tor-
nar mai més al poble.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Blade runner

Diuen els lectors Opinió

Cada estiu baixo a aquell riu,
per retrobar-me amb  records,

records que suren a l’aigua,
promeses, lluny de tots...

Aquell riu on tu i jo anàvem,
on sobre les seves aigües ,

llançàvem una flor, 
i ens prometíem paraules,

paraules d’estimació...
 

Aquelles aigües clares,
que reflectien com un mirall

les nostres siluetes enamorades,
la il·lusió dels nostres cors...

Cada estiu baixo al riu,
cantant la nostra cançó,

tiro una flor a l’aigua,
tot evocant aquell amor.

I el corrent del riu murmura,
encara empara amb esforç,
les nostres dolces paraules
les nostres rialles i plors.

M. Carme Ariza

El meu racó
Aquell riu

Cadires, històries i 
fresca

Temps enrere, les nits d’estiu caloro-
ses com aquesta, la gent sortia de 
casa seva, cadira en mà, disposats a 
passar una bona estona a la fresca de 
la nit, tot fent petar la xerrada amb al-
gun veí o veïna al portal de casa o del 
costat o del davant, tant li feia.

N’hi havia que fins i tot sortiren amb 
una galleda d’aigua i esquitxaven el 
terra que els envoltava intentant su-
focar l’escalfor romanent al terra des-
prés d’un dia tòrrid i la mainada tam-
bé hi era, corrent amunt i avall amb 

les amigues, fent alguna trapellada.
 Aquells temps no tenien aire condi-

cionat, ni Netflix, ni movistar, ni tenien 
enginys sofisticats que els permetien 
comunicar amb un món globalitzat. 
Tenien una cadira que els connectava 
amb els veïns, les històries del dia a 
dia i la fresca de la nit. El canvi cli-
màtic!?? no existia. Em pregunto si 
en certes coses hem avançat com a 
societat, o quan hem avançat, és per 
millorar!? Individualment potser po-
dem tenir una sensació que sí, i hem 
aconseguit grans fites que han millo-
rat la nostra qualitat de vida en alguns 
aspectes. Però com a societat...hem 
sabut avançar a un ritme raonable i 

sostenible!?
 Des d’aquí dalt estant, la impressió 

és que s’ha deixat enrere un tresor 
humà inigualable, connectar amb els 
veïns, socialitzar, i ningú se n’ha ado-
nat. 

No ho trobeu a faltar!?
Ho confesso, jo sí, recordo amb 

nostàlgia aquella època que dissorta-
dament no tornarà, i portaré aquell 
bell record amb mi, mentre, continuo 
passant les nits a la fresca, més sol, 
sense les històries dels veïns. 

Bona nit 

#CassàdelaSelva @fanal_sedr
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (116)

La puta d’oros
Si algú pensa malament i no creu que faci referència 
a la carta assenyalada amb el número 10 d’oros de 
la baralla espanyola, doncs s’equivoca. I ara, qui gosa-
ria parlar malament d’un exrei (d’oros)? I és que ja va 
d’unes quantes temporades que els estius, més aviat 
curts de notícies importants, no guanyem per a en-
surts.

Ara resulta que l’ex cap d’estat espanyol, hereu del 
dictador i nomenat rei pels seus seguidors, en comp-
tes de ser un exemple per a la ciutadania ha resultat 
ser un “xoriço” integral. Sembla que els diners públics 
que any rere any, des del 1975, se li van assignar 
en els pressuposts de l’estat, no eren suficients per a 
mantenir el ritme de vida d’ell i de tota la seva família, 
motiu pel qual havia de fer alguna feina extraordinària 
per arraconar algun caleró.

El cas és que, la família reial mai ha pagat impos-
tos, ni ha fet públic el seu patrimoni, ni ha donat cap 
informació sobre la destinació dels diners rebuts. Els 
darrers anys el pressupost era d’uns deu milions anu-
als, despeses de funcionament, personal, seguretat, 
viatges, etc., a part.

És clar que la famosa amistat “hispano-arabe” era 
la clau per a “promocionar” el país que representava, 
tot aconseguint contractes per a determinades empre-
ses, dubtosament competitives, i de passada, passar 
la gorra pels serveis prestats.

Val a dir que als clients d’aquests països se’ls en re-
fot deixar anar un centenar de milions més o menys, 
donat que els hi costen ben poc de guanyar.

El catàleg del viatjant incloïa vaixells de guerra, tota 
mena d’armes, algun projecte de tren, i obra publica, 
tots els productes susceptibles de vendre’s a preus ga-

làctics, tenint en compte que hi havia moltes rodes per 
greixar.

Sembla, però, que se li va girar la feina a l’hora 
d’amagar tants bitllets i vet aquí que se l’hi va aparèixer 
la princesa, i entre viatges, iots regalats (el” fortuna” i 
el” bribon”), safaris i altres aventures que acabaven en 
una clínica d’elit de Barcelona, l’imperi creixia.

Per si no fos prou, el gendre munta un “xiringuito”, 
acaba a la presó, i comença l’espectacle, el fill li pren la 
cadira, la princesa es torna bruixa, i ara se’l volen treu-
re de sobre per a salvar la monarquia. Quins pebrots. 
Sort que un grup d’empresaris filantròpics està dispo-
sat a reunir dos milions d’euros anuals per a “mante-
nir-lo” amb la dignitat que es mereix, tot buscant-li resi-
dencia, servei i “goril·les”, per a la seva vida regalada.

Si davant del panorama que tenim i el que s’apropa 
tot l’entreteniment és el que ens ha de donar aquesta 
família estem ben guarnits.

Com que aquest serial durarà i encara ens dona-
rà moltes més sorpreses, serà bonic de veure quina 
s’empescarà la classe dominant per tapar tanta mer-
da. Suposo que un cop més seran el “procés” català, 
els Pujols, els presos polítics, els que s’enduran les 
patacades.

Mentrestant tindrem la crisi del sistema sanitari, la 
crisi econòmica, l’atur creixent....

Hauríem de recordar que la pobresa comporta resig-
nació, la misèria la revolta.

Si feu una partida de botifarra, mireu-vos bé la puta 
d’oros. Segur que la coneixeu.

Malgrat tot bona calor i bon estiu.

J. H.

Bona iniciativa 
La Covid ens ha privat de poder re-
alitzar moltes activitats durant els 
últims mesos, com les classes de 
ioga que feiem a la Sala Galà. Per 
això m’agradaria

agrair la iniciativa de l’ajunta-
ment de Cassà de les classes 
de ioga a la fresca als jardins de 
Can Nadal, que s’han fet el passat 
mes de juliol. La possibilitat de fer 
aquesta activitat a l’exterior asse-
gurava que es respectessin totes 
les normes de seguretat actuals, 
i poder-ho fer a l’aire lliure i un 
entorn tan bonic del nostre poble 
aconseguia que les sessions enca-
ra fossin més especials i més vis-
cudes. Moltes gràcies a la Marta 
Cla per compartir amb nosaltres 
aquests moments i esperem que 
aquesta bona iniciativa es pugui re-
petir els pròxims estius. 

Teresa M. Coris
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De tot arreu Opinió

❱ Es fixen vint grans projectes de país estructurats al voltant d’uns eixos prioritaris: l’economia de la vida, la 
digitalització, la societat del coneixement i la transició energètica

Premsa Comarcal

Redacció
La Generalitat ha apro-

vat un Pla per a la Reactiva-
ció Econòmica i la Protecció 
Social per fer front a la crisi 
derivada de la Covid-19, que 
marcarà l’estratègia de país 
per als pròxims anys. El nou 
pla té un cost de 31.765 mili-
ons d’euros i gira al voltant 
de cinc eixos. Aquests són 
l’economia de la vida, la so-
cietat del coneixement, la 
digitalització, la transició 
ecològica i un eix més trans-
versal que té a veure amb la 
perspectiva de gènere i la 
internacionalització. A tra-
vés d’una vintena de grans 
projectes, que inclouen fins 
a 145 actuacions, el pla mos-
tra la capacitat innovadora i 
de transformació del sector 
públic.

El document és el re-
sultat dels treballs desen-
volupats en les darreres 
setmanes per la Comissió 
per a l’elaboració del Pla 
per a la Reactivació Econò-
mica i Protecció Social com 
a conseqüència de la crisi 
de la Covid-19 (CORECO) 
i mostra el compromís del 
Govern envers tres objectius 
essencials: reforçar l’estat 
del benestar i la capacitat 
productiva de Catalunya; re-
duir les desigualtats socials 
accentuades per la pandè-
mia i accelerar la transició 
cap a un model econòmic 
més sostenible i resilient. 

Per aquest motiu, a la base 
del pla figuren l’Agenda 
2030 i els Objectius de Des-
envolupament Sostenible 
(ODS) de Nacions Unides, 
així com el Pacte Verd Eu-
ropeu (European Green 
Deal) i l’Estratègia Digital 
Europea (Digital Europe). 

Reactivació en cinc 
eixos

Una part important de 
les actuacions són per fer 
front a la crisi derivada de 
la pandèmia com ara con-
tinuar garantint les presta-
cions del sistema de salut i 
assistencial i protegir l’eco-
nomia productiva amb un 
pla de xoc de Treball, dotat 
amb 184 milions d’euros. El 
document preveu alhora la 
posada en marxa de grans 
planificacions per qüesti-

ons estratègiques de país, 
com ara la transformació 
del model agroalimentari, 
la lluita contra el canvi 
climàtic o la mobilitat 
sostenible. Els projectes 
s’implementaran en dife-
rents fases en un horitzó 
que abasta fins a les dues 
dècades vinents. Aquests 
s’agrupen al voltant de 
cinc eixos que dibuixen 
el model social, econòmic 
i institucional cap al qual 
ha d’avançar Catalunya en 
els pròxims anys i que posa 
el focus en la digitalització i 
la transició ecològica. 

Digitalització i tRans-
ició Ecològica: pilaRs 
dE la REcupERació

La meitat del pressu-
post del nou pla, uns 16.000 
milions d’euros, es destina-

rà a la transició ecològica, 
que preveu dotar Catalu-
nya amb més infraestruc-
tures d’energia renovable, 
apostar per una economia 
circular, mesures d’eficièn-
cia energètica i una mobili-
tat sostenible. L’altra gran 
aposta és la digitalització, 
que ha permès mitigar 
l’impacte econòmic i soci-
al de la pandèmia. Ara bé, 
cal consolidar i ampliar els 
avenços fets en els darrers 
mesos, tal com recomana la 
Comissió Europea, que fixa 
la transició digital com un 
dels pilars de la recupera-
ció. En aquesta línia, el pla 
de la Generalitat inclou un 
Pla d’Educació Digital de 
Catalunya, la digitalitza-
ció dels sectors productius 
i competències digitals, i la 
implementació de tecnolo-
gies digitals avançades en 
territoris i ciutats intel-
ligents.

Un altre dels eixos del 
nou pla és el batejat “Eco-
nomia per la Vida”, que 
aposta per avançar cap a 
una economia al servei de 
les persones. Aquest pre-
veu, entre d’altres, un pla 
de foment en la innovació 
en salut, bioeconomia i 
transformació del sector 
agroalimentari, forestal 
i marítim, qualitat assis-
tencial amb garanties, 
reactivació del consum i 
inclusió social. La societat 

del coneixement és un dels 
cinc eixos del pla i aposta 
per impulsar solucions in-
novadores en l’àmbit sani-
tari així com reconduir les 
carreres professionals dels 
sectors més afectats per la 
crisi. L’últim eix inclou deu 
actuacions transversals 
que giren al voltant de la in-
ternalització de l’economia 
i la transversalitat de gène-
re per garantir l’equitat i la 
igualtat d’oportunitats.

2.760 milions d’EuRos 
pER al 2020

El cost total del pla és 
de 31.765 milions d’euros, 
2.760 dels quals s’invertiran 
aquest any 2020. Entre les 
actuacions més immediates 
hi ha el Pla de xoc a l’àm-
bit de Treball, l’ampliació 
dels ajuts per a necessitats 
bàsiques, un Pla d’educació 
digital de Catalunya, un pla 
de foment de la innovació 
en Salut o una injecció 
econòmica per a reactivar 
el comerç, entre altres.

En paral·lel al pla de 
reactivació, el Govern 
segueix treballant per re-
forçar la resta de pilars 
de l’estat del benestar. En 
aquest sentit, insisteix 
en l’exigència de resoldre 
l’infrafinançament crònic, 
xifrat en 5.000 milions d’eu-
ros, que pateix el sistema de 
salut català.

la generalitat invertirà 32.000 milions  
d’euros en un pla de Reactivació  
Econòmica i protecció social 

 FOTO: JOrdi Bedmar

2760 milions d’euros s’invertiran al 2020 distribució dels 31.765 milions d’euros segons eixos
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Del meu últim quadern Opinió

Em refereixo als sers humans moguts per l’empremta de 
la política o per l’avidesa que aquesta els suscita ja des de 
l’antiguitat i que successivament no han defallit a través 
de la història i menys en els temps moderns. El seu mitjà 
nutricional i vivificador és la política, de la qual tan sovint en 
parlem tots i que és el conjunt de teories i pràctiques del 
govern de la societat, o també de les relacions entre les 
diferents col·lectivitats. La sabem, segons salutació sàvia 
i benpensant, un art i una ciència o una filosofia. Però, en-
cara que òbviament és de debò una conveniència, li passa, 
que emmarcant, com ocorre tantes vegades, les rabioses 
adversitats i els tripijocs entre mandataris i pretendents 
intricats en diferents empenys, ells, sers humans sempre 
egoistes, li fan perdre condícia com a exercici potable, 
fent-la relliscar sovint cap avall ben llastimosament.                                                                                                         

Succeeix ara en especial. Els temps actuals en són una 
exposició. El comentari no va (la pròpia paraula <política> 
té més auspicis) per als directoris grupals, ni tan sols 
municipals, requeridors d’estudis, consideracions i reso-
lucions per a simples i concretes comunitats prop de la 
domesticitat. El panorama motivador amb tendència a de-
solador és el que ofereix la gran política major, tan inflada 
i prevalent; i l’observació que aquí es fa, crítica com toca, 
és sols de procuració funcional i moral pensant en les ad-
verses conseqüències radials per a la ciutadania, doncs és 
sabut que  dintre dels mateixos òrgans, per als humans 
immiscits en l’altiu quefer, aquest pot o sol resultar produc-
tiu i a vegades colossal.

És per creure, convé creure-ho ì puc dir que personal-
ment ho crec amb fermesa, que la política naturalment 
entesa, tan estesa avui i volguda predominant, en un prin-
cipi deu assaltar i punxar l’ànima dels afectats; si no ben 
exempta de pròpies ambicions, sí d’especulacions crema-
tístiques particulars.  Però també passa que una vegada 
aconseguits els emplaçaments, és determinant que arribi 
l’hora de les facultats, o de les possibilitats, o de les facili-
tats, amb l’enfortiment de les temptacions de tota mena. 
Un polifacètic risc que pot resultar inesquivable. L’home 
és l’home i al món les històries demostratives i concloents 
sobre el cas es repeteixen força absentes de mitigació.

La vivència, el sentiment i l’ànsia política poden mostrar 
magnificència i puresa, però no hi ha dubte que tants pro-
fessionals de la frisosa qüestió com hi ha avui i tants negui-
tosos que guerregen per ser-ho, més els apassionats que 
en discuteixen sense parar i, d’alguna manera, planegen 
arribar-hi, lluint o dissimulant-ne les ganes, conformen una 
mena de covid punyent amb més prosàpia que el sobrevin-
gut; no serà mortífer però sí un altre tipus de mesquinesa 
que empesta sensiblement. I ja ho sabem (i ho suportem), 
a l’Espanya és patent, però a Catalunya més encara, amb 
el propagat estímul antiespanyol que no la ventila gens.  
Il·lustres autors barcelonins reproven el tribalisme i el mal-
fadat gregarisme remarcables actualment al voltant de 
“l’art” de la política catalana.  

Si l’esperit de la democràcia procura acostar-se a la 
perfecció de l’ordenament social amb tota la comprensió 
i sense cap minva de la llibertat personal, no valen els 
engrescadors populismes ni els estupefaents entabana-
ments, sota el tort pretext de facultar la decisió de cada u. 
En aquest context, captar a capbussar-se en les conegu-
des mocions assembleàries, no mai immaculades, sempre 
pretendrà ( i servirà per) encaminar malament els pacífics 
auscultadors, els asserenats o poc persuadits i, és clar, 
per aixecar les aspes i armar el fibló punxant dels tremen-
dament disposats al desori.   

Els savis humanistes, psicòlegs i sociòlegs ens parlen 
repetidament i ja fa temps, de la “dissonància cognitiva” 

que ocasiona modernament la política massificada, també 
baix les sovint infectes noves facilitats comunicatives, per 
a la gent del carrer no excessivament compromesa en la 
qüestió.  Una mostra, aquí i avui, és l’ampla i grata conne-
xió emocional amb el procés, com a creença inculcada, i 
guanyada per l’actitud que veuen manyosa d’uns líders (ells 
i elles) convençuts i imposants. La teoria diu que  aquestes 
noves i plaents lleialtats adquirides per la variada ciutada-
nia, passen sovint per sobre de la realitat i de la veritat, 
a vegades, tot i adonar-se’n. Les conseqüències sempre 
deixaran molt a desitjar.

L’atributiu del títol en llatí d’aquesta reflexió, com es veu, 
no vol oferir un abast del passat, ha sigut un caprici per 
comentar les ocurrències a l’actual segle XXI dels espèci-
mens qualificats exprés per la llatinada. En especial, dels 
de la nostra terra, on últimament la politiqueria separatis-
ta, amb aire comminatori i tot, ha deixat un model social 
dividit amb una insubmissió delectant a l’Estat, tan discre-
pant com pot, tal vegada, més fanatitzada que fàcilment 
curable. El pagament serà lamentable si és així.  

Els descuidats de la política com qui escriu, sense re-
mordiments per no considerar-ho pecaminós, devem deu-
re l’actitud passiva a la desbordada multiplicitat d´herois 
implicats en l’assumpte, sovint convertit en tinell de les 
imponderables ànsies de sonsejar-hi i de remenar-hi, que 
no s’acaben. Dit d’una altra manera, a la ferma amplitud 
d’emplaçats, potenciats i nominats a la qual s’hi suma la 
redundància dels subjugats o dels detractors, sempre con-
tagiats i manipulats pels diversos manejos de la mateixa 
política, matxucada a cada racó.  Amb penosa ironia ho 
podríem precisar així: al incommensurable número d’abne-
gats a “sacrificar-s’hi.”

Si l’anarquisme és absurd i malèvol, de revolucionari mai 
tampoc ben gens, declaro que l’esperança de sublimitat ni 
al final se m`ha esgotat...  

                       
                                                                            

J.Barceló B.

Politici
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Cassà al dia El Ple Municipal

L’Ajuntament de Cassà de la Selva va 
acordar en el ple del mes de juliol –
que encara es va celebrar telemàtica-
ment- destinar una partida extraordi-
nària de prop de 300.000€ a donar 
suport als col·lectius i persones més 
afectades per la crisi del coronavi-
rus. Les mesures acordades es van 
consensuar entre govern i oposició, 
fent realitat així l’acord adoptat en la 
sessió anterior per treballar conjun-
tament en acordar les mesures que 
servissin per pal·liar els efectes de la 
Covid-19 en la societat cassanenca.

Les tres mesures acordades i apro-
vades per unanimitat van dirigides per 
una banda als treballadors que han 
perdut la feina (200€), a les empre-
ses que s’han vist afectades (500€) 
i un suport als botiguers i comerços, 
amb la distribució de vals  per com-
prar a establiments locals.

En el primer cas es va tenir en 
compte que durant el període de con-
finament nombroses persones, em-
preses i comerços s’han vist afectats 
forçosament per tal d’evitar la propa-
gació de la pandèmia de la Covid-19. 

En aquest punt es creen les bases 
per subvencionar els treballadors que 
hagin perdut la feina arran del tanca-
ment de la seva empresa o per una 
reducció de plantilla a partir del 15 
de març de 2020, pels efectes del 
Reial decret 463/2020 de 14 de 
març, o bé a les persones afectades 
per un ERTO (expedient de regulació 
temporal d’ocupació) motivat pel ma-
teix Decret.

La subvenció atorgada serà d’un mà-
xim de 200€ per sol·licitant. Es destina 
als treballadors empadronats a la loca-

Prop de 300.000 € per pal·liar 
els efectes de la pandèmia

El ple aprova línies de suport a empreses, ciutadans i comerç 
L’aparcament de Can Molinas s’ha obert al públic aquest estiu
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El Ple Municipal Cassà al dia

litat, majors d’edat i amb una nòmina 
no superior als 1.500€. L’import total 
inicial que s’hi destina és de 40.000€, 
que es pot modificar d’acord amb les 
peticions que existeixin. Des d’ERC, la 
regidora Helga Nuell va donar les grà-
cies a l’equip de govern per haver-ho 
treballat amb consens “i això pot aju-
dar a la població”. Va reconèixer que 
hagués anat millor si l’ajut hagués es-
tat més gran però va valorar que “els 
recursos són els que són”. Des del 
PSC, Marià Montsunyer  va lamentar 
que els ajuts s’haguessin filtrat abans 
del ple (ERC ho va facilitar  i es va publi-
car a Cassadigital i  Radiocassà) però 
va insistir que el consens era el millor i 
també va votar-hi a favor.

La segona proposta aprovada van 
ser les bases específiques del progra-
ma de subvencions per a la reactiva-
ció de l’activitat de comerços i empre-
ses de Cassà de la Selva, afectat per 
la Covid-19. Les subvencions anaven 
dirigides a empreses i comerços amb 
un màxim de 10 treballadors. S’ator-
garan imports màxims de fins a 500 
euros. En el cas que la totalitat de sol-
licituds d’aquesta convocatòria superi 
la partida pressupostària disponible, 
aquesta serà prorratejada pel nom-
bre total de sol·licitants.

En la presentació de la proposta, el 
regidor de promoció econòmica, Joan 
Casabó, va recordar que s’havia fet 
una enquesta entre els comerciants 
de Cassà, enquesta que, tot i que 
donava només una imatge parcial del 
sector, desvetllava que un 50% del en-
questats estaven de lloguer i el 23% 
eren propietaris;  el 78% del sector va 
haver de tancar com a mínim alguns 

dies per efecte de la Covid-19. Entre 
les mesures que demanaven els afec-
tats hi havia la concessió d’ajudes als 
ciutadans per incrementar el consum 
i la reducció de les  taxes i impostos.

Una de les ajudes que donarà l’Ajun-
tament és aquesta subvenció per un 
màxim  de 500€ per pagar el lloguer 
o el rebut de l’IBI. Casabó va apuntar 
que les xifres de les subvencions facili-
tades per  ERC no eren del tot correc-
tes, ja que podien variar segons les 
necessitats que es detectin.

També per donar suport a determi-
nats col·lectius o empreses, el ple va 
acordar una bonificació en l’ús dels 
horts municipals les persones amb 
necessitats socials  i va derogar la 
taxa per a l’ocupació de terrenys d’ús 

públic amb taules i cadires amb finali-
tat lucrativa. Enguany hi havia previst 
un ingrés de 5.000€ per aquesta 
taxa; els afectats pagaran només el 
corresponent fins a la pandèmia.

Pel que fa al finançament de les 
actuacions previstes per les ajudes 
esmentades, el ple també va aprovar 
per unanimitat una operació de crèdit  
per finançar una sèrie d’inversions en 
obres, que inicialment s’havien de finan-
çar amb els pressupostos generals de 
l’Ajuntament. D’aquesta forma s’allibe-
rarà aquests recursos propis per dur a 
terme les actuacions revitalitzadores de 
l’activitat econòmica local.

També s’acudirà al fins de contin-
gència (50.000 €) per poder comple-
tar aquestes actuacions i es faran di-

El ple va aprovar una moció per a la celebració de la setmana europea de 
la mobilitat sostenible i segura 2020, del 16 al 22 de setembre amb els 
següents objectius bàsics:

• Estimular un comportament ciutadà, en relació amb l’ús del vehicle, com-
patible amb el desenvolupament urbà sostenible, en particular amb la pro-
tecció de la qualitat de l’aire, la prevenció d’accidents de trànsit, la reducció 
d’emissió de gasos que provoquen l’efecte hivernacle i el consum racional 
dels recursos energètics.

• Sensibilitzar la ciutadania sobre els impactes ambientals del transport i 
informar-la sobre les seves diferents modalitats.

• Impulsar l’ús dels mitjans de transport sostenibles i, en particular, el 
transport públic, la bicicleta, la mobilitat a peu i els vehicles elèctrics.

• Potenciar un retrobament de la ciutadania amb la ciutat, la seva gent i el 
seu patrimoni cultural, en un entorn saludable i relaxat.

• Reflexionar sobre com afecta a la nostra salut l’ús excessiu del transport 
motoritzat. Per una banda, la contaminació atmosfèrica i la congestió que 
generen tenen un impacte negatiu sobre els sistemes respiratori i cardiovas-
cular. Per una altra, propicien el sedentarisme i la inactivitat física.

Adhesió a la Setmana Europea 
de la Mobilitat Sostenible

El ple del mes de juliol també va ser virtual, a travès de videoconferència.
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Cassà al dia El Ple Municipal

ferents canvis de partides com la que 
hi havia prevista per a la Fira del Tap 
per donar-hi suport (es passarà com 
un ajut a la UBC).

Tot i això el regidor d’hisenda Josep 
Ignasi Gispert va recordar que tot i el 
nou crèdit demanat, enguany l’Ajun-
tament reduirà el dèficit en més d’un 
milió d’euros.

Al final del ple, l’alcalde, Rober Mun-
det va fer públic l’agraïment a ERC pel 
seu suport a les actuacions d’ajudes 
als afectats pel Covid-19: “gràcies i 
que puguem anar treballant tots ple-
gats pel bon fi”.

LA PANDÈMIA HA FET CRÉIXER 
L’ATUR
Amb l’abstenció dels regidors d’Es-
querra el ple va provar  l’addenda 
d’ampliació del servei Espai Feina, a 
tres dies a la setmana, vinculada a 
l’annex del conveni de col·laboració 
entre el Consell Comarcal del Gironès 
i l’Ajuntament de Cassà de la Selva 
pel Desenvolupament Econòmic Local 
d’Ocupació i de Planificació Estratègi-
ca, per a la implantació del projecte 
Espai i Feina.

El regidor de l’equip de govern Joan 
Casabó va recordar que el nombre 
d’aturats el mes de juny a Cassà havia 
crescut un 52% en relació a fa un any 
(355  a 543) i que per això s’ampli-
aven les hores del servei. Des d’Es-
querra, Helga Nuell va dir que estaven 
d’acord que hi hagués més servei a la 
Borsa de Treball, però opinaven que 
seria millor que el servei fos munici-
pal: “pensem que hi ha d’haver una 
borsa de treball pròpia que pogués 
donar servei a tota la població”. A 
més van alertar de la recessió impor-
tant que pot arribar a partir del mes 
d’octubre amb la qual cosa “un servei 
propi donaria suport a l’autoocupació 
que és un suport que no es dona amb 
el servei actual. Estem a favor que hi 
hagi més servei però també pensem 
que pel cost del conveni amb el Con-
sell Comarcal es podria contractar 
una persona a mitja jornada  i dona-
ria millor servei als cassanencs; i per 
això ens abstindrem perquè no pen-
sem que sigui el model que hagi de 
seguir el poble de Cassà”.

Casabó va insistir que amb el seu 
model quan l’atur pugi es podrà ade-
quar les prestacions a les necessitats 
i  si baixa, també; va insistir que “no 
tinc dades objectives que demostrin  
que el servei propi sigui més bo que el 
del Consell” i va anunciar el suport a 

l’autoocupació funcionaria a partir del 
30 d’agost.

GESTIÓ DE L’HOSPITAL
De manera col·lateral en el ple també 
es va tractar el tema de la cessió de 
la gestió de la Residència Geriàtrca  a 
Sumar per la proposta de l’equip de 
govern d’incloure una comissió muni-
cipal de seguiment de l’encomana de 
la gestió de la residència geriàtrica. 
ERC es va abstenir en aquesta pro-
posta ja que considera que a la nova 
comissió per una banda hi ha massa 
gent, cosa que representaria poca efi-
càcia en la seva gestió, i per altra ban-
da hi trobaven a faltar gent de fora de 
les institucions que poguessin donar 
una visió diferent dels temes tractats. 
Des d’ERC també van demanar  que 
es facilités la informació quatre dies 
abans i que es pogués demanar a Su-
mar informacions complementàries.

Robert Mundet va explicitar que les 
persones externes hi eren quan era 
organisme autònom i que amb la nova 
estructura es pot mantenir l’eficàcia 
de la comissió sempre que els 17 re-
gidors aprofitem l’ocasió per aportar 
coneixements i fer-la servir com cal. 

En canvi es va aprovar per unanimi-
tat el conveni de la col·laboració entre 
la Diputació de Girona i l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva pel cofinança-
ment i les condicions d’execució i lliu-
rament de la instal·lació fotovoltaica 
d’autoconsum a la residència gerià-
trica Sant Josep. El projecte costarà 
42.766,43 €; l’Ajuntament aporta 
16.258,31 €, el Fons Europeu de 
Desenvolupament Regional (FEDER) 
17.672,08 €, i la Diputació de Girona 
8.836,04 €. Per altra banda la Dipu-
tació de Girona portarà a terme, amb 
els seus propis recursos, la direcció 
de les obres i el seguiment adminis-
tratiu i econòmic del projecte.

En l’àmbit econòmic i atenent que 
l’any passat es va saltar la regla de la 
despesa l’Ajuntament va haver d’apro-
var un Pla Econòmic Financer als efec-
tes de compliment de la regla de la 
despesa (2020-2021). El regidor d’hi-

senda va recordar que “quan et saltes 
la regla de la despesa hi ha algú que 
la vigila, i és una regla molt dura”; va 
recordar quer al 2019 només es va 
executar el 80% del previst i que si 
s’hagués fet més percentatge, el re-
sultat encara hauria estat pitjor.

Des d’Esquerra, Pau Presas tot i 
assumir que és un requisit indispen-
sable a nivell legal, va explicar el vot 
de l’abstenció del seu grup per no en-
tendre com es podia parlar de l’estalvi 
a  la Residència Geriàtrica, ja que no 
veien veiem clar que els costos dismi-
nuïssin.

INTERVENCIÓ DEL SECRETARI 
MUNICIPAL
En el ple es va introduir d’urgència 
una moció presentada pels grups de 
Junts per Cassà i Esquierra Republi-
cana que va venir precedida d’una 
intervenció del secretari municipal, 
Ignacio López.

La moció es manifestava en contra 
de la revocació dels drets penitencia-
ris de les preses i presos polítics, en 
suport a les persones represaliades 
i en defensa de l’amnistia de totes 
elles.

El secretari municipal va advertir al 
consistori de Cassà de la il·legalitat de 
l’aprovació de la moció , que rebutjava 
l’actuació del Tribunal Suprem i la fis-
calia contra els drets penitenciaris dels  
presos polítics catalans. El secretari va 
dir que atesa la urgència feia l’informe 
de manera verbal i va recordar unes 
sentències del Tribunal Suprem que 
restringeixen les mocions d’àmbit po-
lític que es poden presentar als plens 
municipals i que en alguns punts (com 
ara defensar el dret d’autodetermi-
nació) afectaven la moció presentada 
al ple. El secretari va remarcar que. 
segons el Suprem, les mocions políti-
ques són susceptibles de control jurí-
dic i havien de complir dues coses: que 
estiguessin a l’àmbit del municipi i que 
el seu contingut no fos contrari a l’or-
denament jurídic, per la qual cosa va 
presentar un informe negatiu. 

Tot i això. la proposta es va aprovar 

La regidora d’esports, Lourdes Martin, seguint 
el ple des del seu domicili.
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Els temes tractats en el ple del dia 30 
de juliol van ser els següents:
1. Aprovació de l’acta del Ple extra-
ordinari de 12/06/2020, sessió te-
lemàtica. Aprovada per unanimitat.
2. Aprovació de l’acta del Ple ordinari 
de 25/06/2020, sessió telemàtica. 
Aprovada per unanimitat.
3. Donar compte dels decrets 
d’alcaldia núm. 2020/1107 al 
2020/1314
4. Aprovació inicial de la modificació 
del Reglament Orgànic Municipal con-
sistent en la inclusió de l’article 73 bis 
Comissió Municipal de Seguiment de 
l’encomana a mitjà propi per a la ges-
tió de la Residència Geriàtrica. Apro-
vada per nou vots a favor (JxC i 
PSC) i vuit abstencions (ERC.
5. Aprovació de la inclusió d’una Co-
missió Informativa Sectorial d’Emer-
gències. Aprovada per unanimitat.
6. Aprovació del conveni Orange Es-
pagne, SAU d’instal·lacions de l’esta-
ció base de Telefonia mòbil digital dels 
dipòsits vells al polígon 6, parc, 3 del 
veïnat de les Serres. Aprovada per 
unanimitat.
7. Aprovació de l’addenda d’ampliació 
del servei Espai Feina, a tres dies a la 
setmana, vinculada a l’annex del con-
veni de col·laboració entre el Consell 
Comarcal del Gironès i l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva pel Desenvolu-
pament Econòmic Local d’Ocupació i 
de Planificació Estratègica, per a la 
implantació del projecte Espai i Feina. 
Aprovada per nou vots a favor (JxC i 
PSC) i vuit abstencions (ERC)
8. L’aprovació definitiva del projecte 
executiu d’obertura i manteniment de 
les franges perimetrals de prevenció 
en l’àmbit dels Refugis de les Gavar-
res. Aprovada per unanimitat.
9. Revocació de la delegació de l’Ajun-
tament a favor de la Diputació de 
Girona, per mitjà de l’Organisme Au-
tònom Local Xaloc, de les competèn-
cies en matèria de gestió tributària i 
recaptació voluntària de la taxa pels 
serveis de la residència geriàtrica 
Sant Josep. Aprovada per nou vots 
a favor (JxC i PSC) i vuit abstenci-
ons (ERC)
10. Aprovació de les festes locals de 
l’any 2021. Les dues festes locals del 
municipi de Cassà de la Selva, seran: 
el dilluns 31 de maig i el dimarts 1 de 
juny de 2021. Aprovada per unani-
mitat.
11. Aprovació inicial de les Bases Re-
guladores per l’atorgament d’una sub-
venció, adreçada a treballadors per 
contra d’altri que s’han vist afectats 
per la situació de la pandèmia gene-
rada per la Covid-19. Aprovada per 
unanimitat.

12. Aprovació inicial de les bases es-
pecífiques del programa de subvenci-
ons per a la reactivació de l’activitat 
de comerços i empreses de Cassà 
de la Selva, afectat per la COVID-19. 
Aprovada per unanimitat.
13. Aprovació del conveni de la col-
laboració entre la Diputació de Girona 
i l’Ajuntament de Cassà de la Selva pel 
cofinançament i les condicions d’exe-
cució i lliurament de la instal·lació fo-
tovoltaica d’autoconsum a la residèn-
cia geriàtrica Sant Josep. Aprovada 
per unanimitat.
14. Modificació OOFF núm. 33. Taxa 
per a la utilització dels horts urbans 
municipals. Aprovada per unanimi-
tat.
15. Derogació de la taxa per a l’ocu-
pació de terrenys d’ús públic amb 
taules i cadires amb finalitat lucrativa. 
Aprovada per unanimitat.
16. Aprovació inicial de la modificació 
de l’annex d’inversions i de la modifi-
cació de crèdit 3CE 07/2020 del 
pressupost de l’Ajuntament de Cas-
sà de la Selva 2020. Aprovada per 
unanimitat.
17. Modificació de crèdit 3TC 
01/2020 Ajuntament 2020 16.- 
Modificació de crèdit 3TC 02/2020 
Ajuntament 2020  Aprovada per 
unanimitat.
18. Modificació de crèdit 3TC 
03/2020 Ajuntament 2020. Apro-
vada per unanimitat.
19. Modificació de crèdit 3TC 
02/2020 Ajuntament 2020. Apro-
vada per unanimitat.
20. Modificació de crèdit 3TC 
03/2020 Ajuntament 2020. Apro-
vada per unanimitat.
 Aprovació del Pla Econòmic Financer 
als efectes de compliment de la regla 
de la despesa (2020-2021). Aprova-
da per nou vots a favor (JxC i PSC) 
i vuit abstencions (ERC).
21. Acord col·laboració policies de 
Cassà de la Selva, Llagostera i Caldes 
de Malavella. Es retira de l’ordre del 
dia. 
22.  Moció per a la celebració de la 
Setmana Europea de la Mobilitat Sos-
tenible i Segura 2020. Aprovada per 
unanimitat. 
23. Introduir un punt d’urgència. 
Aprovada per unanimitat.
24. Moció d’urgència presentada pels 
grups d’ERC i JuntsXCassà en contra 
de la revocació dels drets penitencia-
ris de les preses i presos polítics, en 
suport a les persones represaliades 
i en defensa de l’amnistia de totes 
elles. Aprovada per 16 vots a favor 
(JxC i ERC) i un en contra (PSC)
25. Informes d’Alcaldia i regidors.
26. Precs i preguntes.

El temes del ple de juliol
amb els 16 vots a favor d’ERC i JxC. 
El regidor del PSC, Marià Montsunyer, 
va defensar que a Catalunya no hi ha 
presos polítics i va votar-hi en contra 
atesa “la intervenció contundent del 
secretari municipal”. En declaracions 
posteriors a la ràdio municipal  Mont-
sunyer va remarcar que més que la 
intervenció del secretari en aquesta 
moció el destacat  era el fet que en 
tots els anys anteriors els secretaris 
no haguessin intervingut per informar 
les mocions que es presentaven als 
plens. Tot i això, el regidor del PSC va 
voler destacar que el pacte amb JxC 
no s’ha de sentir afectat per aquestes 
discrepàncies, ja que “tenim un go-
vern sòlid al servei de la ciutadania”.

REBAIXA DELS PREUS A LA 
LLAR D’INFANTS
Durant el ple, on també es va infor-
mar de l’estat de les obres en curs i 
de l’obertura del nou aparcament de 
Can Molinas, l’equip de govern va in-
formar que s’aplicaria una rebaixa en 
la quota de  la llar d’infants per al curs 
que ve i des d’ERC es va qüestionar 
aquesta actuació tot demanant el pre-
ceptiu informe econòmic que avalés la 
reducció. Pau Presas va valorar que la 
rebaixa aplicada seria d’un 7% menys, 
però no es tenia en compte que  hi ha-
via previst un increment del 23% de  la 
Generalitat iper tant el que representa-
va aquesta rebaixa era una menor des-
pesa per al consistori. El regidor d’ERC 
va demanar que l’ajut de la Generalitat 
es repercuteixi  íntegrament en el ciu-
tadà i va insistir a demanar l’estudi que 
avalava les noves tarifes.

El regidor d’hisenda va deixar clar 
que no hi havia cap estudi econòmic: 
“el que es tracta es ajudar les famílies 
per dos motius: reduir la càrrega de 
despesa i incentivar que hi hagi més 
nens a la llar”. Gispert va assenyalar 
que el nombre d’infants de la llar es 
va reduint i amb aquesta acció es volia 
estimular el creixement d’usuaris. El 
regidor va insistir que actualment hi ha 
molta incertesa i ara fer un estudi és 
jugar-te-la perquè amb la crisi del coro-
navirus es fa molt difícil saber quants 
nens pujaran al setembre o al gener. 

Mundet va dir que la rebaixa s’havia 
fet tenint en compte la a comparativa 
de preus entre els pobles veïns i va re-
cordar que ERC havia apujat les quotes 
de la llar  200€ per alumne i que quan 
arribessin els diners de la Generalitat 
en parlarien: “Nosaltres volem poten-
ciar la llar”. Des d’ERC es va demanar 
la comparativa al·legada i va acabar 
refermant la petició  que l’increment 
d’ajut del Govern vagi directament a les 
famílies.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran
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Amb els setze vots a favor de JxC i 
ERC i amb el del PSC en contra, el 
ple del juliol va aprovar la següent mo-
ció en contra de la revocació de drets 
penitenciaris de les preses i presos 
polítics, en suport a les persones re-
presaliades i en defensa de l’amnistia 
de totes elles:

“El Tribunal Suprem ha revocat l’apli-
cació de l’article 100.2 del reglament 
penitenciari a la presidenta Carme 
Forcadell. Malauradament, aquest 
fet escenifica un episodi més que for-
ma part de la causa general contra 
l’independentisme. Malgrat que la llei 
estableix que és l’Audiència provincial 
la competent en relació als permisos 
i l’aplicació del reglament penitenciari, 
en aquest cas el Tribunal Suprem hi 
ha intervingut de forma contundent. 

Un nou atac a la independència ju-
dicial a l’Estat Espanyol, que també 
podria tenir efectes sobre la resta 
de presos i preses polítiques, perquè 
l’alt tribunal insisteix a considerar-se 
competent per resoldre les concessi-
ons dels 100.2, malgrat que no ho 
és. De fet, l’Audiència de Barcelona 
ha acatat aquesta imposició del Tribu-
nal Suprem, apartant-se dels casos i 
enviant-los els recursos de la Fiscalia 
presentats contra el 100.2 de Jor-
di Cuixart, Jordi Sánchez, i Joaquim 
Forn. 

En la mateixa línia la Fiscalia ha in-
terposat diversos recursos contra el 
tercer grau atorgat per les Juntes de 
Tractament. La interpretació imprò-
pia que s’està fent del Dret Penal i 
del Dret Penitenciari per part dels re-
presentants del Ministeri Públic i d´un 
Tribunal Suprem que contravé la seva 
pròpia jurisprudència,  ha comportat 
suspendre directament el règim ator-
gat a les preses i presos polítics.  

Davant d’aquest fet, rebutgem 
aquestes resolucions que només pre-
tenen buscar venjança contra demò-
crates, que estan patint la repressió 
d’un estat demofòbic, patriarcal, que 
persegueix ciutadans i ciutadanes que 
es manifesten pacíficament, repre-
sentants institucionals, i que vulnera 
els seus drets fonamentals de forma 
insistent. Resolucions que demostren 
la voluntat de venjança contra la Pre-
sidenta del Parlament, Carme For-
cadell, així com la resta de preses i 
presos polítics, que de forma succes-
siva han vist vulnerats els seus drets, 
patint unes investigacions judicials i 
policials indignes. 

Davant la causa general contra l’in-
dependentisme, ens reafirmem en la 
necessitat de treballar, des de tots 
els àmbits institucionals i ciutadans, 
per tal que la democràcia es pugui fer 
sentir sense restriccions, amenaces, 

ni interferències judicials. Ens rea-
firmem, novament, en expressar el 
suport a totes les persones que es-
tan patint la repressió a casa nostra. 
Ens reafirmem en la defensa del dret 
a l’autodeterminació i en el nostre 
dret de lluitar per esdevenir un estat 
independent de l’estat espanyol. I re-
ivindiquem l’amnistia per a totes les 
persones que pateixen la repressió, 
entenent que no se’ls pot atribuir cap 
decisió, actuació ni conducta que no 
s’ajusti a la democràcia i a la seva es-
sència, la que sempre defensarem.    

Per tots els motius exposats ante-
riorment, es proposa l’adopció dels 
següents acords:

PRIMER. Manifestar el rebuig tant 
de la resolució de denegació i revoca-
ció de l’article 100.2 emesa pel Tri-
bunal Suprem contra els drets de la 
presidenta del Parlament Carme For-
cadell el passat 23 de juliol com de les 
impròpies interpretacions que està 
efectuant el Tribunal Suprem i Fiscalia 
pel que fa als drets penitenciaris de 
les preses i presos polítics, que com-
porten la suspensió del tercer grau 
atorgat pels organismes competents 
i una greu restricció dels seus Drets i 
Llibertats Fonamentals. 

SEGON. Donar suport a totes les 
persones represaliades i exigir l’am-
nistia per a totes elles, de manera 
que es posi fi a totes les causes judi-
cials i les investigacions policials, es 
faci efectiu el retorn de totes les per-
sones exiliades polítiques i la llibertat 
dels presos i preses polítiques. 

TERCER. Com a representants 
electes de la ciutadania del nostre 
municipi, expressar el compromís de 
continuar treballant per defensar la 
democràcia en totes les seves expres-
sions, així com la pluralitat i diversitat 
ideològica i la discrepància política, 
sempre de forma pacífica. 

QUART. Reivindicar, una vegada 
més, el dret a l’autodeterminació, 
dret polític fonamental recollit en trac-
tats internacionals. 

CINQUÈ. Fer arribar aquest acord 
a l’Associació Catalana de Municipis, 
a la Federació de Municipis de Catalu-
nya,  a L’Associació de Municipis per 
la Independència, als grups parlamen-
taris del Parlament de Catalunya i del 
Congrés de Diputats i a la presidència 
del govern espanyol”. 

Cassà al dia El Ple Municipal

En contra de la revocació de drets 
penitenciaris dels presos polítics

El PSC trenca la unitat del govern votant contra la moció
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El Ple Municipal Cassà al dia

El 20 de juliol passat la policia local 
de Cassà va arrestar un vianant que 
circulava pel carrer sense mascareta 
i que es va encarar als agents quan li 
van recriminar la seva omissió. Els fets 
van passar al passeig de Vilaret a les 
vuit del vespre i van aixecar molta ex-
pectació, ja que nombrosos veïns van 
poder veure i filmar el que passava.

El fragment d’un vídeo on es veia la 
detenció va aixecar ampolles a les xar-
xes socials, ja que a les imatges, difo-
ses per l’Espai Antiracista, es podien  
veure tres agents de la policia del mu-
nicipi intentant reduir una persona que 
havia estat requerida que es posés la 
mascareta. Segons l’entitat, aquest 
era un cas més de detenció racial i exi-
gien al consistori que prenguessin me-
sures ràpidament contra els agents.

En el vídeo es sentien alguns crits 
acusant de racistes  als agents per 
la contundència de la seva actuació, 
que també va provocar la intervenció 
de diferents membres de la comunitat 
africana, companys del detingut. 

En el ple de juliol des d’ERC es va 
preguntar quantes detencions  pel 
tema de la Covid-19 i quantes sanci-
ons administratives s’havien imposat 
a Cassà des de l’inici de l’estat d’alar-
ma. El regidor de governació, Marià 
Montsunyer va respondre “que quan 
plou surten bolets” i va insistir que  la 
detenció es va fer per negar a identifi-
car-se i per agredir un agent. El regi-
dor no va facilitar les dades d’actuaci-
ons policials durant la Covid-19, ja que 
no les tenia a mà en el ple.

NOTA OFICIAL DE L’AJUNTA-
MENT
En relació a aquesta detenció l’Ajun-
tament de Cassà va emetre aquest co-
municat:

Un vianant sense mascareta, detingut 
per agredir un policia local de Cassà

Amb motiu de l’actuació policial del 
passat dilluns dia 20 de juliol al passeig 
Vilaret de Cassà de la Selva, l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva vol fer els 
següents aclariments:

1.- Els agents de policia van actuar 
amb la proporcionalitat que els corres-
pon, pel bon desenvolupament de les 
seves competències.

2.- Es va requerir a un ciutadà que 
es posés la mascareta, donat que tenia 
l’obligació de portar-la posada, en com-
pliment de la resolució de la Generalitat 
SLT/1648/2020, del dia 8 de juliol de 
2020. Com que el ciutadà feia cas omís 
a les reiterades instruccions de l’agent, 
se li va demanar la documentació per 
tal de procedir a la seva identificació.

3.-. L’agent va tornar a demanar di-
verses vegades que s’identifiqués en 
un trajecte de més de 100 metres. 
Aquest ciutadà no va fer cas de l’autori-
tat, amb l’agreujant que va empentar i 
amenaçar a l’agent.

4.- Veient l’actitud d’aquest ciutadà, 

i que volia marxar sense identificar-se, 
l’agent va avisar la patrulla. Quan es van 
trobar a l’alçada del passeig Vilaret es 
va procedir a la seva detenció per deso-
bediència i resistència greu als agents 
de l’autoritat.

5.- En cap moment els agents van 
colpejar al ciutadà i només van fer ús 
de la força mínima indispensable per 
fer la seva detenció.

6.- Aquest ciutadà va passar a dispo-
sició judicial el dimarts 21 de juliol que-
dant amb llibertat.

7.- L’Ajuntament lamenta la tergiver-
sació de l’actuació municipal que s’està 
fent a través de les xarxes socials i re-
corda que els agents de policia tenen 
unes competències en seguretat i que 
les han de fer complir.

8.- Les recomanacions que es fan 
per aquest tema són d’obligat compli-
ment per a tota la ciutadania per evi-
tar riscos sanitaris. Aquesta pandèmia 
sols es pot lluitar amb la col·laboració 
de tothom”.

Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues...) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs...) i diversos pel poble

agost 2020 · núm. 810 · Llumiguia    15



Cassà al dia Notícies

Les nits d’aquest estiu han vingut mar-
cades per les mesures de prevenció 
pel coronavirus que han afectat la pro-
gramació  i sobretot els aforaments i 
situació del públic en els diferents actes 
programats per Ajuntament i entitats.

Un dels actes més innovador d’en-
guany van ser les sessions de Balcons 
Sonats a càrrec dels dj’s locals, Dj De-
gree i Raver.  Les nits dels divendres 
del mes d’agost  van amenitzar les vet-
llades amb la seva música, de diferents 
estils. La darrera sessió, el 31 de juliol 

es va dedicar a la música electrònica i 
comercial.

El Dj Raver (Quim Planas) aprofità per 
fer la presentació de dos nous singles 
de manera exclusiva. Es tracta de dues 
cançons que ha compost ell mateix i 
que encara no han sortit a la llum. Els 
dos projectes es diuen Here and Now i 
Only You.

Here and Now és un tema de Pro-
gressive-House pensat per a les pistes 
de ball i que ens interpretarà la cantant 
Barcelonina Laura Roma, @lauramo-

ag, qui té una gran projecció de futur 
en el món de la música.

Only You, un tema de House-melòdic 
inspirat amb el DJ suec Avicii, està in-
terpretada pel cantant local Juan Ca-
brera, que dona ànima a una lletra que 
parla sobre aquelles persones que ens 
han deixat.

Les sessions de música enllaunada 
van ser força concorregudes, amb el 
trànsit tallat a la plaça de la Coma amb  
les terrasses dels bars força plenes i 
amb taules que havia posat el mateix 

Nits d’estiu amb música, 
lleure, distància i mascaretes

Música enllaunada, amb els dj’s Degree i 
Raver, des del balcó de Can Trinxeria, a la 
plaça de la Coma.
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Notícies Cassà al dia

Ajuntament.
Aquestes sessions estaven pensades 

per gaudir d’una nit musical ambientant 
a les terrasses dels establiments. Des 
de l’Ajuntament es va insistir en fer una 
crida a mantenir les distàncies de segu-
retat i portar les mascaretes de protec-
ció en tot moment. També es va fer el 
recordatori als establiments del centre, 
per tal que mantinguin la distància entre 
els les taules dels clients.

DARRERS CONCERTS DEL CICLE 
SOLFEJANT
Si les nits del divendres hi havia música 
enllaunada, els dijous era el torn de la 
música en directe gràcies als concerts 
programats al cicle Solfejant, celebrat al 
pati de Can Trinxeria.

Enguany, amb una programació i un 
aforament adequats als temps de co-
ronavirus, només hi havia noranta bu-
taques disponibles en cada concert i 
pràcticament sempre han estat totes 
ocupades.

Un dels concerts remarcables va ser 
el que van fer Paula Grande i el baixista 
Vic Moliné que van presentar  a l’esce-
nari del Solfejant de Cassà de la Selva 
el seu treball “Sóc”. Un espectacle de 
l’artista gironina que va barrejar jazz, 
electrònica, tocs de flamenc i versos de 
hip-hop demostrant que la fusió és un 
gènere en si mateix quan s’interpreta 
de forma magistral. 

La combinació dels suports electrò-
nics i el baix, juntament amb la veu de 
la cantant, van servir per sentir sons i 
ritmes que no acostumen a sonar junts, 
però que quan ho fan, obren una rea-
litat sonora nova als qui tenen la sort 
d’escoltar-ho. 

El dia 6 d’agost es va poder gaudir 

de l’actuació de Les Fourchettes, un 
quartet vocal de Barcelona, format per 
quatre cantants femenines procedents 
d’estils diferents ((el clàssic, el musical, 
el jazz, el gospel) unides per l’amor a 
la música vocal que van oferir un gran 
concert enmig de les indispensables 
mesures de seguretat que no van impe-
dir una perfecta sintonia amb el públic 
assistent.

El cicle Solfejant es va tancar el dijous 
13 d’agost, amb el concert ofert per 
Meritxell Neddermann.

SESSIÓ EXTRA DE CINEMA A LA 
FRESCA
El Cineclub Vuitimig de Cassà de la Sel-
va va allargar una setmana més la seva 
tradicional programació de cinema a 

la fresca, amb una sessió més al Parc 
de l’Estació el dimecres 12 d’agost. 
En aquesta nova sessió es projectà el 
musical “Rocketman” (dirigit per Dexter 
Fletcher), que estava programat pel dia 
5.

Problemes tècnics amb la projecció 
van impedir que es pogués programar 
aquesta pel·lícula, que va ser substitu-
ïda en el darrer moment per “Mamma 
Mia 2”. Els espectadors cassanencs, 
però, no es van quedar sense veure la 
pel·lícula dedicada a la vida del músic 
britànic Elton John, que es va tornar a 
programar. 

En total, enguany s’han fet quatre ses-
sions Parc de l’Estació (les tres anteri-
ors havien estat a Can Trinxeria) on es 
van extremar les mesures de prevenció 

Cinema a la fresca, al Parc de l’Estació.
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i higiene amb control d’accés, distànci-
es de seguretat, rentat de mans dels 
espectadors i desinfecció de butaques.

El Cineclub Vuitimig va fer  una valo-
ració molt positiva de les sessions en 
aquest nou espai (els anys anteriors el 
cinema a la fresca es feia a la Coma), 
que ha tingut una molt bona rebuda, 
amb assistències d’entre 70 i 100 es-
pectadors per sessió.

TARDA FAMILIAR AL PASSEIG
Finalment, i com a acte innovador 
d’aquest estiu, cal destacar que el 26 
de juliol a la tarda al Passeig de Vila-
ret es va organitzar una Tarda d’estiu, 
amb tres espectacles diferents dirigits 
sobretot a un públic familiar i infantil.

PROJECTES D'ENCÀRREC 
DISSENYS PROPIS

Polígon industrial - c/ de la Via, núm. 3
17244 Cassà de la Selva
Tel. 972 46 12 10 / Fax: 972 46 14 87

Esteve Artigas i Marcó

Actuacions de Paula Grande, les Fourchettes i Meritxell Nedderman, al Solfejant 2020.
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La sessió es va encetar amb el mag 
Eduard Juanola, que va representar 
“Vet aquí un mag”; tot seguit va venir 
l’animació infantil a càrrec de Jordi To-
nietti i el sueu xou “Ara t’ho explico”. 
Per finalitzar la tarda, van actuar els ge-
gants i grallers de Cassà, que van oferir 
una sèrie de balls en aquesta tempora-
da en la que no han pogut sortir gai-
rebé enlloc per culpa del confinament. 
Com en tota la programació estiuenca, 
les protagonistes van tornar a ser les 
mascaretes que, a més del públic, tam-
bé exhibien els nostres gegants.

Fotos: Eduard Duran, Brauli Gener 
i J. C. C. 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran.com

Tarda d’estiu al Passeig
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    Casos al municipi de Cassà

        Positiu  Positiu Sospit. Casos
  PCR    test r.   totals

Dones 48 17 439 504
Homes 31 11 355 397
Totals 79 28 794 901

Casos a l’ABS de Cassà

        Positiu  Positiu Sospit.     Casos
  PCR    test r.       totals

Dones      124  49 1.484   1.657
Homes 84  27 1.097   1.208
Totals       28  76 2.581   2.865

Cassà al dia Notícies

Cassà supera els 100 casos 
positius per coronavirus

En cinc mesos, detectats prop de 800 sospitosos

El 13 d’agost es complien cinc mesos 
de l’inici de la pandèmia del coronavi-
rus que es va començar a detectar 
oficialment el 13 de març al nostre 
país. Durant tot aquest període (da-
des fins al 22 d’agost) la informació  
facilitada pel Departament de Salut de 
la Generalitat indica que a Cassà de la 
Selva hi ha hagut un total de 901 ca-
sos que inicialment es sospitaven que 
podien ser afectats per la Covid-19, ja 
sigui per símptomes relacionats amb 
aquesta malaltia  o per haver estat en 
contactes amb persones  que la teni-
en. En total, a Cassà hi ha hagut 107 
casos considerats positius de corona-
virus (65 dones i 42 homes) la majo-
ria dels quals (79) detectats pel PCR. 
La resta ho han estat amb les altres 
proves epidemiològiques, test ràpid 
o Elisa. Els prop de vuit-cents casos 
restants han quedat relacionats com 
a sospitosos

Pel que fa a l’àrea bàsica de salut 
de Cassà, que a més del nostre muni-
cipi inclou Quart, Caldes, Llagostera, 
Llambilles, Sant Andreu Salou, Camp-
llong i Riudellots, el nombre de casos 
fins al 22 d’agost ha estat de 2.865, 
dels quals 284 eren positius  segons 
alguns dels testos que s’han practicat.

REPUNTADA A L’AGOST
Tot i que el nombre més gran de ca-
sos confirmats es va produir durant 

Les dades resum de l’activitat del coronavius, del 13 de març al 22 d’agost; 
a la dreta, la gràfica del municipi i a sota, la de l’ABS de Cassà.
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els mesos de març i abril, a l’inici de 
la pandèmia (amb 51 casos en to-
tal) durant aquest mes d’agost s’ha 
observat un creixement important 
del nombre de casos ja sigui positius 
com sospitosos, amb un creixement 
dels  índexs de valoració de risc epi-
demiològic al nostre poble. Així el 24 
d’agost  el risc de rebrot a Cassà 
era alt (316,7) quan a Catalunya la 
mitjana era de 180 i la taxa de PCR 
de Cassà era de 1,387,29 (1.085 a 
Catalunya). Aquestes dades, afegides 
als 21 casos confirmats a Cassà i els 
131 sospitosos, han posat aquest 
mes d’agost com el pitjor fins al mo-

ment al nostre poble.

REPLANTEIG DE MANTENIR ELS 
ACTES DE LA FESTA MAJOR
El 19 d’agost des de l’Ajuntament es 
va emetre un ban recordant les noves 
mesures que calia prendre, tenint en 
compte  les directrius emeses pel De-
partament de Salut que es concreten 
en:

“En els establiments d’hoteleria, res-
tauració i terrasses: S’ha de garantir 
la distància interpersonal mínima d’1,5 
metres en el servei de barra. S’ha de 
garantir una distància mínima entre 
taules o agrupacions de taules, d’1,5 
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      Sospitosos        Mitjana/dia
       Confirmats
Març 33 26 3,28
Abril 124 25 4,97
Maig 190 15 6,61
Juny 128 4 4,40
Juliol 188 16 6,58
Agost 131 21 6,91
   
Totals 794 107 5,56
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metres, amb un màxim de 10 perso-
nes per taula o agrupació d’aquestes. 

La taula o agrupació de taules que 
s’utilitzin amb aquesta finalitat han de 
ser d’acord amb el nombre de perso-
nes que permeti respectar la distància 
mínima de seguretat interpersonal. 

S’estableix un horari de tancament 
dels establiments a la 1:00 hores 
com a màxim, sense que es puguin 
admetre nous clients a partir de les 
00:00 hores. 

En relació amb el consum de tabac, 
no es pot fumar en la via pública o en 
espais a l’aire lliure quan no es pugui 
respectar una distància mínima inter-
personal d’almenys 2 metres. Aques-
ta limitació és aplicable, també, per a 
l’ús de qualsevol altre dispositiu d’inha-
lació de tabac, pipes d’aigua, catxim-
bres o assimilats”.

En el decret, signat per l’alcalde en 
funcions, Joan Casabó, també es fe-
ien recomanacions: 

“Es recomana a la ciutadania la limi-
tació de les trobades socials fora de 
grup de convivència estable. 

Es recomana a la ciutadania que les 
trobades socials es limitin a un màxim 
de 10 persones”.

Fruit d’aquesta situació l’Ajuntament 
també ha decidit replantejar-se la ce-
lebració de la Festa Major al mes de 
setembre, coincidint amb la Fira de 

Santa Tecla. De moment ja s’han sus-
pès els actes més  perillosos, com les 
activitats de barrakes que  -tot i que en 
principi es preparaven amb diferents 

mesures de seguretat- finalment s’ha 
acordat no fer-les per  evitar qualsevol 
risc per a la població i contribuir a con-
tenir la pandèmia a Cassà.

Els gràfics i el quadre d’aquesta pàgina 
resumeixen l’evolució de la pandèmia al nostre 

poble en aquests mesos.
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El dissabte 25 de juliol a la tarda es 
va dur a terme en el parc del Surolí 
de Cassà de la Selva, un emotiu ho-
menatge als difunts que van morir 
durant l’estat d’alarma i no van poder 
ser acomiadats tal com es mereixien 
per les mesures de confinament im-
posades en els moments més durs de 
la pandèmia. 

L’acte fou un comiat públic, amb un 
protagonisme destacat per als famili-
ars dels difunts. També hi van assistir 
amics, i veïns i veïnes del municipi, 
que d’aquesta forma van voler acom-
panyar als familiars en aquests mo-
ments tan difícils. 

En l’acte hi va participar la Jove Or-
questra de Cassà i els Marxants de 
Paraules, que van acompanyar durant 
la cerimònia amb la seva música i van 
recordar el nom de la trentena de per-
sones que van morir durant aquestes 
setmanes i no van poder ser deguda-
ment acomiadades. També es va llegir 
el següent vers de M. Dolors Godoy:

 
RETORN A LES ARRELS

En el jardí de l’amor 
ells plantaren la sement 

que feu créixer, poc a poc, 
una planta i sa olor 

portava arreu el vent.

Ella creixia i creixia 
amb fulles verdes, brillants, 

i de belles flors s’omplia 
que donaven alegria 

fins poesies inspirant!

Suportà freds i calors 
mentre anys i anys passaven.

Ja no lluïen les flors 
que perderen llurs colors
i les fulles s’assecaven

i la terra l’acollí 
amb abraçada amorosa.
  Les arrels de on sortí

Cassà recorda les persones 
mortes durant la pandèmia

Emotiu acte de comiat al Parc del Surolí
Tres moments de l’acte de comiat celebrat el 25 de juliol passat
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Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

li oferiren un coixí:
“Vine amb nosaltres, reposa, 

digues adéu al jardí.”

A l’acte hi van assistir els cossos de 
seguretat del municipi, representats 
de la Residència Geriàtrica Sant Jo-
sep, del CAP i de l’ABS Cassà, auto-
ritats, regidors i regidores i l’alcalde 
del municipi. 

Per tal que l’acte no fos oblidat s’ha 
posat una placa commemorativa a 
l’entrada del cementiri municipal, que 
es va descobrirun cop acabada la ce-
rimònia. A la placa es pot llegir el mis-
satge: En memòria de les persones 
que ens han deixat en el transcurs de 
la Covid-19.

Fotos: Eduard Duran
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Gent de Cassà amb empenta: Xevi Xirgo i Teixidor

Aquest mes s’ha contactat amb 
Xevi Xirgo i Teixidor, director del dia-
ri El Punt Avui i coautor amb Carles 
Puigdemont del recentment publicat 
llibre M’explico: de la investidura a 
l’exili, així com de la segona part pre-
vista pel setembre: La lluita a l’exili. 
El següent és l’extracte d’una entre-
vista en què es repassa la seva trajec-
tòria com a periodista, dóna la seva 
visió de la professió i explica el procés 
d’escriptura i motivació darrera la cre-
ació del llibre. 

Sent estudiant de magisteri a la 
Universitat de Girona s’inicià al món 
del periodisme a través de l’antiga 
Ràdio Saturn de Cassà: “Fèiem una 
mica de tot; des d’informatius, en-
trevistes i música, però com a mer 
hobby. Fou una espècie d’escola 
de periodisme que va permetre’m 
tastar un ofici que no m’havia ni 

plantejat”. No obstant això, va ser a 
partir d’una visita al diari El Punt quan 
va començar a exercir la professió: 
“M’hi vaig posar gairebé per casu-
alitat. Coneixia diversa gent que 
treballava al diari i em van oferir 
ser corresponsal a Cassà. Un dels 
fets que em va ajudar a dedicar-me 
al periodisme va ser cobrir el liti-
gi de l’exsecretari de l’ajuntament, 
Domingo Valls Massip. En ser un 
cas molt atípic es va produir una 
gran quantitat d’informació. Arran 
d’aquesta feina em van proposar 
ser corresponsal a Blanes com a 
delegat de la Selva Marítima”. 

Ell defineix els primers compassos 
de la seva carrera com una etapa 
molt vocacional: “Els diners no eren 
primordials. Jo era una mica el noi 
per tot, cobrint el que fes falta, ja 
que en primera instància només hi 

havia un corresponsal per zona. 
En certa manera també va ser un 
període d’aprenentatge. En aquell 
moment els estudis tenien una 
importància relativa i jo segueixo 
pensant que en periodisme ha de 
ser així. És més important tenir ol-
facte periodístic i curiositat que les 
matrícules assolides al grau”.  

Després de ser corresponsal va 
treballar com a redactor de política 
i va acabar portant la secció de co-
marques així com el suplement i set-
manari Presència, fins a convertir-se 
en el director d’El Punt (2002-2009). 
El 2009, quan El Punt comprà l’Avui, 
en Xevi es va mudar a Barcelona per 
dirigir-lo, tasca que va ocupar fins al 
2011, any en què es va unificar el 
producte d’ambdós diaris. En parlar 
sobre el seu trasllat, ho descriu com 
un canvi personal i professional im-

‘El diari en paper continuarà; 
però el llegirà menys gent’

Xevi Xirgo, durant l’entrevista, 
feta al Centre Recreatiu.
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portant: “Ja no es tractava de fer carrera al mateix 
diari. Havia d’anar a un terreny desconegut i tractar 
amb un equip amb una mentalitat molt diferent. L’Avui 
gaudia de prestigi i veia amb mals ulls la premsa gi-
ronina, considerant-la d’una lliga inferior. Però tot és 
periodisme, no importa si es parla de política gironina 
o del Parlament. És quelcom que els hi va costar molt 
de digerir; i per mi va ser un dels reptes més grans 
professionalment”. 

Actualment, i des del moment en què els dos diaris es 
van fusionar, és el director d’El Punt Avui. La seva fun-
ció és la de controlar i coordinar les reunions de cap de 
seccions, decidir o formular la portada del diari, i exercir 
com a representant institucional. Tanmateix, no ha deixat 
la seva feina de periodista: “No voldria desconnectar-me 
del dia a dia. En el paper de director hi ha una part de 
comandament que és molt atractiva però em continua 
agradant tant o més seguir fent de periodista, amb 
l’avantatge que puc triar què vull cobrir”. 

Amb tants anys i bagatge, una de les qüestions inevita-
bles a preguntar és com entén ell el periodisme: “És sa-
ber distingir la informació de l’opinió. És explicar una 
història, contrastar-la i sobretot ser honest. La im-
parcialitat no existeix. Des del moment que elegeixes 
un títol per la notícia estàs sent subjectiu. El que és 
honest és explicar com un ho ha vist i no amagar-se, 
sense fer-ho passar com la veritat immutable”. Tam-
bé fa un incís per denunciar una de les problemàtiques 
vigents: “Una de les malalties de la meva professió és 
l’excessiu copiar i enganxar de notes de premsa ja fe-
tes i donades. És quelcom que de per si va en contra 
de l’essència del periodisme. El periodisme és anar a 
buscar la notícia, no que te la vinguin a dur, encara 

que, evidentment, a vegades sigui correcte”. 
I segons la seva visió, com ha de ser la figura del perio-

dista, especialitzat o més aviat volàtil? “El periodisme va 
cap a la resiliència i voluntat d’adaptació. Tot i això, 
una certa especialització va bé per poder aprofundir. 
De fet, no és mala opció estudiar i especialitzar-se pri-

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA...

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa.com

Xevi Xirgo, signant un exemplar del llibre escrit “a quatre mans” amb 
Carles Puigdemont.
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mer en un camp en concret 
com economia o advocacia, 
per exemple; per després 
fer el salt al periodisme te-
nint una base sòlida”. 

És irrebatible que el peri-
odisme ha sofert una gran 
transformació els últims 
anys, especialment per 
l’aparició de les xarxes soci-
als. Quina és la seva opinió 
sobre la situació actual del 
sector? “Ha despistat una 
mica perquè tothom pot 
ser emissor. Però no és 
un desavantatge. Ara es 
tenen més fonts d’infor-
mació. Quin és el paper 
del diari? Agafar-les, pro-
cessar-les i estalvia feina 
als receptors. La nostra 
labor és combatre la infoxicació i 
sobrecàrrega, facilitant la lectura 
donant un segell de credibilitat. El 
diari dóna una garantia de veraci-
tat”. En Xevi és escèptic sobre els 
pronòstics que afirmen que el format 
físic deixarà d’existir: “Desapareixerà 
el paper? Jo crec que no. Es pas-
sarà d’un 3/24 a una profunditat, 
opinió i criteri singular amb valor 
afegit. Es caminarà cap aquí. Hi ha 
noves generacions que en fer-se 
grans i tenir una estabilitat econò-
mica es passen al paper. No molts, 
però n’hi ha. I tampoc podem obli-
dar els establiments com els bars, 
per exemple. El paper no serà de 
masses, però seguirà existint. És 
evident que s’ha de transformar 
i ja s’ha estat fent. El periodisme 
convencional no es morirà i la gent 
seguirà estant disposada a pagar 
per llegir-ho. El repte, però, és sa-
ber com el periodisme pot subsistir 
només amb digital. Al final els di-
aris som una fàbrica de notícies i 
la qüestió és poder-ho monetitzar. 
El relleu encara no està instaurat. 
Com a norma general els diaris 
digitals no són sostenibles sense 
subvencions”.  

La seva carrera el va portar a co-
nèixer a Carles Puigdemont, amb qui 
comparteix una forta amistat: “La re-
lació sorgí al diari, ja que quan hi 
vaig entrar ell ja hi era. A més, en 
l’època en què ell va ser alcalde de 
Girona jo era el director d’El Punt, 
així que ens vèiem sovint per temes 
periodístics. En ser investit presi-
dent de la Generalitat també vam 

coincidir a Barcelona molts cops”. 
El passat 23 de juliol els dos van 

publicar, a través de l’editorial La 
Campana, el llibre M’explico: de la 
investidura a l’exili. Curiosament, el 
projecte va néixer el febrer del 2016: 
“Després de ser investit president 
li vaig proposar que ens reuníssim 
cada quinze dies per comentar i 
enregistrar l’actualitat i tot el que 
estava passant, amb el compromís 
que en Carles pogués vetar tot el 
que considerés oportú. La finali-
tat no havia de ser forçosament 
convertir-ho en un llibre, sinó que 
podia acabar perfectament en un 
arxiu. La idea venia del fet que era 
quelcom que mai s’havia fet amb 
cap president de la Generalitat. En 
ser ell també periodista, ho va en-
tendre i acceptar”. 

I com ha estat el procés d’escrip-
tura? “És un llibre fet en directe. 
No ha estat desenvolupat temps 
després dels enregistraments con-
fiant en la capacitat de recordar. 
Cada quinze dies ens trobàvem, 
ho gravava, transcrivia i li donava 
forma a l’escrit. En escriure-ho al 
moment podia reconstruir el dià-
leg fresc i sencer, transmetent les 
sensacions del moment. Per mi és 
el gran valor que té, que és estar 
enregistrant una presidència en di-
recte. Ha estat una feina de fons; 
en la que he d’agrair la seva pre-
disposició per seguir trobant-nos 
fins i tot en moments adversos i 
difícils per ell. Finalment, li vaig 
entregar l’escrit el gener d’aquest 
any per donar-li forma final i treu-

re les parts que els advocats ens 
recomanaven eliminar per no posar 
en perill a ningú per informació so-
bre reunions o noms de gent impli-
cada”. 

Però què va ser el que els va fer 
decantar finalment a convertir-ho en 
un llibre? “Des que en Carles és a 
l’exili han circulat molts relats so-
bre el que va passar del 2016 en 
endavant que no s’ajusten al que 
ell creu i ha viscut; així que sentia 
la necessitat d’explicar-se aprofi-
tant el projecte que havíem estat 
desenvolupant. El llibre és un relat 
molt personal, sent la manifestació 
de la seva vida política i privada. 
L’obra s’ha dividit en dos volums 
per una decisió editorial. Les opci-
ons eren fer-ho així o bé retallar, 
quelcom que volia evitar, ja que el 
contingut no es limita només a una 
descripció dels fets, sinó que tam-
bé té incorporats documents. És 
un dels altres valors afegits”. 

El llibre ha estat un èxit en expectati-
ves i vendes, i es troba disponible tant 
en català com castellà, destacant la 
seva repercussió, a banda de Cata-
lunya, al País Basc. En Xevi conclou 
que “és un text d’un ritme trepi-
dant i lectura lleugera, que passa 
molt ràpidament. Al cap d’un mes i 
mig ja està llegit, per tant genera 
unes ganes de saber més coses i 
no tenim per què fer esperar fins 
a Nadal per treure la segona part. 
Sabem que és quelcom que seguirà 
viu”. 

Text: Pol Esteba
Fotos: Joan Carles Codolà

Xirgo manifesta que el llibre de 
Puigdemont és un relat molt 

personal sobre la seva vida 
política i privada, en uns mesos 

trepidants en la vida catalana.
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‘Amb recursos limitats; però 
donem suport a les empreses’

Joan Casabó, regidor de promoció econòmica i cultura de Cassà

El regidor Joan Casabó davant la Sala Centre Recreatiu, un equipament cultural que porta més de cinc mesos sense donar servei al poble.

Les dues àrees de responsabilitat 
de govern municipal assumides pel 
regidor Joan Casabó i Foguet han 
fet que hagi estat un dels principals 
“afectats” per la pandèmia del  coro-
navirus que anem vivint des del mes 
de març. Tant en l’àmbit de promoció 
econòmica com en el de cultura  les 
repercussions de la pandèmia i del 
confinament que ha provocat s’han fet 
sentir de manera especial i ara, quan 
fem aquesta entrevista, comencen a 
implementar-se solucions que puguin 
servir per  reactivar l’economia local; 
simultàniament es planifica com hau-
rà de fer-se la programació cultural 
dels pròxims mesos.
Què pot fer l’Ajuntament de Cassà 
per pal·liar els efectes de la Covid- 
19?
A nivell de promoció econòmica des 
del primer moment vam veure que 
caldria una injecció de capital i vam 
anar pensant cap a quin costat podrí-
em, destinar aquestes ajudes i quins 
imports eren els que ens semblaven 
raonables de poder concedir en cada 
cas...
I com es calcula això? Per exemple 

200€ per treballador que han que-
dat sense  feina poden solucionar 
alguna cosa?
L’Ajuntament té uns recursos limitats 
per lluitar contra els efectes de la 
Covid-19; ja ens hauria agaradt po-
der destinar-hi el romanent de l’any 
passat; però l’estat no ho permet. 
Hem partit de les possibilitats que 
teníem; hem valorat el total que po-
dríem destinar-hi atesa la situació de 
l’Ajuntament  i les quantitats que seri-
en raonables de rebre pels ciutadans 
afectats i que serien relativament útils 
per ajudar. Evidentment no compen-
saran tot el que no s’ha pogut gua-
nyar; però sí que tenen un import su-
ficient com per ser una ajuda general 
acceptable.
Heu preguntat a altres ajunta-
ments a veure què feien en aquests 
casos?
Molt; hem seguit  notícies dels dia-
ris, hem parlat amb tècnics i polítics 
d’ajuntaments del voltant i de més 
lluny  per veure què es feia arran i 
triar el que es pogués fer a Cassà i 
que pogués ser útil.
S’han acordat tres línies d’ajut: 

per als treballadors afectats per 
l’atur; per a les empreses que han 
hagut de tancar i per als comerci-
ants...
A les empreses estava claríssim, ja 
que si havien tancat  s’havia de res-
cabalar el que havien perdut, com a 
mínim a nivell d’impostos o taxes. Pel 
que al comerç està clar que si a l’any 
obres 52 setmanes i n’has de tancar 
quatre et quedes amb un 10% menys 
gairebé de recaptació. I ens quedava 
la part de la gent que té una capacitat 
per no haver de dependre de serveis 
socials però que han tingut una entra-
da menor de diners a finals de mes, 
per això vam fer la tercera línia per 
afectats per un ERTO o que han pas-
sat a l’atur.
L’Ajuntament ho pot fer tot això?
El més complicat és l’ajuda per als 
comerços, ja que no podem emetre 
paper moneda; per això els vals de 
compra els  farà la Unió de Botiguers 
amb un sistema que encara no ho 
hem acabat de tancar.  En principi 
es preveu que cada llar de Cassà re-
brà un val de compra d’uns 20€ per 
gastar al poble en dos tipus d’establi-
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ments: alimentació i resta de 
comerços. 
Per què això?
Perquè potser el més fàcil seria 
gastar-ho tot en menjar i volem  
aconseguir que aquest ajut ar-
ribi a tothom; per això hi haurà 
valors en dos sectors. 
I servirà només per establi-
ments adherits a la Unió de 
Botiguers?
No, totes les que ho vulguin, 
amb algunes excepcions com 
grans cadenes o supermer-
cats, ja que volem ajudar al 
màxim el petit comerç local. Els 
comerços s’hauran d’inscriure  
i el comprador els donarà el val que 
després serà abonat amb el valor que 
hi figuri.
D’on ha tret els diners l’Ajunta-
ment per a aquestes ajudes?
D’un crèdit de 200.000 € i de canvis 
de partides. Evidentment no teníem 
previst al pressupost que hi hagués 
una pandèmia  i per tant no hi havia 
partides, per la qual cosa hem d’acu-
dir a finançament extern. Tot i que 
tenim un romanent que haguéssim 
pogut destinar a aquesta actuació el 
govern estatal ja ha dit que aquests 
diners els administra Madrid i no els 
podem destinar a aquestes iniciatives 
tan necessàries.
A Cassà, com ha afectat la crisi 
a les empreses més grans o amb 
més treballadors?
Moltes empreses han pogut continuar 
obrint, ja que tenien una relació més 
o menys directa amb el sector alimen-
tari o de primera necessitat però en 
molts casos  amb una activitat molt 
minsa.
Hi ha alguna empresa que ja no 
tornarà a obrir després de la pan-

dèmia?
De fet no ho podem saber, ja que les 
empreses no ens han d’informar de 
quan tanquen i haurem d’esperar per 
exemple el retorn de les taxes d’es-
combraries (que tenen diferents im-
ports pels particulars i les empreses) 
per poder tenir dades sobre possibles 
tancaments de negocis.
Vau comentar en el darrer ple que 
s’havia fet una enquesta a empre-
ses i comerços locals sobre els 
efectes del coronavirus. Quines 
conclusions se n’extreuen?
Aquesta enquesta la vam “copiar” 
d’una que havien fet a Salt (els vam 
demanar si ens la deixaven fer ser-
vir) i la vam enviar per xarxes i cor-
reu electrònic. Han respost algunes 
empreses grans i moltes de petites; 
en total, van contestar 63 persones 
(un 15% aproximadament); potser 
amb aquestes xifres l’enquesta no  té 
validesa científica; però és una foto i 
ens dona una certa imatge del que ha 
pogut passar. Ens va sorprendre que 
la majoria de negocis estan en locals 
de lloguer o hipotecats i només un 
23% eren de propietat; la majoria van 

haver de tancar el negoci (59%  total-
ment  i un 20% de manera parcial). 
Una altra dada és que el 63% de les 
empreses no van haver d’acomiadar 
treballadors i que cada quinze dies 
un 10% de les empreses deien que 
si continuava el confinament haurien 
de tancar. 

Pel que fa l’adaptació les empreses 
han actuat o preveuen que ho hauran 
de fer en dues línies: la clàssica (apu-
jar preus, treballar més hores i redu-
ir costos) o la més innovadora (nous 
horaris, servei a domicili i teletreball). 
Hem vist que en alguns casos el futur 
el veuen  aplicant dues línies d’actu-
ació: teletreball i menys costos, per 
exemple....
Quan va arribar la pandèmia, en 
quines iniciatives estava treballant 
l’àrea de promoció econòmica? 
L’Ajuntament no té un inventari actu-
alitzat de les empreses del municipi, 
ja que no hi ha una manera fàcil de 
fer-ho, perquè no s’ha de comunicar 
formalment a l’Ajuntament. I estàvem 
centrats en poder fer aquesta relació 
just abans de la pandèmia. També es-
tàvem, treballant en el tema de digi-

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14.30

Joan Casabó, a la plaça de la Coma, 
nucli comercial i cultural de Cassà.
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talització de les empreses petites per 
acompanyar-les en el procés. Amb la 
crisi tot s’ha modificat; però ens ha 
servit per potenciar altres línies de su-
port a les empreses.
L’atur com ha quedat a Cassà?
Actualment a Cassà hi ha 774 per-
sones afectades per ERTO i 543 atu-
rats (l’any passat eren 355 aturats), 
o sigui que ha crescut un 50%. És un 
tema molt complicat perquè pot ser 
que hi hagi atur perquè ha marxat 
una empresa, però la feina continua 
existint. En aquest cas, si existeix la 
demanda potser en poc temps es 
poden recol·locar els treballadors. Si 
el que falta és la feina, llavors ja és 
més complicat, ja que hauríem de po-
der donar més feina a les empreses. 
Des de l’Ajuntament aconseguir que 
les empreses tinguin més feina és di-
fícil, ja que tenim una normativa que 
restringeix molt poder donar contrac-
tes a empreses del poble...  Amb les 
competències que tenim (que no en 
tenim) se’ns fa difícil poder ajudar-les.

“EL CÀNTUT ES FARÀ... CALDRÀ 
VEURE COM”
Parlem ara de l’altre àmbit de la 
vostra regidoria, cultura. Com ha 
anat la programació de l’estiu?
Doncs tot i les dificultats de la Co-
vid-19 ha anat raonablement bé, ja 
que hem pogut mantenir bona part de 
les activitats habituals, amb restricci-
ons i reduccions de públic, és clar.
El Solfejant ha tingut un impacte 
menor de públic...
Al Solfejant, mires el pati de Can Trin-
xeria i és trist; et fa mal al cor veure 
les 80 persones assegudes i aïlla-

des en comptes de les 250 habitu-
als; però, mira, també es cert que 
et dona un contacte  i una connexió 
amb l’artista millor que abans, ja que 
et permet està molt més concentrat 
i tranquil.
Però, com a regidor, no deu ser gai-
re agradable haver de programar 
activitats sabent que l’impacte que 
tindran serà tan petit....
És la lliga que juguem ara... camp pe-
tit i de fang; però no ens vam plante-
jar  deixar de fer coses. Vam decidir 
fer-ho com poguéssim i per això vam 
treballar en l’àmbit virtual i telemàtic. 
Vam muntar una sala d’exposicions 
virtual que  esperem que també ens 
doni serveis en el futur, vam comprar 
un sistema d’streaming propi per no 
tenir problemes amb Youtube o qual-
sevol altra plataforma. La nostra mà-
xima era: fem cultura amb els mitjans 
que puguem i la farem sigui com sigui.
Aquesta va ser la filosofia del Sol-
fejant?
Sí, amb la possibilitat de fer dues ac-
tuacions si hi havia moltes peticions 
d’entrades. Però no ha calgut per-
què la gent també surt menys que 
abans...
I a la tardor i hivern quin tipus de 
programació tindrem? 
Mantenim els mateixos grups d’actes, 
adaptant-nos a la situació; per exem-
ple, les Nits de la Coma no es podran 
fer al Casal de jubilats per temes de 
garantia sanitària i estem cercant es-
pais efímers; tot serà molt provisio-
nal; però amb la voluntat que quedi 
clara aquesta provisionalitat i que és 
una solució d’emergència en aquest 
temps de coronavirus.

La idea és fer tot allò que es pugui 
amb els mitjans possibles, També es 
faran les sessions de Vermut de lle-
tres i Llimonada de lletres;  farem els 
actes oberts al públic amb reserva de 
plaça prèvia i estem treballant en una 
nova plataforma que s’adeqüi al que 
necessitem, amb alternatives i canvis 
d’espais; però mantenint el contingut.

Ara estem treballant al doble per 
tenir la meitat de repercussió que te-
níem.

De fet, l’estiu ens ha servit de test 
per veure què podrem fer la nova tem-
porada: Com hem de gestionar els 
actes? Com s’organitzen? Quantes 
persones hauran de treballar-hi? Amb 
quines tasques? I el millor és que tot i 
que ha estat un estiu amb una activi-
tat amb situacions estranyes, la gent 
ho ha assumit i ha respost bé.
I es farà el Càntut (festival de can-
çó de transmissió oral) al mes de 
novembre?
El farem; però segur que s’ha acabat 
tal i com el coneixíem i no podrem 
aconseguir l’ambient que teníem al-
tres anys. Es farà com es pugui en 
altres condicions i amb molta menys 
gent a cada acte. 
I quan es tornarà a obrir la Sala del 
Centre Recreatiu?
Quan puguem; però només hi podran 
entrar 90 persones , un 25% de la 
capacitat actual. Tenim clar que no 
farem el mateix tipus de programació 
i en algun cas com ja hem fet a Solfe-
jant, en comptes d’un artista o grup 
important n’haurem de portar quatre 
de no tant....

Text i fotos: Joan Carles Codolà

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER

D’ençà del mes de març ens trobem 
pràcticament en una nova realitat. Pan-
dèmia, confinament i el generalitzat 
sentiment d’incertesa i fins i tot pànic. 
Crisi sanitària, política, social i és clar, 
econòmica. Com s’ha traduït i afectat a 
petita escala, al comerç local? Quina ha 
estat la gestió dels botiguers i autoritats 
municipals per fer-hi front? El següent 
és un extracte de l’entrevista realitzada 
a Jordi Tubert i Alsina, president de la 
Unió de Botiguers de Cassà, on parla 
sobre la funció i tasca de l’associació 
en l’etapa de confinament i dóna la seva 

visió de la previsió pels mesos vinents.. 
La Unió de Botiguers de Cassà és 

una associació que vetlla per afavorir 
i promoure el comerç local; proporcio-
nant ajudes, subvencions i assessora-
ment legal a no només les empreses 
associades, sinó també a la resta dels 
comerços del poble. La funció d’en Jor-
di com a president és la de “coordinar 
una junta conformada per vuit per-
sones, tots botiguers, negociar amb 
l’ajuntament i organitzar activitats 
tals com la botiga al carrer o el ca-
gatió. Mantenim una mentalitat de 

cohesió; el que va bé per un, va bé 
per tots”. 

Comprensiblement, amb l’excepci-
onalitat dels darrers mesos de confi-
nament i les conseqüències que com-
porta, la seva labor com a president 
ha mutat: “S’ha posat èmfasi en la 
coordinació amb l’ajuntament i l’ad-
vocada de la unió per saber com ac-
tuar segons la normativa i en què 
no fallar. Som dins de PIME i hem 
realitzat reunions en àmbit provinci-
al per estar al dia de la informació i 
no quedar-nos enrere. Es tracta de 

Jordi Tubert, president de la Unió de Botiguers de Cassà

“A la normalitat d’abans no 
hi tornarem mai més”

Jordi Tubert, president de la UBC, darrere la barra del bar del Centre Recreatiu, que ell gestiona.
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veure què fan els altres pobles pels seus associats i què 
podem fer nosaltres per encaixar-ho amb els nostres”. 

Per tal de contextualitzar, quina era la situació del comerç 
local prèvia a la crisi sanitària? “Evidentment passa per una 
època de dificultat. No és el prototip de negoci òptim. És 
un mercat que ens hem de guanyar dia a dia. La venda 
online fa mal i la de les grans superfícies també. Però 
nosaltres seguim reivindicant que el comerç local ha de 
subsistir com a concepte de poble i de funcionament de 
societat, al ser de proximitat i donar unes garanties de 
servei singulars. El botiguer coneix bé el seu producte, i 
sent honest i rigorós es genera confiança amb el client”. 

I arran del confinament, hi ha hagut algun sector que hagi 
quedat especialment afectat? “No ho sabria dir. Hi haurà 
sectors que patiran molt però en àmbit general, no no-
més de Cassà. No voldria destacar-ne cap. El que és sí 
que és veritat i tothom ha pogut veure és que el negoci 
d’alimentació s’ha mantingut més que d’altres. Els bars 
han estat tancats tres mesos però ara funcionen, de la 
mateixa manera que el petit comerç”. 

Malgrat la difícil tessitura, en Jordi destaca positivament 
la implicació del poble: “Crec que la gent ha tingut ganes 
de mantenir el comerç de Cassà. I això ha estat molt im-
portant. Les circumstàncies han sensibilitzat a promou-
re’l. Aquesta seria potser la nota positiva. S’ha fet bon 
màrqueting des de la Generalitat fins als mateixos po-
bles per impulsar el consum de productes en botigues de 
proximitat. I no només crec que ha estat pel fet d’evitar 
mobilitzacions a altres municipis, sinó que també s’ha 
fet per donar suport als comerços. Podem estar orgullo-
sos perquè s’ha sabut donar una garantia de seguretat 

en complir la normativa i la gent ha respost bé. És molt 
bo que existeixi aquesta predisposició a fer les coses bé 
perquè no sabem fins quan durarà aquesta situació”.

Pel que fa al paper de l’Ajuntament en la gestió, en Jordi en 
destaca la implicació i complicitat: “L’Ajuntament, malgrat 
que no tindrà els mitjans econòmics fins al setembre, hi 
ha estat i ens ha fet costat. Alguns fons que estaven ori-
ginalment destinats a altres activitats ara estan enfo-
cats al comerç local. Entre altres ajudes que han vingut 
i vindran, se n’han acordat unes en forma de vals pels 
negocis que es gestionaran des de la Unió de Botiguers 
per un tema de funcionalitat. També s’impartiran cursos 
personalitzats per optimitzar l’ús de les xarxes socials 
amb la finalitat de millorar la venda. L’ajuntament ha fet 
un esforç i jo he de felicitar a tot el consistori pel com-
promís que han demostrat”. 

Però què ens espera? Que hi ha hagut un punt d’inflexió és 
indiscutible, instaurant-se noves dinàmiques per tal d’adap-
tar-se com la fomentació del teletreball: “A la normalitat no 
hi tornarem mai més. Encara que ara sortís una vacuna 
i tot funcionés, no seria la mateixa normalitat tal com 
l’enteníem abans. Hi ha molta gent que està espanta-
da, sobretot persones grans que no surten de casa. Els 
comerços poden estar oberts, però es faran menys di-
ners. Com a molt la facturació arribarà al 60% del que 
feia. Cap botiga ha tornat a la normalitat econòmica i 
de solvència. Ni tan sols en el cas de l’alimentació”. Per 
ell, el veritable repte arribarà d’aquí a uns mesos: “Cap al 
gener i febrer la situació serà més crítica, i el novembre 
i desembre també seran durs. No serà com l’estiu que la 
gent surt més. L’impuls de moment continua, però d’aquí 
a cinc o sis mesos es notarà molt. És difícil de predir. Hi 
ha molta gent que no sap si podrà seguir amb el negoci. 
El futur és una incògnita. Des de la Unió de Botiguers 
l’única cosa que podem fer és estar al dia i donar la 
millor resposta assessorant dins les possibilitats de les 
quals disposem.  Però no podem fer cap miracle”. 

Acaba posant l’accent, a manera de conclusió, a dos aspec-
tes positius extrets de les circumstàncies: “Ara ens trobem 
en un moment d’impàs, és cert. Però valoro que l’ajunta-
ment vulgui reinvertir en el comerç local i promoure-ho. 
I sobretot també vull agrair que la gent de Cassà hagi 
fet més poble. És una gran sort poder mantenir un poble 
amb les botigues obertes, i més en una situació on la 
mobilitat és molt més reduïda. Esperem que arran de la 
situació tothom hagi redescobert una mica més el valor 
del comerç local que fins ara no es veia tant, i que sigui 
quelcom que es mantingui en el futur”. 

Pol Esteba Masjuan

Jordi Tubert, durant 
l’entrevista
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A finals del mes de juliol el Director de 
Llumiguia en una trobada ocasional em 
va demanar si podria fer una entrevis-
ta a alguna persona que treballés en 
empreses de Cassà de la Selva, de 
com havia anat tot plegat en aquest 
temps de la Covid-19. El temps era 
molt just per entregar l’entrevista per 
a finals d’aquest mes. 

Després de dues temptatives sense 
bon resultat, vaig decidir anar a veure 
la meva filla, l’Alba (fopto de la dreta), 
que treballa a AGRI-BEST i vaig poder 
fer l’entrevista corresponent.

L’Alba Carrera Renart va nàixer el 8 
de juliol de 1988 a Cassà de la Selva
On  vas  estudiar?
Des d’Educació Infantil fins a 4t d’E.S.O 
a la Salle Cassà. El batxillerat el vaig 
cursar a l’Institut de Cassà, tot i que 
no el vaig acabar. Més endavant vaig 
optar per fer el curs d’Educadora en 
el Lleure infantil i juvenil (col·legi Puig 
d’Arques) i posteriorment treure’m el 
Tècnic de manipuladora i aplicadora 
qualificada de productes fitosanitaris 
(a l’Escola Agrícola i Forestal de Santa 
Coloma de Farners).
Com  va  ser  la teva  infància i jo-
ventut?
Vaig tenir una infància molt dolça i 
sempre envoltada  de familiars i amics. 
Tot i que el meu pare sempre va insis-
tir que m’apuntés a bàsquet, la meva 
gran passió va ser el patinatge, el qual 
vaig practicar dels 5 anys fins als 12 
anys. A partir d’aquell moment em vaig 
apuntar a l’Agrupament  Escolta la Cla-
ca, on hi vaig passar una adolescència 
fantàstica: campaments, excursions, 
natura  i grans amistats, que avui en 
dia encara conservo.

Als 18 anys vaig començar a festejar 

Cassà al dia Entrevista

Alba Carrera dependenta d’Agri-Best

“Molta gent s’ha dedicat a fer 
un hort durant el confinament”

amb el que ara és el meu marit i pare 
de la nostra filla Nora, que té 5 anys.

FAMILIA
Com he dit, tinc una filla guapíssima i 
estic casada amb l’Oscar de Can Co-
mas des de fa una colla d’anys. Els 
meus pares són en Xevi Carrera Bosch 
(fill de Cal Mulato) i la Roser Renart 
Castells (filla de Girona). També tinc un 
germà gran, en David, que m’atreviria 
a dir que és el culé més culé del poble 
i rodalies.
On treballes?
Des del 2013 treballo a l’AGRO BOTI-
GA, AGRI-BEST com a dependenta, a 

l’establiment situat al C/ Castell,6, de 
Cassà. També tenim una altra botiga a 
Caldes de Malavella. Ens dediquem a 
la venta de productes per l’hort, jardí, 
animals domèstics... Així com grana 
seca, sabons ecològics, vins i licors a 
doll. Amb els clients sempre fem bro-
ma i ells hi dic que a la botiga hi tenim 
de tot i que si rasquem una mica segur 
que trobaran petroli.
Com ha estat la teva experiència en 
aquesta etapa del coronavirus?
Crec que i ni els meus companys ni jo, 
oblidarem mai  tant els dies previs com 
els posteriors de l’anunci del confina-
ment. Al principi corrien rumors entre 
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la clientela: que si ens tancarien a tots 
a casa, que si  no, que el que vindria 
seria pitjor que una guerra...

No va ser fins el dissabte al migdia 
que vam sortir de dubtes: el cap ens 
va dir que a la tarda no obríssim i ens 
quedéssim a casa, a l’espera notícies 
oficials del Govern. I així va ser com 
el diumenge mateix ja teníem clar el 
confinament. 

Per sort, en vendre productes de 
primera necessitat (aigua, butà, llenya, 
queviures, oli, menjar pels animals...) 
no vam haver de tancar les botigues 
cap dia. El que sí que vam fer és modi-
ficar el  nostre horari d’atenció al públic 
per tal que , d’aquesta manera, els tre-
balladors no estiguéssim tan exposats 
al virus (només vam obrir els matins). 
I vau treballar amb seguretat?
Jo, al principi, venia a treballar amb 

molta por. Tot i que ateníem la clientela 
a través d’una finestreta i no podien te-
nir cap contacte amb nosaltres, sem-
pre tenia l’ai al cor en tornar a casa 
amb la família, per si els podia enco-
manar la Covid-19. Un cop van anar 
passant les setmanes, aquesta por es 
va anar convertint en agraïment: se-
guia tenint feina, cosa que m’aportava 
distracció i uns ingressos mensuals.
Tots, clientela i treballadors, ens vam 

haver d’adaptar a la nova situació. Cal 
dir que no va ser fàcil, ja que treba-
llàvem en un estat d’estrès important. 
Jo  estava rere la mampara servint els 
productes de dins la botiga i cobrant. 
En Bakari Keita el meu company de fei-
na, s’encarregava de vendre el planter 
i tots els productes situats fora al pati. 
Això feia que se’ns fessin unes cues 
llarguíssimes i tots plegats ens posés-

sim un pèl nerviosos.
I vau tenir més o menys feina del 
normal?
És clar, molta gent  va aprofitar el con-
finament per animar-se a fer un hort, 
arreglar el jardí, plantar fruiters... i la 
feina se’ns va disparar.

Actualment la cosa ja està més cal-
mada i podem atendre a la clientela 
com es mereixen. Això sí, hem de se-
guir amb les mesures de protecció per 
la Covid-19 pertinents. Mascareta, 
distància de seguretat i higiene escru-
polosa de mans.

He aprofitat l’entrevista de fer algu-
nes fotos, ens acomiadem i esperem 
que ben aviat puguem abraçar-nos 
com sempre ho hem fet.

Xavier Carrera Bosch

Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat

Una imatge de la recomanació penjada a la botiga; a la dreta, l’Alba i el seu companmy, en Keita, a l’espai exterior d’AgriBest
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Aquest mes he fet unes quantes en-
trevistes amb persones de Cassà que  
han treballat per lluitar contra el co-
ronaviurus. Escoltant-les  crec que 
val la pena reconèixer la seva feina, ja 
que estan  arriscant la seva vida per 
nosaltres. Avui parlem amb la Critina 
Menció Besalú.

On vares estudiar?  Explica una 
mica la teva joventut, amics i ami-
gues...

Vaig nàixer a Cassà el 2 de juny de 
1986. Vaig estudiar a la Salle Cassà 
de la Selva, des de l’etapa d’infan-
til fins a l’ESO. D’allà en guardo molt 
bons records i encara tinc contacte 
amb amigues de la infància que tants 
bons moments vàrem compartir. Ac-
tualment ha estat el col·legi  escollit  
per a portar-hi els nostres fills.

A la mateixa escola i als 7 anys, vaig 
iniciar el meu hobbie, el bàsquet, on 
ha estat una  de les etapes viscudes 
amb més intensitat de la meva vida i 
on he pogut fer gran part de les me-
ves grans amistat, que encara avui 
dia conservo i gaudeixo. També vaig 
conèixer a l’Edu, el meu home, i junts 
vàrem compartir moltes hores de pa-
velló; entrenaments, partits i fins i tot 
vàrem compartir banqueta fent d’en-
trenadors del mateix equip. De l’esco-
la de bàsquet de la Salle vàrem passar 
al Foment Deportiu Cassanenc fins a 
l’etapa de junior. L’any següent  ens 
van comunicar que no es faria equip 
sènior i això em suposava abandonar 
el club per anar a Llagostera. Allà i 
fins als 27 anys  vàrem estar jugant 
a categories de 1a i 2a catalana, és 
en aquests anys on vaig  poder gau-
dir molt d’aquest esport i de les grans 
companyes i amigues.

Vaig  acabar l’etapa escolar de la 
Salle, i vaig anar a fer el Batxillerat 
mixt (científic-tecnològic) a l’IES Cassà 
de la Selva. Dos anys escolars curts 
i intensos per acabar estudiant la Di-
plomatura de Fisioteràpia a l’EUSES, 
Escola Universitària de la Salut i  de 
l’Esport de Salt. Una etapa en què 
vaig gaudir molt de l’aprenentatge i on 
he seguit cursant cursos de formació 
i postgraus.

FAMÍLIA
Els meus pares són en Jordi i la Nuri. 
Per part de la família materna, els 
meus avis vivien a Girona, tot i que la 
meva  àvia era filla de Cassà i la seva 
família també. La meva àvia Conxita 

Cassà al dia Entrevista

just fa pocs mesos que ens va deixar, 
en etapa de Covid. i el meu avi Josep 
ja fa uns quants anys que també ens 
va deixar.

La família paterna, cassanencs de 
tota la vida, van viure de masovers a 
Can Dalmau,  d’on és fill el meu pare. 
La meva àvia Maria també ens va dei-
xar a principis d’aquest mateix any i el 
meu avi  Miquel ja fa uns 20 anys. Un 
començament d’any 2020 molt dur 
amb la pèrdua de les dues àvies i tot 
el que gira entorn del coronavirus.

La meva germana és la Marta, pro-
fessora d’educació infantil del col·legi 
Puig d’Arques. L’Edu i jo fa 18 anys 
que ens vam conèixer i 8 que ens 
vam casar i tenim dos fills en comú, la 
Nora de quasi 5 anys i en Pol d’1 any i 
mig. Sempre hem viscut a Cassà.
On treballes?
Vaig començar a treballar a l’Hospital 
Santa Caterina l’any 2013, fa uns 7 
anys. Primer vaig estar a la unitat de 
rehabilitació cardíaca. Allà ajudàvem 
a recuperar als pacients que havien 
patit algun problema al cor: angines 
de pit, infart agut de miocardi... Al 
cap d’1 any em van dir si volia  acabar 

de completar la meva jornada laboral 
alternant amb rehabilitació traumato-
lògica causada per accidents de tràn-
sit. Va ser al cap d’uns 2 anys quan 
em van dir que el servei d’accidents 
havia augmentat molt la seva feina i 
m’oferien jornada sencera, així doncs  
vaig acceptar i vaig deixar la rehabi-
litació traumatològica fins just abans 
del confinament que vaig iniciar la re-
habilitació de Cat Salut dins el mateix 
hospital Santa Caterina. I allà estic, 
amb una feina molt gratificant, en un 
entorn immillorable i uns companys 
fantàstics.
Com ha estat la teva experiència 
amb el coronavirus?
Just ens van confinar  els nens un di-
vendres 13 de març, com molt bé re-
cordarem... El dilluns següent havíem 
d’anar a treballar presencialment tots 
dos i els nens no teníem més remei 
que deixar-los amb els avis, quan el 
diumenge  just abans d’anar-nos-en a 
dormir van trucar a l’Edu que es que-
dés a treballar telemàticament per-
què tenia companys amb símptomes 
de Covid-19. Jo vaig anar a treballar 
normal fins que el cap del servei ens 

Cristina Menció, fisioterapeuta afectada per la Covid 19

“El treball en equip, fonamental 
per superar la pandèmia”

La Cristina, al treball i descansant a la platja.
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va dir que comencéssim a organitzar 
el servei de tal  manera que només  
vinguessin els  imprescindibles o més 
urgents i sense factors de risc per fer 
ús del servei. Aquesta organització 
va durar dos dies, ja que el dimecres 
següent ja tancaven el servei per pre-
venció. Aleshores, els fisioterapeutes 
que no estàvem a la planta o UCI, ens 
tocava esperar per saber quina seria 
la nostra tasca dins d’aquest període 
tan desconegut. Vam  fer torns amb 
les companyes de planta per així no 
emmalaltir. Jo vaig anar a treballar 
tota la setmana a planta fins que a 
finals de setmana vaig començar a te-
nir símptomes (malestar general, mal 
de cap, tos seca i febre). El diumenge 
següent em feien un PCR i  el dilluns 
em confirmaven que era positiva i que 
per tant, havia d’estar confinada i aï-
llada mínim uns 15 dies. Durant aque-
lla setmana que just em trobava una 
mica malament, però res greu, es va 
afegir que la meva àvia ens deixava 
amb la desgràcia afegida que no ens 
podríem acomiadar d’ella. Molt durs 
aquests moments per tota la gent 
que ha passat pel mateix. Vaig seguir 
confinada durant 1 mes i mig, les pro-
ves seguien  sortint positives tot i no 
tenir símptomes (només una mica de 
tos seca) i la ràbia per no poder anar 
a l’hospital a ajudar  em feia estar de 
mal humor.

Una situació ben complicada per-
sonalment, també...

Per sort, em vaig oferir per anar 
fent tasques més administratives i 
d’organització i feia  trucades als pa-
cients per veure com estaven i els en-
senyàvem vídeos per a poder fer més 
exercicis de recuperació. Tot i així, res 
era igual i veia que no anàvem bé,  que 
la rehabilitació en segons quin pacient 
no la podíem aturar més, perquè de-
penia que  aquella persona s’acabés 
de recuperar bé. Així doncs vaig aju-
dar a fer que es tornés a  engegar en 
diferents espais la rehabilitació pels 
pacients més urgents.

Entremig d’aquelles sis proves de 
PCR positives, el servei es va anar 
adaptant i canviant d’espai setmana a 
setmana. Les companyes havien canvi-
at les seves tasques i ara ja el  fisiote-
rapeuta feia un paper essencial i entra-
ven dins les habitacions dels pacients 
de Covid-19 per fer la rehabilitació, 
sobretot respiratòria. En un cap de 
setmana dues companyes i jo vàrem 
crear protocols urgents per aquesta 
situació que ens demanava una  actu-
ació urgent. Havia arribat el moment 
d’ajudar més que mai, perquè no sé 
si molts ho heu sentit o llegit però el 
paper del fisio en pacients covid i pots-
covid serà bàsica, ja  sigui a les UCI’s, 
planta o a casa, ja que es preveu que 
causarà moltes seqüeles. 

Pel que parlem amb les companyes 
que han estat en pacients afectats 
per la malaltia ho  han passat mala-
ment però ha estat una etapa d’un 
aprenentatge molt intens. Elles es  
passaven molta estona l’habitació fent 
exercicis i anímicament molts estaven 
fatal per no poder veure a les famíli-
es. Per això, ajudaven i els donaven 
suport per aconseguir una bona au-
tonomia i poder retrobar-se amb ells.

Així doncs, vaig ajudar des de casa 
en tot el que vaig poder, i finalment 
em vaig  reincorporar i retrobar amb 
els pacients que més ens necessita-
ven. Al cap d’una setmana ja tornà-
vem a obrir el servei dins el nostre 
espai habitual però en unes circum-
stàncies totalment diferents. Tot ha 
canviat, però tot i així,  hem arribat a 
la conclusió que els  canvis han estat 
perquè puguem treballar millor. Crec 
que el treball en equip, és un pilar 
fonamental per superar la pandèmia 
i per fer front a les seqüeles de la 
Covud-19. I jo vull seguir formant part 
d’aquest equip.

Acabem l’entrevista amb la Cristina, 
i tot i la millora, encara tenim casos 
de la pandèmia. Per tant, recordeu: 
Distància, neteja de mans i mascare-
ta.

Xavier Carrera Bosch

Entrevista Cassà al dia
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Som el divendres, 3 de juliol del 
2020... En el món del bàsquet 
sempre he tingut la sort de co-
nèixer grans persones; aquesta 
vegada, faig l’entrevista a en 
Quim Roqueta, al qual fa molts 
anys que conec sobretot per 
l’esport; però, en aquesta entre-
vista parlarem  una mica de tot,  
el més important de la feina que 
fa actualment relacionada amb 
la pandèmia del coronavirus.

Parlem per començar de la in-
fància i joventut...
Vaig néixer el 16 de maig 1990. 
La meva primera escolarització 
va ser directament a la Salle 
Cassà, vaig començar a P2, 
curs que crec que ja no es fa, 
i vaig acabar a 4t d’ESO. Va ser 
una etapa de 14 anys que en tinc 
un bon record; evidentment tinc 
molts més records de gran que 
de  petit, el record més fresc 
que tinc de quan érem petits a 
La Salle són aquelles llargues 
cordes amb anelles que fèiem servir per fer algun despla-
çament. De més gran recordo sobretot els companys, que 
a dia d’avui son la meva colla d’amics més propers.

Després vaig anar a l’Institut de Cassà a fer el Batxille-
rat, la branca Social. Va ser una època molt divertida, on 
potser m’hi vaig estar més del que tocava, però això també 
em va permetre conèixer persones molt maques, que a 
dia d’avui considero molt bons amics. El curs següent vaig 
fer un Cicle Formatiu de Grau Superior en Integració Soci-
al; gràcies a aquests dos anys de Cicle estic treballant ara 
a l’Hospital Santa Caterina.

La meva joventut l’he passada entre Cassà i Sant Dal-
mai, poble dels meus avis paterns on anàvem a dinar cada 
diumenge. De petit el que m’agradava més fer era agafar 
la bicicleta i anar a passar les tardes, amb els veïns  del 

pis, a fer voltes i voltes a la Plaça 
de la Coma, no ens en cansàvem 
mai. Moltes tardes de dissabtes 
les passàvem l’AEIG La Claca; 
malauradament més endavant 
no vaig  poder fer-ho seguir tot 
entre La Claca i el bàsquet i vaig 
haver de triar. De més grandet 
ja, la filosofia era més el bàsquet 
i quedar amb els amics. En el 
bàsquet hi porto 25 anys jugant 
dels quals 22 han estat amb el 
Foment Deportiu Cassanenc i 
on actualment encara jugo, que 
per cert, cada estiu em plantejo 
que plegaré i al final, cada any 
torno a maleir les pretempora-
des. Ara que ja soc una miqueta 
més gran, tot i que continuo sen-
tint-me molt jove, la meva vida 
es basa en la meva parella, els 
amics, el bàsquet i  deixant un 
raconet sempre per la feina que 
m’agrada molt.

Per la part dels amics, la meva 
colla de tota la vida, com he dit 
abans, es va crear amb  els 

companys de classe de la Salle Cassà i continuem junts 
fins ara, són molts anys,  però han sigut fantàstics. Per 
una altra banda, crec que puc dir que solt molt afortunat 
en poder dir que conec a moltíssima gent i que tinc molts 
amics. Això és  gràcies a l’escola i a l’institut, el bàsquet i 
sobretot també a la vida de poble. I una part molt impor-
tant també se l’emporta la meva parella, la Paula, que 
m’ha permès conèixer a persones molt maques que crec 
que ja puc considerar bons amics.

FAMÍLIA
Jo em considero una persona molt i molt familiar, m’encan-
ten els moments, dinars, sopars, trobades en general amb 
la família, puc dir que ho gaudeixo molt, fins al punt que 
el dia assenyalat en què ens trobem tots, arribo a estar 

Quim Roqueta, auxiliar d’infermeria a Salut Mental

“És complicat explicar a un jove 
que ha d’estar aïllat 15 dies”
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un pèl nerviós per  poder 
veure els més petits de 
la família i també els més 
grans. Per part paterna, 
la part Roqueta, és poc 
extensa, en aquest mo-
ment només queda el 
meu pare i la meva àvia,  
que té 93 anys. L’avi, que 
es deia com jo, Quim, es 
va morir al 2011 i, tot 
i que ja ha  plogut molt, 
hi ha molt pocs dies en 
què pugui dir que no he 
pensat en ell en algun 
moment del dia. Era una 
persona  molt afectuosa i 
que ho donava tot per els 
altres. Per part mater-
na, la part Miralles, ja és 
una mica més extensa, 
la meva mare té 3 ger-
mans, en Manel, l’Anna i 
en Xevi, i jo tinc 4 cosins 
i un d’ells ja té dos nens 
petits. Per aquesta part 
també només ens queda 
la iaia, ja que en Manel, 
el meu avi ens va deixar fa dos  anys.
On treballes?
He tingut moltes feines temporals, he treballat de mano-
bre, d’operari d’una fàbrica, de monitor durant 8 estius, 
d’operari d’una empresa càrnica... però des de fa 7 anys 
estic  treballant al Parc Hospitalari Martí i Julià, altrament 
conegut com l’Hospital Santa Caterina. Soc auxiliar d’infer-
meria en l’àrea de la Xarxa de Salut Mental. Des de que  
estic treballant a l’hospital, he voltat per moltes unitats: 
gent gran, adults, discapacitats intel·lectuals, discapaci-
tats intel·lectuals profunds, desintoxicació... però des de 
fa tres anys i mig que estic treballant a una unitat que es 

diu URPIJ. Aquesta és  per 
a nois i noies menors de 18 
anys. El que fem com a Auxi-
liars d’Infermeria en aquesta  
unitat és estar per ells so-
bretot, alguns diuen que és 
com una feina de monitor, 
s’assemblen però no té res a 
veure. Per començar el tipus 
de persona amb què tractem 
és molt diferent. Els fem fer 
activitats lúdiques i també els 
fem fer activitats de reflexio-
nar i molt educatives.
Explica la teva  experiència 
en el moment que vivim  del  
coronavirus...
El tema coronavirus va cau-
re com una llosa, per res del 
món ens esperàvem una cosa 
així. El fet d’anar a treballar 
cada dia en un lloc on sabem 
que es lluita per combatre el 
virus, t’omple d’orgull, però 
va ser molt i molt estrany tot 
plegat. Per començar, en els 
trajectes de casa a la feina i 
de la feina a casa semblava 
que anessis per un desert, 
no et trobaves ni una ànima. 
Feia mitja por i tot. Però això 
només era la punta de l’ice-
berg, ja que un cop arribaves 
a la unitat t’enfrontaves a la 

malaltia. Nosaltres som una unitat de salut mental, és ve-
ritat; però som una unitat de salut mental que hem  tingut 
pacients amb coronavirus. Això de vegades complica més 
les coses amb aquest  tipus de pacient, molts d’ells no 
entenien per què s’havien d’estar aïllats a les habitacions 
sense poder sortir ni un moment. La majoria s’hi estaven  
dues setmanes, però en vam tenir algun que s’hi va estar 
3 setmanes i fins i tot  algun altre que va estar-se un mes 
tancat a l’habitació.

Un dels problemes més grans que hi ha hagut ha sigut 
la falta de material per evitar els contagis, al principi de 
tot anàvem només amb uns guants i una mascara, la qual 

En Quim Roqueta, en un mo-
ment de la seva feina.
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només podíem canviar un cop a la set-
mana. Més endavant ja va començar 
a arribar tot el material necessari: 
molts més guants, més mascaretes 
(ens  les podíem canviar 3 cops per 
setmana), ulleres protectores, mas-
cares de plàstic que et cobrien tota 
la cara, bates d’un sol ús podent-les 
canviar cada torn, gels hidroalcohò-
lics... La feina així es feia més fàcil, ja 
que no anaves amb la por de que en 
qualsevol moment un d’aquells nens, 
que no entenia perquè s’havia d’estar 
a l’habitació, et podia tocar la pell, 
tossir i escopir-te... i, per tant, enco-
manar-te el coronavirus. Cada vegada 
que havíem d’entrar a les habitacions, 
era una odissea, trigàvem més en 
canviar-nos i a posar-nos tot el que 
ens havíem de posar per les mesu-
res de seguretat, que en fer la gestió 
dins l’habitació del pacient, que potser 
només era mirar la temperatura, do-
nar-li algun dels àpats o simplement 
estar amb ells per fer-los companyia, 
ja que la necessitaven molt.

Una de les anècdotes que més es-
tranya em feia veure la situació que 
vivíem en aquell moment és aquesta: 
vam tenir un pacient que, com he dit 
abans, va haver d’estar aïllat un mes 
a l’habitació. Les primeres dues set-
manes el pacient amb coronavirus 
té una càrrega viral molt alta, les se-
güents dues setmanes ja baixa molt 
i el risc de contagi evidentment és 
menys elevat. Aquest pacient va pas-
sar molt malament les dues primeres 
setmanes, però sobretot les dues úl-
times, i buscàvem moltes maneres 
per fer-li passar el temps el més ràpid 
possible. Una tarda ens vam atrevir, 
després de molt rumiar-ho, d’anar a 
jugar a cartes amb ell. Vam estudiar 
com mantenir les distàncies de segu-

retat, evitar exposar-nos tontament...
Vam agafar llençols que vam col·locar 
al terra davant de la seva porta de 
l’habitació per no tocar el terra on ell 
se solia moure una mica més. Ens 
vam posar els guants, les dues mas-
caretes que ens obligaven a portar, 
i vam començar a jugar a un joc de 
cartes molt adient a la situació que 
vivim, el Virus!

Fèiem tres o quatre partides, és un 
joc on cada partida sol durar bastant, 
i després havíem d’anar al punt net 
que teníem dins la unitat, posar els 
llençols on havíem estat asseguts a 
una bossa, que aquesta l’havíem de 
posar dins una altra bossa i apuntar 
que el contingut podia tenir Coronavi-
rus, després havíem de desinfectar la 
baralla, carta per carta, i un cop fet 
això ens havíem de desinfectar nos-
altres.

Voldria acabar fent una petita apor-
tació: no n’hem sortit del tot, segura-
ment aquesta  nova normalitat durarà 
força, i qui sap si hi haurà rebrots. 
El que està a les nostres mans, és 
ser una mica més conscients amb els 
nostres actes i parar-nos a pensar el 
perill que comporta per algunes per-
sones aquesta malaltia.

Després d’escoltar el relat d’en 
Quim, només puc dir que m’ha impac-
tat, valoro molt la feina que està fent i 
hem d’agrair a tot el personal sanitari 
que durant aquests mesos estan  ar-
riscant la seva vida per tots nosaltres. 
La petita aportació que fa en Quim és 
molt important, crec que val la pena 
que hi pensem tots plegats. Avisem 
als joves  que la Covid-19  no és cosa 
només  de gent  gran.

Xavier Carrera Bosch
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Quan llegiu aquestes línies ja farà 4 o 5 mesos que està-
vem en estat d’alarma, confinats a casa pel Coronavirus 
i que tots ens espavilàvem com podíem per treballar, fer 
exercici i entretenir-nos entre les 4 parets de casa nostra. 
Per sort finestres, balcons, patis, jardins i horts ens van 
permetre estar en contacte amb la natura que anava des-
pertant del son letàrgic de l’hivern.

Un petit ocell ben simpàtic, acolorit i xerrameca, el 
GAFARRÓ; ha estat omnipresent en els arbres i les an-
tenes de Cassà des de les darreries del mes de febrer, 
anunciant l’arribada de la primavera amb el seu cant rà-
pid, trinat i repetitiu. Podeu veure i escoltar al Youtube 
aquests gafarronets cantant: https://www.youtube.com/
watch?v=6ocEXJjhrHo

El Gafarró (Serinus serinus), parent del canari, és un 
ocell d’uns 12 cm de llargada i uns 18 cm amb les ales 
obertes. Pesa uns 14 g,. El mascle per sobre és de color 
groguenc amb ratlles marronoses; per sota té el pit groc i 
la  marró clar ratllat de més fosc. Una franja groga va des 
del front fins al clatell passant per damunt dels ulls. Les 
galtes són més fosques. El bec és grisós, curt i gruixut. 
Els ulls són foscos. La cua és fosca i acaba en forma de 
forquilla. Les potes són marronoses. La femella és menys 
groguenca i més ratllada.

S’ALIMENTA de llavors i erugues que troba als conreus 
propers als boscos.

CAMINA fent salts. En època d’aparellament vola girant i 
planejant de manera ostentosa.

La femella fa el NIU de petites dimensions en una branca 
prima entre el fullam espès dels arbres . Utilitza herba 
seca, branquillons, molsa, liquen, etc. Pon de 3 a 4 ous 
que cova durant 13 dies. Al seu torn, el mascle és l’encar-
regat d’alimentar la femella i els polls, al llarg dels primers 
dies de l’època de la cria. Després de 14-16 dies ja poden 
volar. Fan dues postes. 

És molt comú en horts, jardins, parcs i també li agraden 
els llocs oberts amb arbres. Es troba per tots els Països 
Catalans, excepte a l’alta muntanya. A Cassà és un ocell 
molt abundant durant tot l’any.

Des del meu balcó n’he vist i/o sentit 2 o 3 cadascun 
dels dies del confinament.

El gafarró és un ocell ben conegut i estimat als Països 
Catalans, ja des de temps ben reculats i ens ho demostra 
l’ús popular de la llengua. Per exemple, els habitants de 
Premià de Mar reben el renom de “gafarrons”, perquè 

5. Gafarró
diuen que a mitjans del segle XIX a Premià s’hi va criar 
el gafarró intensament com a ocell cantaire. Hi ha també 
dites i frases fetes, com: 

Quan el gafarró fa el niu, ja som a l’estiu.
Ser més petit que un gafarró.
Us animo que treieu el cap per la finestra i segur que un 

moment o altre a la punta d’un arbre o dalt d’una antena 
sentireu cantar el gafarró.

Xon Vilahur

Ocells del (des)confinament Cassà al dia

Un exemplar mascle i una femella de gafarró.
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En el Decret Llei 30/2020, de 
4 d’agost, s’estableix el règim 
sancionador específic per l’in-
compliment de les mesures de 
prevenció i contenció sanitàries 
per fer front a la crisi sanitària 
provocada per la COVID-19.

La situació actual de risc 
sanitari a conseqüència de la 
COVID-19, com acrediten l’evi-
dència científica i les dades epi-
demiològiques actuals, determi-
na que s’hagin d’emprar, en la 
lluita contra la pandèmia, tots 
els instruments legals necessa-
ris que l’ordenament jurídic preveu.

En virtut d’aquesta habilitació, i en 
el marc de la legislació sanitària i de 
protecció civil esmentada, s’han adop-
tat resolucions que contenen mesu-
res generals preventives de caràcter 
personal i social i mesures amb deter-
minades restriccions aplicables a la 
mobilitat de les persones i a l’exercici 
d’activitats.

Amb aquest conjunt de mesures, 
disposicions, resolucions i actes ad-
ministratius s’imposen obligacions 
per als ciutadans i ciutadanes en be-
nefici del conjunt de la societat i, con-
seqüentment, el seu incompliment ha 
de ser objecte de sanció.

Amb aquest Decret llei s’estableix 
el règim sancionador aplicable a les 
infraccions comeses per l’incompli-
ment de les mesures ja establertes 

Alcaldia

Mesures de contenció més contundents

i les que adoptin les administracions 
competents per fer front a la situa-
ció de crisi sanitària provocada per la 
COVID-19.

Correspon als ajuntaments de Ca-
talunya i a l’Administració de la Gene-
ralitat de Catalunya, en l’àmbit de les 
seves competències, les funcions de 
vigilància, inspecció i control del que 
preveu aquest Decret llei.

Són infraccions tipificades en aquest 
Decret llei les accions o les omissions 
que vulnerin el que estableixen les dis-
posicions, les resolucions i els actes 
adoptats per les autoritats compe-
tents per fer front a la crisi sanitària 
provocada per la COVID-19 objecte 
de publicació en el Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya o al butlletí 
oficial corresponent. Les infraccions 
són objecte de les sancions adminis-
tratives corresponents, sens perjudici 
de la responsabilitat civil, penal o d’un 
altre ordre que hi concorri.

Es consideren infraccions lleus les 
actuacions següents:

a) L’incompliment de l’obligació de 
l’ús de la mascareta o l’ús inadequat 
d’aquesta, en els termes establerts 
per les autoritats competents.

b) L’incompliment de l’horari d’ober-
tura i tancament d’establiments i ac-
tivitats establert per les autoritats 
competents, quan aquest produeixi 
un risc o dany lleu per a la salut de 
la població.

c) L’incompliment dels plans sectori-
als específics i protocols organitzatius 
aprovats per les autoritats compe-
tents, quan aquest produeixi un risc o 
dany lleu per a la salut de la població.

d) L’incompliment de l’elaboració 
dels protocols o plans de contingència 
en relació amb aquells establiments 
o activitats en què s’hagi establert 
aquesta exigència per les autoritats 
competents, quan aquest produeixi 
un risc o dany lleu per a la salut de 
la població.

e) L’incompliment de les mesures 

d’higiene i prevenció establertes 
per les autoritats competents, 
per a qualsevol mena d’establi-
ment o activitat, en espai obert 
o tancat, públic o privat, quan 
aquest produeixi un risc o dany 
lleu per a la salut de la població.

f) L’incompliment de les limi-
tacions de concentració de per-
sones en reunions i o trobades 
tant en l’àmbit privat com el pú-
blic, en els termes acordats per 
les autoritats competents, quan 
aquest produeixi un risc o dany 
lleu per a la salut de la població.

g) L’incompliment de la distància 
física interpersonal de seguretat, en 
llocs públics o privats, oberts o tan-
cats, en els termes acordats per les 
autoritats competents, quan aquest 
produeixi un risc o dany lleu per a la 
salut de la població.

h) L’incompliment per part dels esta-
bliments oberts al públic o d’activitats 
públiques de les mesures de limitació 
en l’organització i l’exercici de l’activi-
tat, quan aquest produeixi un risc o 
dany lleu per a la salut de la població.

i) L’incompliment per part de les 
persones titulars de les diferents acti-
vitats d’establiment de mesures orga-
nitzatives que garanteixin una atenció 
preferent de les persones vulnerables, 
o que per les seves característiques 
personals no puguin usar la mascare-
ta, d’acord amb els criteris establerts 
per les autoritats competents, quan 
aquest produeixi un risc o dany lleu 
per a la salut de la població.

j) L’incompliment de les mesures de 
dur a terme registres de dades i siste-
mes de control de nombre de perso-
nes, quan aquest produeixi un risc o 
dany lleu per a la salut de la població.

k) L’incompliment del deure d’infor-
mació als treballadors i treballadores 
i a les persones clientes i usuàries de 
l’activitat dels protocols establerts per 
a la prevenció de la COVID-19, quan 
aquest produeixi un risc o dany lleu 
per a la salut de la població.

l) L’incompliment del deure d’aïlla-
ment domiciliari acordat per les auto-
ritats competents per part de perso-
nes que, no havent donat positiu de 
COVID-19, siguin contactes estrets 
d’una persona que constitueixi un cas 
confirmat.

m) L’incompliment d’una ordre gene-
ral de confinament decretat.

n) El consum compartit de begu-
des alcohòliques a la via pública i a la 
resta d’espais oberts al públic que no 
disposin de la corresponent llicència 
d’activitat.

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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o) Qualsevol altre incompliment de 
les mesures, ordres, resolucions i ac-
tes adoptats per les autoritats com-
petents per fer front a la crisi sanità-
ria provocada per la COVID-19, quan 
aquest produeixi un risc o dany lleu 
per a la salut de la població.

2. Als efectes d’aquest article es con-
sidera que es produeix un risc o dany 
lleu per a la salut de la población quan 
l’incompliment suposi un risc de contagi 
per a un màxim de 15 persones.

Es consideren infraccions greus les 
actuacions següents:

a) L’incompliment dels límits d’afora-
ment establerts específicament com 
a mesures de contenció de la CO-
VID-19, en espais tancats o a l’aire 
lliure, i per a les diferents tipologies 
d’establiments i activitats.

b) L’incompliment de l’horari d’ober-
tura i tancament d’establiments i ac-
tivitats establert per les autoritats 
competents, quan aquest produeixi 
un risc o dany greu per a la salut de 
la població.

c) La celebració i comercialització 
de reunions, festes o qualsevol altre 
tipus d’activitat o acte permanent o 
esporàdic, sigui de caràcter privat o 
obert al públic, en espais públics o 
privats, en el que es produeixin aglo-
meracions que impedeixin o dificultin 
l’adopció de mesures sanitàries de 
prevenció i produeixin un risc o dany 
greu per a la salut de la població.

d) L’incompliment dels plans sectori-
als específics i protocols organitzatius 
aprovats per les autoritats compe-
tents, quan aquest produeixi un risc o 
dany greu per a la salut de la població.

e) L’incompliment de l’elaboració dels 
protocols o plans de contingència en 
relació amb aquells establiments o ac-
tivitats en què s’hagi establert aquesta 
exigència per les autoritats compe-
tents, quan aquest produeixi un risc o 
dany greu per a la salut de la població.

f) L’incompliment de les mesures 
d’higiene i prevenció adoptades per 
les autoritats competents, per a qual-

sevol mena d’establiment o activitat, 
en espai obert o tancat, públic o pri-
vat, quan aquest produeixi un risc o 
dany greu per a la salut de la població.

g) L’incompliment de les limitacions 
de concentració de persones en reuni-
ons i o trobades tant en l’àmbit privat 
com el públic, en els termes acordats 
per les autoritats competents, quan 
aquest produeixi un risc o dany greu 
per a la salut de la població.

h) L’incompliment per part de les 
persones titulars de les diferents acti-
vitats d’establiment de mesures orga-
nitzatives que garanteixin una atenció 
preferent de les persones vulnerables, 
o que per les seves característiques 
personals no puguin usar la mascare-
ta, d’acord amb els criteris establerts 
per les autoritats competents, quan 
aquest produeixi un risc o dany greu 
per a la salut de la població.

i) L’obertura de locals, celebració 
d’actes o realització d’activitats que 
hagin estat expressament prohibides 
o suspeses per les mesures acorda-
des per les autoritats competents, o 
que no hagin estat expressament

autoritzades per aquestes en els su-
pòsits en què així sigui exigible.

j) L’incompliment de les mesures de 
dur a terme registres de dades i siste-
mes de control de nombre de perso-
nes, quan aquest produeixi un risc o 
dany greu per a la salut de la població.

k) L’incompliment del deure d’infor-
mació als treballadors i treballadores 
i a les persones clientes i usuàries de 
l’activitat dels protocols establerts per 
a la prevenció de la COVID-19, quan 
aquest produeixi un risc o dany lleu 
per a la salut de la població.

l) L’incompliment del deure d’aï-
llament domiciliari acordat per les 
autoritats competents per part de 
persones que hagin donat positiu de 
COVID-19.

m) L’incompliment reiterat del deu-
re d’aïllament domiciliari acordat per 
les autoritats competents per part 
de persones que, no havent donat 

positiu de COVID-19, siguin contactes 
estrets d’una persona que constitueixi 
un cas confirmat.

n) L’incompliment reiterat d’una or-
dre general de confinament decretat.

o) No comunicar a l’autoritat com-
petent els casos de sospita o diagnòs-
tic de la malaltia o d’un fet rellevant la 
declaració del qual resulti obligatòria.

p) Incomplir les mesures cautelars 
o definitives establertes d’acord amb 
aquest Decret llei i les disposicions, 
ordres i resolucions que hi concorden.

q) Dificultar o impedir la tasca d’ins-
pecció per acció o omissió.

r) Negar-se o resistir-se a proporci-
onar la informació requerida per les 
autoritats competents o llurs agents, 
o a col·laborar-hi, o proporcionar-los 
informació inexacta o documentació 
falsa.

s) Reincidir en la comissió d’infrac-
cions lleus, si un any abans de la 
seva comissió la persona responsa-
ble d’aquesta ha estat sancionada en 
aquesta matèria mitjançant una reso-
lució ferma per una infracció tipificada 
com a lleu.

t) Qualsevol altre incompliment de 
les mesures, ordres, resolucions i ac-
tes adoptats per fer front a la crisi 
sanitària provocada per la COVID-19, 
quan aquest produeixi un risc o dany 
greu per a la salut de la població.

2. Als efectes d’aquest article es 
considera que es produeix un risc 
o dany greu per a la salut de la po-
blación quan l’incompliment suposi 
un risc de contagi per a un nombre 
superior a 15 persones i fins a 150 
persones.

Es consideren infraccions molt 
greus les actuacions següents:

a) L’incompliment dels límits d’afora-
ment, en espais tancats o a l’aire lliu-
re, establerts per les autoritats com-
petents per als diferents establiments 
o activitats, com a mesures de con-
tenció de la COVID-19, quan aquest 
produeixi un risc o dany molt greu per 

L’AJUNTAMENT PRESENTA 
AL·LEGACIONS AL PUOSC
El dijous 23 de juliol es van pre-
sentar al·legacions a la resolució 
provisional del PUOSC que otor-
gava 250.000€ per l’obra d’en-
degament de la riera del Castell 
pel seu pas pel polígon industrial. 
S’ha demanat una revisió de la 
puntuació a la documentació que 
es va presentar per la proposta 
de millora del C/ Indústria – la 
Bisbal (amb un pressupost de 
despeses de 583.365,91€) i el 
canvi en l’atorgació econòmica. 
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a la salut de la població.
b) La celebració i comercialització 

de reunions, festes o qualsevol altre 
tipus d’activitats o actes permanents 
o esporàdics, siguin de caràcter pri-
vat o obert al públic, en espais públics 
o privats, en què es produeixin aglo-
meracions que impedeixin o dificultin 
l’adopció de mesures sanitàries de 
prevenció i produeixin un risc o dany 
molt greu per a la salut de la població.

c) L’obertura de locals, celebració 
d’actes o realització d’activitats que 
hagin estat expressament prohibides 
o suspeses per les mesures acorda-
des per les autoritats competents, o 
que no hagin estat expressament au-
toritzades per aquestes en els casos 
en què sigui exigible, quan es produ-
eixi un risc o dany molt greu per a la 
salut de la població.

d) Reincidir en la comissió d’infrac-
cions greus, si un any abans de la 
seva comissió la persona responsa-
ble d’aquesta ha estat sancionada en 
aquesta matèria mitjançant una reso-
lució ferma per una infracció tipificada 

com a greu.
e) L’incompliment de les mesures 

d’higiene i prevenció adoptades per 
les autoritats competents, per qualse-
vol mena d’establiment o activitat, en 
espai obert o tancat, públic o privat, 
quan aquest produeixi un risc o dany 
molt greu per a la salut de la població.

f) L’incompliment de les mesures de 
dur a terme registres de dades i sis-
temes de control de nombre de per-
sones, quan aquest produeixi un risc 
o dany molt greu per a la salut de la 
població.

g) L’incompliment del deure d’infor-
mació als treballadors i treballadores 
i a les persones clientes i usuàries de 
l’activitat dels protocols establerts per 
a la prevenció de la COVID-19, quan 
aquest produeixi un risc o dany molt 
greu per a la salut de la població.

h) L’incompliment reiterat del deu-
re d’aïllament domiciliari acordat per 
les autoritats competents per part de 
persones que hagin donat positiu de 
COVID-19.

i) L’incompliment reiterat dels proto-

cols, plans o instruccions rebudes per 
les autoritats competents.

j) L’incompliment de les mesures, 
ordres, resolucions i actes adoptats 
per fer front a la crisi sanitària pro-
vocada per la COVID-19, quan aquest 
produeixi un risc o dany molt greu per 
a la salut de la població.

2. Als efectes d’aquest article es 
considera que es produeix un risc o 
dany molt greu per a la salut de la 
població quan l’incompliment suposi 
un risc de contagi per a un nombre 
superior a 150 persones.

Les infraccions lleus poden ser san-
cionades amb multa de fins a 3.000 
euros. La infracció lleu prevista a l’arti-
cle a) ha de ser sancionada amb multa 
de 100 euros i la infracció lleu prevista 
a l’article n) ha de ser sancionada amb 
multa de 500 euros a 3.000 euros; les 
infraccions greus poden ser sanciona-
des amb multa de 3.001 a 60.000 eu-
ros; i, les infraccions molt greus poden 
ser sancionades amb multa de 60.001 
a 600.000 euros.

MILLORA DE LA COBERTURA  DE TELEFONIA MÒBIL
En el ple del mes de juliol es va aprovar el conveni amb 
l’empresa de telefonia Orange Espagne per poder millorar la 
cobertura de la telefonia mòbil digital al poble de Cassà.

El conveni detalla les característiques del contracte pel qual 
l’empresa posarà una nova antena al dipòsit vell d’aigua, a la 
finca de can Carbó al veïnat de les Serres. 

L’Ajuntament de Cassà de la Selva considera d’interès pri-
oritari el desplegament de noves xarxes de telecomunicacions 
en el seu terme municipal, per a donar un bon servei als 
ciutadans, i que la seva implantació es faci de la manera més 
eficient i amb el mínim impacte possible.

L’operador haurà de procedir a la sol·licitud i obtenció de 
les preceptives llicències municipals d’obres i d’ocupació del 
domini públic municipal per a poder instal·lar i posar en funci-
onament l’estació base, assumint l’obligació de complir amb 
els condicionaments que resultin d’aquestes llicències i auto-
ritzacions.

L’operador es compromet, mitjançant la corresponent de-
claració responsable, a què l’antena de telefonia mòbil com-
plirà en tot moment amb els límits de referència establerts 
al Reial Decret 1066/2001, de 28 de setembre, pel qual 
s’aprova el Reglament que estableix les condicions de protec-
ció del domini públic radioelèctric, restriccions a les emissions 
radioelèctriques i mesures de protecció sanitària front a emis-
sions radioelèctriques, o la normativa que en el futur pugui 
substituir-los.

L’operador abonarà a l’Ajuntament de Cassà de la Selva la 
quantitat d’11.000,00€ euros anuals com a compensació 
per l’ús del domini públic municipal i les gestions derivades de 
la tramitació del present conveni

Aquesta autorització no implica cap dret exclusiu ni prefe-
rent a favor de l’operadora. Si un altre operador de telecomu-
nicacions estigués interessat en utilitzar el mateix espai per 
a la instal·lació d’un altre equipament de telecomunicacions, l’ 
Ajuntament autoritzarà, si s’escau i previs els tràmits corres-
ponents, la nova instal·lació, establint aquelles condicions d’ús 
que siguin necessàries per a la millor utilització de l’emplaça-
ment previ consens dels operadors.

Aquest conveni tindrà una durada de deu anys a partir del 
moment de la seva entrada en vigor que coincideix  amb el de 
la seva signatura, essent prorrogable per períodes successius 
de cinc anys.

INSTAL·LACIÓ 
DE NOVES 
CÀMERES DE 
SEGURETAT
És del tot necessari 
garantir que l’espai 
públic sigui un es-
pai de convivència, 
civisme i interrela-
ció ciutadana ins-
pirat en els valors 
de la seguretat, la 
llibertat i el respec-
te, acció com en la 
igualat en drets i 
obligacions. 

Degut al greu-
ge econòmic que 
resulta dels actes 
vandàlics i incivisme 
que es donen a la 
població contra ele-
ments del mobiliari 
urbà i de l’espai públic, un cost econòmic molt impor-
tant pel nostre Ajuntament així com per les diferents 
empreses i establiments afectats pels robatoris es 
creu oportú continuar augmentant les càmeres de 
videovigilància. Per aquest motiu aquest mes de juliol 
s’han instal·lat dues càmeres de seguretat lectores 
de matrícules a les entrades del poble (C-250A a la 
zona de Can Roser i al c/ Enric Coris) i dues d’ambi-
ent en edificis municipals, a l’Ajuntament i al pavelló 
Polivalent. Aquesta instal·lació va a càrrec de l’em-
presa ALPHANET SECURITY SYSTEMS, S amb un 
pressupost de 16.403,42€

En una primera fase se’n van instal·lar tres, con-
cretament a la C2-50 Urbanització Mas Cubell, c/ 
Germà Agustí cantonada amb Joaquim Jubert i la 
GI-663 (zona deixalleria).

Policia - Seguretat
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LA JUSTÍCIA ORDENA TANCAR 
L’ABOCADOR DE SOLIUS 
A mitjans de mes de juliol el Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya va fallar anul·lant l’autorit-
zació ambiental de la Generalitat del 2014, per 
ampliar el recinte i construir noves instal·lacions 
en un sol de protecció especial on no estava per-
mès, en formar part de l’espai d’interès natural 
del massís de les Cadiretes i donava 30 dies per 
la clausura definitiva del recinte, gestionat des del 
1993 per la concessionària GBI Serveis

L’alcalde de Llagostera, Toni Navarro, va explicar 
que estudiarien amb serveis jurídics com recórrer 
la decisió o, almenys, demanar una moratòria de 
més temps «davant la impossibilitat de complir la 
decisió judicial» i fer efectiu el tancament. Solius no 
només dona servei als cinc municipis que aplega el 
consorci, sinó que a l’abocador hi entren residus 
de tot el territori gironí. L’any passat, per exemple, 
Solius va rebre 42.000 tones de deixalles.

Medi Ambient
TRACTAMENT 
D’ENDOTERÀPIA ALS 
PLATANERS
A principis d’aquest mes 
d’agost s’ha iniciat un trac-
tament d’endoteràpia als pla-
taners del Passeig Vilaret i 
també als de la  a la la Plaça 
dels porcs per controlar prin-
cipalment la plaga del pulgó 
entre altres.

La tècnica de l’endoteràpia, 
com estratègia innovadora 
permet el tractament fitosa-
nitari en l’arbrat ornamental 
contra diferentes plagues i 
enfermetats, amb un baix im-
pacte ambiental, sense nebu-
lització de productes químics i 
amb una prolongada eficàcia. 
El mètode consisteix a injec-
tar en el tronc un producte 
fitosanitari que es transporta 
a traves de la sava de l’arbre. 

Subratllar que és altament 
segur per les persones tant pels vianants com pel personal 
qualificat que realitza el tractament. 

L’objectiu amb aquest tractament no agressiu pel medi és 
reduir la plaga del pulgó, evitar la caiguda de les fulles, i sobre-
tot mantenir la salubritat de l’arbrat.

ES TREUEN ELS CONTENIDORS D’OLI DE LA 
VIA PÚBLICA 

Aquest mes de juliol s’ha procedit a retirar de la via 
pública els diferents contenidors de recollida d’oli de 
cuina usat.

El motiu principal és el mal ús que se’n fa, ja que 
de manera reiterada es troben recipients plens d’oli a 
l’entorn dels dipòsits. Aquests contenidors tenen una 
entrada limitada per impedir que s’hi aboquin residus 
que no corresponen, el que provoca que els usuaris 
que no han recollit l’oli com s’indica (amb ampolles de 
plàstic de 1,5 l) no la hi puguin disposar a dintre. Un 
dels altres problemes és que no hi ha una recollida 
amb molta freqüència per temes d’eficiència i les àrees 
properes estan molt brutes.

Tot això fa inviable el poder mantenir aquests conte-
nidors d’oli al carrer i poder-ne garantir la netedat de 
l’entorn. 

Per altra banda, voldríem fer notar que no es recu-
len tants litres d’aquest residu com s’esperaria, el que 
ens fa pensar que molts litres d’oli acaben a l’aigüera. 
Sobre això, us volem demanar la vostra col·laboració, 
ja que 1 litre d’oli contamina 1.000 litres d’aigua! Reu-
tilitzeu qualsevol ampolla de casa i porteu-lo a la deixa-
lleria, d’aquesta manera ajudareu a tenir unes aigües 
més brutes, l’oli es podrà reciclar en carburant o adob 
i acumulareu visites a la deixalleria. Si en feu més de 6 
a l’any tindreu una rebaixa de la taxa d’escombraries!

NOU CONTENIDOR PER A LES RESTES VEGETALS 
LLENYOSES AL C/ POETA MACHADO
A la zona del Firal, hi ha moltes cases que compten amb 
hort i jardí, i per això, i donat que ara es té espai suficient 
amb l’obertura de l’aparcament de dalt de tot del c/ Poeta 
Machado, s’hi col·locarà un contenidor obert nou. Aquest nou 
contenidor serà indicat únicament per a RESTES VEGETALS I 
DE PODA generades a les cases particulars, és a dir, restes 
de vegetals llenyosos. D’aquesta manera els veïns que ho vul-
guin podran utilitzar-lo sense necessitat de portar les podes 
a la deixalleria. 

Les fraccions dels residus que es poden separar en conte-
nidors al carrer actualment són les següents: 

. ENVASOS LLEUGERS: brics, envasos de plàstic, llaunes, 
safates de porexpan, paper de plata,...

. PAPER I CARTRÓ 

. VIDRE: envasos sense tapa

. FRACCIÓ ORGÀNICA: restes de menjar i de plantes, com 
fulles, flors, etc. però no restes llenyoses

. RESTA: restes d’escombrar, residus sanitaris com com-
preses i bolquers, cendra, sorra de gat,...

. ROBA USADA incloent calçat i complements
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APROVACIÓ DEL CONVENI 
PEL COFINANÇAMENT DE LA 
INSTAL·LACIÓ FOTOVOLTAICA 
D’AUTOCONSUM A LA 
RESIDÈNCIA GERIÀTRICA
 En el ple del mes de juliol es va pro-
var el conveni de col·laboració entre 
la Diputació de Girona i l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva pel cofinança-
ment i les condicions d’execució del 
projecte de la instal·lació fotovoltai-
ca per autoconsum (electricitat) a 
la Residència Geriàtrica Sant Josep. 
Amb aquest conveni es determinen 
les quantitata a aportar per cada 
administració: del fons europeu FE-
DER 17672,08€, de la Diputació de 
Girona 8836,04€ i de l’Ajuntament 
de Cassà 16258,31€

El projecte d’obra local ordinària 
d’instal·lació fotovoltaicaté un pres-
supost 42.766,43 euros (iva inclòs) 
i l’ha redactat l’empresa Audit Ener-
gia.

Pel que fa a l’explotació, mante-
niment i conservació d’aquestes 
instal·lacions, fins que la Diputació de 
Girona no en traspassi la titularitat 
als ajuntaments, aniran a càrrec de 
l’ajuntament. El conveni de es podrà 
prorrogar, prèvia petició formal d’una 
de les parts, al cap de quatre anys 
de la seva signatura, sempre i quan 
així s’acordi de manera expressa per 
totes les parts, pel termini d’un any. 

Un cop transcorregut el termini mí-
nim de 5 anys, la Diputació de Girona 
cedirà l’obra i els béns al municipi, 
fent constar que els ha d’afectar de 
forma necessària a l’ús de la instal-
lació objecte d’aquest conveni. Aques-
ta operació s’haurà de reflectir en el 
corresponent inventari de béns mu-
nicipal, així com en el Registre de la 
Propietat. 

La posada en marxa d’aquesta obra 
completarà les mesures d’eficiència 
energètiques que s’han previst a l’edi-
fici, com és la instal·lació de la calde-
ra de biomassa, per fer-lo molt més 
sotenible i mediambientalment més 
efectiu. Les inversions en millores 
energètiques a la Residència, amb 
els dos projectes, pugen a més de 
415.000€.

INSTAL·LACIÓ DEL NOU 
ASCENSOR A LA RESIDÈNCIA 
GERIÀTRICA
A finals de juliol s’han pogut tornar a 
reemprendre les obres d’instal·lació 
del nou ascensor de la Residència Ge-
riàtrica Sant Josep. Amb la climatolo-
gia més bona, no es podien fer obres 
amb fred, i amb el certificat de Resi-
dencia Verda, és a dir lliure de COVID, 

Urbanisme - Via pública - Veïnats

NOVA VORERA AL GRUP SANT JOSEP
Durant la primera setmana d’agost s’han fet les obres de millora del la vorera 
del c/ Llagostera, al Grup Sant Josep. El ferm que hi havia havia quedat molt 
malmès i irregular ja que les arrels dels arbres propers l’havien fet malbé 
amb el perill que comportava pels vianants.

L’obra ha consistit en arrencar la peça de formigó que hi havia, eliminar les 
arrels d’arbres i arbustos i posar una nova base de formigó de color marró 
per delimitar l’espai  com a vorera.

Aquesta primera fase es veurà completada amb una de nova on es millora-
rà la zona jardinada i la il·luminació.

Imatges de la vorera, en el moment d’arrancar el formigó fet malbé i una vegada les obres han acabat

s’han pogut continuar i es té previst 
acabar aquest mes d’agost.

Recordem que aquestes obres van 
començar a principis de 2019 però va 
quedar aturada per la falta de pressu-
post per desmuntar els compressors 
de la cambra de fred per accedir pro-
visionalment a la zona de rehabilitació 
i la instal·lació de la marquesina que 
faltava de protecció quan es sortia a 
l’exterior. Les modificacions per cobrir 
aquestes despeses es van solucionar 
a finals de 2019 i aquestes inversions 

es van dur a terme a principis d’any. 
Quan ja estava tot a punt per a instal-
lar la nova maquinaria, la pandèmia 
va tornar a aturar les obres. En el 
mes de març es va determinar tancar 
l’accés a la Residencia a tota persona 
que no fos treballadora del centre i no 
ha sigut fins a finals de juliol que s’han 
pogut reemprendre les obres.

NOU CONTRACTE DE 
MANTENIMENT DE 
L’ENLLUMENAT PÚBLIC 
L’Ajuntament de Cassà de la Selva 
està adherit al sistema d’adquisició 
centralitzada de l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM) que dóna accés 
als serveis adjudicats en diversos 
àmbits per aconseguir estalvis econò-
mics als ajuntaments.

En aquest cas, el contracte amb 
l’empresa que feia el manteniment 
d’enllumenat públic, Enllumenats Cos-
ta Brava, estava caducat des de feia 
molts anys i no s’havia fet cap nova 
licitació.

Aquest mes d’agost s’ha formalitzat 
l’acord d’adhesió a l’Acord marc de 
subministrament d’elements d’eficièn-
cia energètica en l’enllumenat públic 
amb destinació a les entitats locals 
de Catalunya (lot 3) i l’empresa Prove-
ïments d’Aigua SA serà l’encarregada 
de l’enllumenat públic per un termi-
ni de 24 mesos, des del 15 d’agost 
de 2020 al 14 d’agost de 2022 per 
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S’ACABEN LES OBRES DEL PASSEIG FERRO-
CARRIL
Les obres del nou aparcament del Passeig Ferrocarril 
(Fase II) ja estan arribant al seu tram final. Després de 
molts estires i arronses amb l’empresa constructora 
es va poder desencallar l’asfaltatge, la il·luminació i la 
senyalització dels aparcaments. Està previst que durant 
aquest mes d’agost s’acabi de posar el  sauló al costat 
de l’aparcament, que hi ha paral·lel al carril bici; les 
baranes de fusta del rec i les baranes de les autocara-
vanes; fer uns 6 m2 de vorera; i per últim, formigonar 
el creuament del desaigue que travessa el carril bici. 
Es deixa pel final l’arbrat ja que no és aconsellable plan-
tar-lo en aquesta època de l’any.

NOU PAVIMENT DE CARRIL BICI AL CARRER LLA-
GOSTERA 
Durant aquest mes d’agost es realitzaran les obres de mi-
llora de la vorera dreta del c/ Llagostera direcció cap al 
veïnat de les Serres. Actualment  no hi ha vorera i sols hi 
ha el marge i un desaigua obert i fondo molt perillós. 

L’obra consistirà canalitzar el desaigua i fer la vorera des 
de l’accés a l’aparcament dels pisos de la Rambla fins al 
trencant de can Rabitxet.

Aquesta millora s’ha plantejat seguint el traçat del nou 
carril bici que enllaçarà la zona esportiva amb la Rambla 
Onze de Setembre.

L’obra s’ha contractat a l’empresa CONSTRUCCIONS 
SANGÜESA, S.L., per 10.888,79 € IVA inclòs.

Simulació 
de com 
quedarà 
l’obra.

119.458,54€ IVA inclòs. 
Amb aquest nou contracte es regularitza la situació con-

tractual i s’aconsegueix una millora dels preus que s’esta-
ven pagant.
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En el ple del mes de juliol es van 
aprovar diferents mesures econòmi-
ques per tal de pal·liar les conseqüèn-
cies econòmiques de la pandèmia ge-
nerada per la COVID-19 a Cassà de 
la Selva. Aquestes mesures queden 
englobades en tres blocs. 

• Fins a 500 euros per a cada pe-
tita o mitjana empresa que s’ha vist 
afectada.

• Vals de compra per a totes les 
llars del municipi. 

• Ajuda fins a 200 euros per a cada 
persona treballadora que s’ha vist 
afectada per la situació de la pandè-
mia. 

Després de l’estudi fet per l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva durant l’es-
tat d’alarma, i l’anàlisis posterior de 
les dades rebudes per part de les em-
preses, s’ha treballat conjuntament 
des de diferents àrees municipals per 
donar forma a aquestes ajudes direc-
tes als empresaris, treballadors i a 
totes les llars del municipi. 

Cal destacar que aquestes subven-
cions, són compatibles amb les que 
qualsevol empresa o particular hagi 
rebut des d’altres administracions. 
Pel fet d’haver rebut qualsevol aju-
da, ningú quedarà exclosa de rebre 
aquestes ajudes locals. 

SUBVENCIONS PER A 
EMPRESES I COMERÇOS DE 
CASSÀ 
Aquesta subvenció de fins a 500 
euros per establiment, va destinada 
a empreses amb menys de 10 
treballadors o el seu equivalent amb 
jornades parcials, que s’han vist 
obligades a tancar durant l’estat 
d’alarma segons el Reial Decret 
10/2020 de 29 de març. Per tenir 
accés a l’ajuda, caldrà que presentin 
un rebut de l’IBI o del lloguer 
del local i de forma automàtica 
rebran aquesta subvenció que 
tindrà un màxim de 500 euros per 
establiment. 

Les condicions que han de complir 
per rebre aquesta subvenció són:

• Ser persones físiques o jurídi-
ques amb domicili a Cassà de la Selva 
o que hi disposin un centre de treball 
amb fins a 10 treballadors a jornada 
complerta o el seu equivalent en jor-
nades parcials.

• Ser activitats que s’hagin vist obli-
gades al cessament de la seva activi-
tat segons el previst a l’annex del reial 

Decret Llei 10/2020 de 29 de març 
(és a dir, el període més estricte de 
l’estat d’alarma i per tant en el que es 
van veure obligats a tancar més esta-
bliments) que els que constaven en el 
decret 463/2020 de 14 de març.

• Disposar dels permisos pertinents 
per a desenvolupar l’activitat.

• Ser arrendataris o propietaris de 
l’immoble subjecte a l’activitat. 

• Estar al corrent de pagament de 
les obligacions tributàries. 

• Conservar la documentació justifi-
cativa de la despesa, en aquest cas el 
lloguer o el rebut de l’IBI.

VALS DE COMPRA PER A TOTES 
LES LLARS DEL MUNICIPI
Aquesta mesura serà una ajuda direc-
te per a totes les famílies del municipi, 
en forma de vals de compra per als 
establiments de Cassà de la Selva que 
s’hi adhereixin. 

Els cassanencs i les cassanenques, 
rebran un val de compra a cada una de 
les llars del municipi, que servirà a les 
famílies per fer front a les despeses del 
seu dia a dia en qualsevol establiment 
local. Queden excloses d’aquesta inici-
ativa les grans superfícies, cadenes de 
supermercats i farmàcies.

Les empreses que s’hi vulguin acollir 
s’hauran d’inscriure a través d’un for-
mulari que es publicarà en el web de 
l’Ajuntament de Cassà. 

Aquests vals de compra es preveu 
que puguin arribar a totes les llars del 
municipi aquest proper mes d’octubre, 
i tindran una validesa de 30 dies. 

Els comerços, estiguin adherits o no 
de la UBC Cassà, rebran la devolució 
d’aquestes quantitats des de la Unió 
de Botiguers de Cassà, que serà l’en-
carregada de gestionar aquesta sub-
venció. 

TREBALLADORS PER CONTRA 
D’ALTRI QUE S’HAN VIST 
PERJUDICATS PER LA SITUACIÓ 
DE LA PANDÈMIA GENERADA 
PER LA COVID-19
Una altra de les ajudes importants 
aprovades és una subvenció que anirà  
directament a totes les persones que 
han patit un ERTO o han perdut la feina 
a causa de la pandèmia. L’import ator-
gat en el marc d’aquestes subvencions 
per a cada sol·licitant serà de com a 
màxim 200€.  

Les persones sol·licitants d’aquesta 

ajuda han de complir els requisits se-
güents: 

• Ser majors de 18 anys o estar le-
galment emancipades i que siguin tre-
balladors per compte d’altri. 

• Viure i estar empadronades en el 
municipi de Cassà de la Selva.

• Ser treballador en actiu per comp-
te d’altri durant el mes de febrer del 
2020.

• Justificar que està en alguna de les 
situacions descrites a la base segona.  

• La nòmina del mes de febrer del 
2020 no sigui superior a 1.500€ 
bruts mensuals.

ALTRES MESURES PER REDUIR 
LA PRESSIÓ FISCAL
• La reducció de les quotes a la Llar 
d’Infants. Amb aquesta mesura és vol 
ajudar a les famílies que porten els 
nens i nenes a la Llar d’infants Mu-
nicipal Taps i que també han de fer 
un esforç cada mes per pagar les 
quotes. Amb aquests nous preus es 
pretén també incrementar el número 
d’inscripcions.

• La reducció del 5% del tipus de 
gravamen de l’IBI que es va fer en 
l’aprovació de les ordenances fiscals 
aquest any 2020 i que afavoreix a tot 
els veïns del municipi que tenen algun 
immoble. 

• La derogació de la taxa per a l’ocu-
pació de les terrasses, que aquest 
any 2020 els bars i restaurants del 
municipi no hauran de pagar.

• I també la reducció de la taxa de 
les parades del mercat setmanal.

ACORD POLÍTIC PER CONCRETAR 
AJUDES
Entre el passat 1 de maig i fins el dia 
10 de mateix mes, des de l’Àrea de 
Promoció econòmica es va engegar 
una enquesta per tal de conèixer qui-
na era l’afectació del confinament en 
els negocis i empreses locals. 

De les respostes obtingudes, se’n 
va poder obtenir una primera foto-
grafia de la situació que vivien les 
empreses i comerços. Evidentment 
la fotografia era incomplerta, i només 
comprenia la part quantitativa,  per 
això vam celebrar reunions amb co-
merciants i empreses per tal de co-
nèixer de forma més propera i precisa 
quina era la situació. 

Els resultats d’aquesta enquesta 
ens van permetre saber que aproxi-
madament el 50% dels negocis de 

Promoció econòmica

L’Ajuntament destinarà 290.000 € per 
pal·liar els efectes de la crisi sanitària
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Cassà de la Selva estan en un local de 
lloguer i que només un 23% disposen 
d’un local en propietat. De la matei-
xa manera, vam saber que un 78% 
dels enquestats van haver de tancar, 
almenys parcialment, el seu local du-
rant el confinament. 

En una de les preguntes, la 15 
concretament, se’ls demanava que 
prioritzessin les dues mesures que 
proposarien implantar per tal de redu-
ir l’impacte de la COVID-19 en el seu 
negoci. Un 58% (38/65) demanaven 
“Ajornament, exempció, fracciona-
ment d’impostos, tributs i taxes” i  un 
percentatge molt similar, “Que s’oferei-
xin ajudes universals als ciutadans per 
estimular la demanda i el consum”. 

De la mateixa manera, en la reunió 
celebrada amb la Unió de Botiguers a 
finals d’abril, ja es va manifestar la vo-
luntat de l’Equip de Govern de portar 
a terme bonificacions en taxes i en la 
implantació de mesures i accions pro-
mocionals per tal d’ajudar al comerç 
i a les empreses a sortir de la difícil 
situació en la que es trobaven. 

En el Ple de maig, es va aprovar 
la creació d’un grup de treball per a 
acordar mesures per a la promoció 
econòmica per a autònoms, comer-
ços locals i petites i mitjanes empre-
ses de Cassà de la Selva de forma 
consensuada amb representants dels 
diferents grups polítics municipals. 

Es van celebrar dues reunions amb 
representants de tots els grups polí-
tics. En la primera reunió, i amb la 
clara voluntat de deixar tots els es-
cenaris oberts l’equip de govern va 

presentar un document que contenia 
90 mesures per a contribuir en la 
reversió dels efectes de la COVID-19 
al municipi. Aquest document de tre-
ball, ja incloïa en el seu punt 11, la 
“Subvenció de l’IBI als propietaris/llo-
gaters de comerços que s’haguessin 
vist obligats a tancar el seu negoci” o 
bé en el seu punt 7 una “Campanya 
de promoció i suport al comerç local”, 
així com una “campanya per promou-
re el consum de productes de proximi-
tat i incentivant el comerç local” (en el 
seu punt 5). 

Fruit d’aquesta primera reunió, es 
va acordar centrar l’acció del grup 
de treball en dues o tres accions 
(subvencions directes a negocis que 
s’haguessin vist obligats a tancar, 
campanya de vals de compra i aju-
des a treballadors i/o persones que 
s’haguessin vist econòmica i/o so-
cialment afectats per la COVID-19). 
També es va mencionar que l’import 
requerit per a portar a terme aques-
tes mesures i per tal que els resultats 
tinguessin cert efecte palpable, havia 
d’estar entorn als 300.000€. 

Ja en una segona reunió es van 
concretar aquestes mesures de for-
ma més precisa.

L’Ajuntament de Cassà,  aquest any 
a causa de la pandèmia preveu una 
reducció d’ingressos d’uns 400.000 
€ aproximadament. Malgrat això, s’ha 
fet un important esforç econòmic per 
ajudar als veïns del municipi, reestruc-
turant diverses despeses i revisant 
les inversions municipals previstes 
per aquest any. 

Des de l’Ajuntament de Cassà, ja fa 
anys s’aposta fermament per la Cultu-
ra. En aquests moments que ens ha to-
cat viure, creiem més que mai que hem 
de  continuar treballant per la nostra 
activitat cultural amb els protocols que 
s’exigeixen en cada moment. Per això, 
des de la finalització de l’estat d’alarma, 
hem tornat a programar activitats cul-
turals a la nostra població.

Tornar a programar Cultura en cap 
moment és un risc. Des de l’Àrea de 
Cultura ho creiem fermament, i la millor 
forma de demostrar-ho és mantenint 
l’activitat amb les mesures de segu-
retat requerides en cada moment. La 
nova programació cultural s’ha traslla-
dat a llocs a l’aire lliure, s’han reduït els 
aforaments, es mantenen les distàn-
cies de seguretat entre les persones 
(encara que siguin del mateix entorn 
de convivència), i se segueixen tots 
els protocols establerts, amb la venda 
d’entrades, ús de gel hidroalcohòlic i les 
mascaretes de protecció.

NOVES PROGRAMACIONS
Després del confinament, Cassà ha 
estat un dels primers municipis que 
ha reprès la seva activitat cultural de 
forma presencial. Va començar amb 
les tres sessions del cafè teatre de les 
Nits de la Coma que s’havien suspès i 
ha continuat amb l’activitat cultural pre-
vista amb els canvis que corresponen 
en el control de l’aforament, noves ubi-
cacions…

Els contes infantils dels dilluns, el 
cinema a la fresca dels dimecres, el 
cicle Solfejant dels dijous, Les Nits de 
la Coma  i els Balcons Sonats dels di-
vendres en són una prova que podem 
i hem de seguir programant activitats 
culturals.

#CulturaSegura 
En els darrers anys s’ha anat treba-

llant per configurar una programació 
àmplia i estable. Aquestes propostes 
són treballades per l’Àrea de Cultu-
ra Entitats i Festes, el Centre Cultural 
Sala Galà i amb la col·laboració de les 

entitats locals i l’Acadèmia de Cinema 
Català. Aquesta línia de treball ha ser-
vit per posar Cassà de la Selva en el 
mapa cultural del territori més proper 
i de Catalunya. 

Durant el confinament, ja es va com-
provar que no baixaríem el nivell cultu-
ral. Es van mantenir algunes presenta-
cions virtuals a causa de la pandèmia, 
vam veure néixer noves activitats adap-
tades als moments actuals i es va ce-
lebrar la Festa Major confinada. Durant 
aquest temps es va treballar per fer la 
realització necessària i emetre les ga-
les i festes en directe a través d’un ca-
nal propi d’streaming.

Ens agradaria que aquest missatge 
de #CulturaSegura arribes arreu, i en-
tre tots ens adonem que l’activitat cul-
tural és molt més amplia del que ens 
pensem. No és tracte només d’una 
obra de teatre o d’una actuació mu-
sical, la cultura ens acompanya en el 
nostre dia a dia, ens forma i ens educa 
com a persones.

AMPLIACIÓ DEL SERVEI ESPAI 
FEINA 
En el Ple del mes de juliol es va 
aprovar l’annex al conveni de col-
laboració entre el Consell Comarcal 
del Gironès i l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva per l’ampliació del ser-
vei del projecte Espai Feina. Con-
cretament s’implementava dins el 
projecte Ubicat, destinat a l’acom-
panyament, la inserció i suport a 
l’ocupació per a la inclusió social al 
municipi. 

Es va signar aquest conveni. amb 
la voluntat de donar continuïtat al 
servei, garantir-ne la professionali-
tat, la disponibilitat de sistemes de 
gestió i suport en la tasca de borsa 
de treball i ampliar i orientar el ser-
vei cap a un servei de consultoria i 
ajuda a les persones desocupades.

Davant més necessitat d’atenció i 
més requeriments de mitjans, sols 
hi havia una resposta: més servei. 
Més servei perquè creiem que dis-
posar d’una borsa de treball funci-
onal i eficient és bàsic tant per als 
veïns i veïnes d’aquest poble, com 
per les empreses que formen part 
d’ell. 

Si ens fixem amb les dades, el 
juny de 2019 a Cassà hi havien 
355 persones aturades, mentre 
que el juny de 2020 en tenim 543. 
Una variació del 52,96%. Davant 
d’aquests situació ampliem el ser-
vei de l’Espai Feina en un 50% per 
tal de donar cabuda a l’increment 
d’atur existent. 

Cultura
Cassà aposta per la Cultura Segura
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En el Ple de 12 de juny de 2020 es va 
aprovar el conveni per formalitzar l’en-
càrrec de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva al mitjà propi SUMAR; Serveis 
Públics d’Acció Social de Catalunya, 
S.L, per la gestió de la Residència per 
a gent gran i centres de dia de Sant 
Josep del municipi de Cassà.

En el conveni ja es deixava clar que 
l’Ajuntament exigia l’adopció de mesu-
res concretes i eficients per restablir 
el bon ordre en l’execució d’allò pac-
tat. Per aquest motiu es va crear una 
comissió d’estudi per redactar el text 
de l’avantprojecte de la modificació del 
Reglament Orgànic Municipal (ROM). 
Aquesta Comissió estava integrada 
per membres de la Corporació i per-
sonal tècnic i se’n van fer dues ses-
sions.

En les conclusions d’aquesta comis-
sió es defineix que aquesta Comissió 
de Seguiment serveixi per informar i 
debatre sobre l’execució de l’encoma-

na de servei a SUMAR. És a dir: sobre 
la gestió assistencial, sobre la gestió 
econòmic-pressupostària i la gestió 
de recursos humans. Aquesta comis-
sió es reunirà com a mínim trimes-
tralment i està integrada  per tots els 
regidors i regidores de l’Ajuntament i 
estarà presidida per l’Alcalde. 

ESCENARIS ESPECIALS
Per primera vegada a la nostra vila, 
signarem un conveni amb el Consell 
comarcal per organitzar un curs de 
teatre a través de “Escenaris Especi-
als” per a persones amb discapacitat 
intel·lectual. Ja tenim 8 places confir-
mades de usuaris/es de la Fundació 
Ramón Noguera i estem pendents de 
la confirmació de 4 places mes de la 
Fundació Astrid. 

Serem el primer poble del gironès 
que tindrem un grup amb aquestes 
característiques donat que fins ara 
només les capitals de comarca, i no 

totes, el tenen. El curs començarà 
l’octubre d’aquest any i acabarà el 
juny del 2021 amb les mesures de 
seguretat que imposa a totes les acti-
vitats la Generalitat. Esperem així do-
nar visibilitat i noves oportunitats  a 
un col·lectiu sovint ignorat per la ma-
joria de la població i que mereix tenir 
les mateixes opcions de vida que la 
resta de ciutadans i ciutadanes.
SEGUIMENT I CONTROL ALS 
MAJORS DE 70 ANYS
Des de Serveis Socials també volem 
informar que en els propers dies i 
setmanes, farem una nova ronda de 
trucades a totes les persones majors 
de 70 anys, per tal de seguir amb el 
nostre propòsit d’acompanyar a tot 
aquest col·lectiu en el seu dia a dia i 
per detectar si hi ha alguna necessi-
tat en la que nosaltres i puguem do-
nar resposta. Esperem que d’aquesta 
manera ningú se senti sol o exclós 
dels serveis que volem donar.

Serveis Socials - Salut

Es crea una Comissió Municipal 
de seguiment de l’encomana

NOU PUNT D’INFOMACIÓ 
D’HABITATGE       
Informem que des d’aquest passat 
juliol, disposem d’un nou punt d’infor-
mació sobre habitatge, situat a l’es-
corxador, on tots els propietaris que 
tingueu algun habitatge per llogar, us 
hi podeu adreçar per rebre informació 
de les característiques del lloguer soci-
al. Des d’aquesta oficina es tramitaran 
els lloguers amb la total garantia de 
cobrament així com l’entrega del pis 
o casa un cop finalitzat el contracte,  
amb les mateixes condicions en que es 
va entregar. 

Tot aquest sistema el podem ofe-
rir gràcies a la gestió que en fa dels 

mateixos la Fundació Sergi, que no es 
limita solament a la gestió en si del 
lloguer, si no que fa un seguiment con-
tinuat de les famílies o persones que 
els lloguen per tal d’afavorir una bona 
convivència i una bona relació propie-
tari-llogater. Us animem dons a con-
tactar amb aquesta oficina i donar un 
impuls al mercat de lloguer amb una 
perspectiva més humana i solidària.

Per altre banda, també s’està tre-
ballant i contactant amb els grans te-
nidors que tenen pisos buits a Cassà 
per tal de que també els cedeixin com 
a lloguer social i així evitar ocupacions 
il·legals que només poden portar, en 
molts casos, conflictes veïnals. 

Bar l’Escuma
El Bar L’Escuma us torna a obrir les 

portes i  us recomana 
-només faltaria!- les especialitats 

l latines o un plat típic de casa nostra. 
Som al carrer del Raval,  55.

 Tel.  972 46 30 75.

Gràcies per la vostra confiança!
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XERRADES POST-COVID
El confinament durant l’estat d’alarma i la situació actual, 
ha portat com a resultat a molta gent del nostre poble, una 
situació de por, angoixa i incertesa que en alguns moments 
els bloqueja i no els deixa veure el futur amb esperança i 
serenor. La por a nous brots i les seves conseqüències, 
porten com a moltes persones a tancar-se en si mateixes i 
als altres i que finalment els provoca solitud i aïllament. 

Des de l’Àrea de Ciutadania hem detectat aquesta situa-
ció i per tal d’ajudar a adaptar-se a aquesta nova realitat de 
una manera sana i resil·lent hem programant tres xerrades 
amb el títol “Gestió emocional Post-covid” que impartirà la 
mediadora familiar Sònia Méndez (a la imatge).

Cadascuna d’elles l’hem adaptada al grup al que va dirigit, 
una per les usuàries del Taller Orquestra (el 24 d’agost), 
una altra pels socis/es del Casal dels Jubilats (28 d’agost) 
i una altra oberta a la ciutadania en general el 4 de setem-
bre. Esperem amb aquestes xerrades donar eines de gestió 
que ajudin a millorar les vides dels veïns i veïnes.

AGRAÏMENT ESPECIAL
Des de la regidoria de Serveis Socials, Ciutadania i Salut 
volem agrair als supermercats Mercadona i Caprabo de 
la nostra vila la seva implicació en l’ajuda alimentària a les 
persones mes desfavorides de Cassà. 

Aquests dos supermercats entreguen cada setmana, 
una gran quantitat d’aliments frescos que complementen 
els que ens arriben de la Unió Europea i del Banc des 
Aliments i que fan que millori la qualitat i la quantitat dels 
aliments dels que fa entrega Càritas Cassà des dels seus 
locals a la travessera del Passeig Vilaret.

Igualment, volem agrair a tots/es els/les voluntari/ries 
de Càritascla gran tasca humanitària que desenvolupen en 
favor de la gent més vulnerable. Cal tenir en compte que la 
pandèmia ha portat a moltes famílies a l’atur o als Ertes i 
que hores d’ara encara molts no han cobrat. Conseqüèn-
cia d’això, de manera puntual, molts s’han vist abocats a  
recórrer a aquesta ajuda alimentaria.

BALCONS 
SONATS, 
UNA NOVA 
ACTIVITAT 
DE L’ESTIU A 
CASSÀ
Aquest juliol es 
va inaugurar una 
nova activitat de l’Estiu a Cassà, la dels “Balcons Sonats”. 
Van ser tres sessions de música, a la plaça de la Coma, 
a càrrec de dos dj’s cassanencs que ja ens van animar 
durant el confinament i també ens van oferir una sessió 
durant la Festa Major Confinada que va ser retransmesa 
per streaming durant l’estat d’alarma. 

Els dj’s Degree i Dj Raver, van punxar amb un estil de 
música diferent cada setmana. 

Dj Raver, Quim Planas Casadevall, és un jove estudiant 
de producció musical que el 2019 va guanyar el concurs 
Engresca’t de Barcelona.  Aquest concurs li va donar pas 
a participar a la festa universitària més gran d’Espanya,  la 
Telecogresca, que es va inaugurar l’any 1978 i actualment 
acull a més de 10.000 persones. 

L’altre, Dj Degree, Eduard Grau Negre, va començar a 
punxar el 2008 en alguns bars del municipi. Els anys 2013 
i 2014 va actuar conjuntament amb Matine Group,  Super-
marxe,  i amb dj’s importants com Albert Neve, Sergi Do-
mene (flaix FM) i Mario Biani (El Row). També va participar 
en emissores com Flaix FM, festivals i en diverses disco-
teques del moment. Actualment treballa en esdeveniment 
privats i festes populars.

Joventut
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Des de les diferents àrees 
de l’Ajuntament s’estan de-
senvolupant i portant enda-
vant moltes de les accions 
del Pla Local d’Educació. Un 
Pla de 4 anys (2020-2024) 
que està penjat a la web de 
l’ajuntament, dins l’apar-
tat d’Educació, i que tots 
els ciutadans i ciutadanes 
de Cassà de la Selva que 
ho desitgin tenen a la seva 
disposició per a poder con-
sultar, perquè tots formem 
part de la ciutat educadora i 
tots som agents educadors, 
amb la responsabilitat que 
aquest fet comporta.

Algunes de les accions que estem 
desenvolupant són:

1. La creació de dues opcions edu-
catives noves i molt necessàries do-
nar resposta a l’alumnat que no obté 
el títol de graduat en educació se-
cundària. La primera opció és poder 
fer un PFI, dit també PTT. Els PFI són 
programes de formació i inserció, són 
voluntaris, duren un curs acadèmic i 
estan pensats per a joves d’entre 16 
i 21 anys que han deixat els estudis. 
El nou PFI que s’ofereix aquest curs 
és el d’Auxiliar de vivers i jardins que, 
juntament amb Llagostera es porta-
rà a terme entre l’espai del CREC  i  
la Casa de les Vídues de Llagostera.  
La segona opció que hem creat per 
aquelles persones que no tenen el 
graduat d’ESO, és la possibilitat de 
treure-se’l a través de l’Institut Obert 
de Catalunya la qual cosa significa, 
que, el que desitgin aquesta opció, 
disposarà d’una aula amb ordinadors 
(a Can Trinxeria) amb un formador que 
ajudarà en el procés de matriculació, 
tècniques d’estudi, i acompanyament 
en el procés de l’obtenció del Graduat 
en Educació Secundària.

2. Una altra de les necessitats que 
surt del pla és poder donar més op-
cions d’estudis postobligatoris, en 
aquest cas seria per l’alumnat que no 
volen fer batxillerat. El novembre pas-
sat es van presentar al Departament 
d’Eduació dos projectes de cicles for-
matius per a l’INS Cassà, que ja vaig 
explicar que no van autoritzar. Aquest 
curs seguirem tornarem a insistir 
amb aquest punt.

3. S’ha incrementat la formació de 
l’aula d’adults on, a part de fer alfa-
betització digital (a Can Trinxeria), al-
fabetització en català i els cursos de 
català (en l’espai del CREC), i també 
s’ofereix l’ACTIC, sobre competències 
en tecnologies de la informació i de la 

comunicació. També oferim el servei 
d’acompanyament en els estudis de 
l’Institut Obert de Catalunya a partir 
del qual també es poden realitzar 
moltes altres formacions. Només cal 
entrar a la seva pàgina web i veure 
tot el ventall de possibilitats que hi ha. 
Aquí també caldria afegir les formaci-
ons que contemplen el llibret de for-
mació municipal 2020-2021 repartit 
a les cases i penjat a la pàgina web 
de l’Ajuntament, amb activitats per a 
totes les edats i des de les diferents 
àrees de l’ajuntament que lliguen amb 
la idea de l’eduació al llarg i ample de 
la vida. I relacionat amb l’educació se-
cundària tindrem un Nou Espai d’Estu-
di per alumnes d’ESO a can Trinxeria, 
que encara no hem pogut portar a 
terme a causa de la Covid.

4. Seguint més accions del Pla Lo-
cal, hem baixat el preu de les diferents 
quotes de la Llar d’Infants Municipal 
Taps, les quals es poden consular a la 
pàgina web pròpia.

5. En el Pla local també es parla de 
consolidar i dinamitzar  el Consell Mu-
nicipal dels Infants. La idea inicial era 
passar a les escoles una presentació 
amb imatges de totes les reunions del 
CIM fetes a la sala de plens, per tal 
que la poguessin ensenyar a les res-
pectives classes i que la resta d’alum-
nat veiés la feina que havien fet. Al 
mes de juny també estava previst que 
alumnes de 5è i 6è poguessin assistir 
a la representació del musical Mala-
la, ja que en la diagnosi del pla local 
l’alumnat dels centres de Cassà valo-
ren molt possitivament les acticivtats 
de trobada amb altres escoles. Mal-
auradament tot això va quedar parat 
a causa del confinament, però dir que 
el setembre es comprarà l’ordinador 
nou per a la biblioteca a petició dels 
alumnes que hi van participar i tam-
bé s’enviarà un correu als membres 
del CIM i a les escoles una mica per 

tancar el tema i explicar que es 
portarà a terme la proposta de-
manada per l’alumnat.

6. L’actualització del docu-
ment excel a catàleg de Re-
cursos pedagògics curs 2020-
2021 per als centres educatius 
de Cassà. Aquest catàleg és un 
clar exemple de l’educació fora 
de les aules, i que el poble i al-
tres administracions públiques 
(com la Diputació de Girona, 
l’Agència Catalana de l’Aigua, el 
Consell Comarcal del Gironès, 
el Consorci de les Gavarres) 
són també agents educadors 
de Cassà de la Selva. Seguint 
el sentit d’oportunitats educati-

ves entre escola i poble també tenim 
Projecte Escola Oberta de l’INS i Pro-
jecte Aprenentatge i Servei de l’INS i 
la Salle, que estem adaptant ara a la 
situació actual. 

7. En el pla també es parla de Fo-
mentar més la possibilitat que les fa-
mílies vulnerables puguin gaudir d’acti-
vitats extraescolars i a casals d’estiu. 
I per treballar aquesta desigualtat, en 
aquest punt caldria ubicar-hi el servei 
del CREC (licitat a finals de juliol, que 
portarà l’empresa Tot Oci), el Centre 
diürn i el Casal d’Estiu de Refoç es-
colar, entre d’altres. En aquí cal fer 
esmena del treball en xarxa entre 
l’Ajuntament i els centres de Cassà 
per donar resposta i ajuda als alum-
nes que ens han derivat des de les 
escoles per tal d’atendre millor les se-
ves necessitats a través dels lots de 
material escolar, dossiers durant el 
confinament així com també el Casal 
de Reforç d’Estiu.

Hi ha altres accions que, malau-
radament, no s’han pogut portar a 
terme pel confinament i pel moment 
actual en què ens trobem: unes Jor-
nades d’Educació i família, l’Espai Fa-
miliar el Niu i els  Biblionius. 

També cal dir i no cal oblidar que 
han sortit accions noves que encara 
que no es contemplin de manera explí-
cita en aquest pla, també s’han portat 
a terme a través de diverses àrees de 
l’Ajuntament, moltes d’elles durant el 
confinament: els recursos setmanals 
per a infants, adolescents, adults, i 
tota la família, inicitives de les escoles 
que feien extensibles per al poble, el 
compartim wifi i accions de molts vo-
luntaris i ciutadans de Cassà de la Sel-
va que han volgut ser partíceps en el 
donar resposta a les diferents neces-
sitats del moment. Tot això no està en 
el pla, però també s’ha fet. Tots ells, 
potser sense ser-ne conscients, han 

Educació - Ensenyament

Acccions del Pla Local d’Educació
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estat agents educadors i han format 
part de l’educació 360.

A partir del mes de setembre s’ini-
ciarà la tramitació de l’aprovació del 
PLA Local d’Educació per part del Ple 
municipal per aprovar-lo abans que 
finalitzi l’any. Aquest fet serà positiu 
per tornar a fer una relectura del do-
cument, aclarir aspectes, compartir 
opinions i assumir el compromís i la 
implicació de tot el govern municipal 
davant la ciutadania. 

OBRES DURANT L’ESTIU
Aquest mes d’agost s’han de dur a 
terme les millores dels elements de 
joc dels patis de les escoles Puig d’Ar-
ques i Aldric, així com algunes ade-
quacions d’espais. S’ha de canviar la 
teulada del CREC, comprar taules no-
ves per una aula, arreglar el pati, can-
viar les cortines, arreglar el racó de 
lectura i canviar el terra d’un dels dos 
magatzems que passarà a ser lavabo. 
També es traurà la moqueta del pri-
mer pis de la Sala Galà per unificar-lo 
amb la resta i es netejaran els vidres 
exteriors de l’edifici. L’escola Aldric ha 
demanat destinar una part de l’apar-
cament del Parc U d’Octubre, davant 
de l’escola,  per fer-ne ús com a pati 
escolar.

TORNADA A L’ESCOLA
Pel que fa a l’adaptació a la nova nor-
malitat i el començament de curs al 
setembre, des de l’Ajuntament es 
mantindran el màxim dels serveis pre-
vistos. Ara s’està treballant per fer 
les modificacions oportunes d’alguns 
contractes, per tal de poder conti-
nuar prestant els serveis en cas de 

confinament. Des de Sala Galà s’es-
tan reubicant serveis que es feien a 
l’auditori i que ara no es viable de po-
der-los realitzar allà. De totes mane-
res tots tenim clar que tant els infants 
i com famílies de Cassà de la Selva 
es mereixen i necessiten que tornem 
a una certa normalitat a nivell d’apre-
nentatges, hàbits, gestió d’emocions i 
sociabilitat. I és per això que, a partit 
del setembre, si tot va segons el que 
estava previst, es començarà un nou 
curs escolar presencial amb un marc 
i un funcionament que cada centre 
haurà d’anar adaptant al que vagi ve-
nint. 

Durant el mes de juliol, tots els 
centres han hagut d’elaborar un pla 
d’organització que han presentat a 
inspecció de manera provisional i que 
el setembre caldrà tornar a presentar 
de manera definitiva incloent els pos-
sibles canvis que puguin anar sorgint 
fins llavors. Aquest pla contempla la 
modalitat presencial i també telemà-
tica en cas d’aïllament temporal d’un 
grup, tancament parcial o total, s’ha 
d’aprovar per consell escolar i s’ha de 
donar a conèixer a tota la comunitat 
educativa.

També s’està treballant amb el pla 
d’organització de l’Escola de Música 
municipal Pere Mercader i d’art a par-
tir del setembre. Aquest any tocava, 
de nou, fer la licitació de l’escola de 
Música, per dos anys, prorrogables a 
dos més. Serà l’actual directora Aida 
Hospital qui continuarà al capdavant 
de l’escola de música en els propers 
anys. Des del 10 d’agost, les famílies 
que ho desitgin poden fer la matricu-
lació.

LLAR D’INFANTS MUNICIPAL TAPS
El passat 23 de juliol es va portar una rosa a les mestres i educadores de la 
Llar d’Infants com a mostra d’agraïment per part de l’Ajuntament pel servei 
prestat a les famílies i als infants de la llar que han allargat el curs fins el diven-
dres 7 d’agost.

agost 2020 · núm. 810 · Llumiguia    51



Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

BON DESENVOLUPAMENT DELS DIFERENTS 
CAMPUS
Durant el mes de juliol s’han dut a terme els campus 
esportius de fubol, bàsquet, ciclisme, hòquei, pati-
natge, tennis, tennis taula i equitació. Dins dels mo-
ments excepcionals que ens toca viure, s’han hagut 
de fer la prova PCR a alguns nens seguint el protocol 
que això comporta a nivell d’organització i seguiment. 
En general la valoració dels campus ha estat bona, 
els nens s’ho han passat bé, i han pogut tenir un mes 
o un mes i 1/2 de contacte amb la natura, a l’aire 
lliure i poguent socialitzar-se amb els companys, en-
cara que no pugui ser amb tot el conjunt, ja que s’ha 
treballat en grups estables.

Pel què fa al torneig de Futbol7, organitzat per la 
UD Cassà, s’ha seguit el protocol rigurós i no s’han 
relaxat les mesures ni un sol moment. Degut al com-
portament incívic d’algunes persones del públic al-
guns partits s’han jugat a porta tancada.

Remarcar, que tan en els casals, com al torneig 
de Futbol 7, com a la piscina, com en el gimnàs, els 
monitors i el personal organitzatiu, cada dia han es-
tat exposats a risc de contagi, han seguit sempre la 
normativa marcada des de sanitat sense relaxar-se ni 
un sol dia, han fet una feina exel·lent i cal felicitar-los.

PREPARACIÓ NOU CURS
S’està preparant el calendari d’ús d’espais esportius per 
l’inici dels entrenaments per la temporada 20-21 amb 
les entitats esportives. S’intentarà dur a terme els en-
trenaments i competicions, dins de la “nova normalitat” 
de la millor manera possible, tant pels jugadors com 
pels espectadors.

Esports

Imatges de la piscina buida. A la foto de la dreta 
s’aprecien les irregularitats del vas que podien 
comportar filtracions.

NOU HORARI D’HIVERN
De dilluns a dijous, de 7.00h a 22.00h
Divendres, de 7.00h a 21.00h
Dissabtes, de 8.00h a 14.00h
Diumenges, de 9.00h a 14.00h

Preparem la 
nova temporada 

de la piscina 
coberta

OBRES DE MILLORA
Durant aquest mes d’agost s’estan 
fent les obres per arreglar el vas de 
la piscina coberta. El vas tenia 9 anys 
i s’estava bufant en diferents punts 
amb el perill de filtracions d’aigua cap 
al formigó que hi ha a la base de la 
piscina. Aquesta obra quedarà acaba-
da la primera setmana de setembre i 
es podran reemprendre les activitats 
sense cap inconvenient. 

MESURES DE SEGURETAT 
Degut a la COVID els espais dels ves-
tidors també tenen un aforament li-
mitat, i és per això que, de manera 
provisional, s’adaptaran dos espais 
per que els alumnes de cursets de 
natació es canviín en un lloc diferent 
als dels usuaris del gimnàs i piscina. 
Al ser grups de natació estables i re-
duits evitarem el contacte amb altres 

franges d’edat i d’usuaris de diferents 
grups.

NOUS HORARIS I CANVIS EN 
ALGUNES ACTIVITATS 
A partir del proper 12 de setembre, 
la piscina coberta reduirà lleugera-
ment el nombre d’hores d’obertura de 
les instal·lacions, buscant, això si, que 
el nou horari tingui la menor afectació 
possible per a la majoria d’usuaris.

De manera provisional, es donaran 

de baixa unes poques activitats dirigi-
des que, ja fos per horari o pel dia que 
es duien a terme, tenien una mínima 
ocupació. Com sempre, la informació 
de la programació de les activitats diri-
gides la podeu seguir al web https://
www.cassapiscina.cat

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Aquest any, de forma excepcional, es 
van poder escollir les  propostes fina-
listes en línia (el termini per fer-ho va 
vèncer el dia 19 de juliol).  Les perso-
nes participants, un total de 345, van 
poder escollir les propostes que han 
arribat a la fase final dels pressupos-
tos participatius d’enguany. 

Aquest any la selecció s’ha fet sobre 
les propostes vàlides que van arribar 
i que es van englobar en 27 opcions 
diferents. Entre aquestes, els veïns 
del municipi escolliran el destí dels 
60.000 euros dels pressupostos par-
ticipatius d’aquest 2020.

Actualment els serveis tècnics es-
tan valorant les propostes que han 
passat a la votació final i que es po-
sarà en marxa el mes d’octubre. En 
aquesta votació final que durarà 3 
setmanes, hi podran participar totes 
les persones empadronades en el mu-
nicipi i que tinguin 16 anys o més. 

Pel procés de votació s’habilitarà 
una plataforma per votar en línia i 
també és podrà votar omplin les but-
lletes que es trobaran als punts ha-
bituals i més concorreguts del poble 
(sempre que l’actual crisi sanitària 
ens ho permeti i seguin tots els con-
trols sanitaris establerts).

PROPOSTES GUANYADORES 
DEL 2019
Les propostes guanyadores de l’edició 
anterior dels pressupostos participa-
tius al tractar-se de millores en els pa-
tis de les escoles públiques i mobiliari 
urbà s’executaranaquest estiu. Les 
tres opcions que van guanyar van ser:

Millora dels elements de joc dels pa-
tis de les escoles públiques del poble. 
Cost aproximat: 22.000€

Millora del Parc de l’Estació. Cost 

aproximat: 24.000€
Millora del mobiliari de les pistes 

poliesportives existents a l’aire lliure. 
Cost aproximat: 15.000€

LES PROPOSTES FINALISTES
A partir del mes d’octubre d’aquest 

any es podran votar les següents pro-
postes amb les quals s’hi destinaran 
els 60.000 euros dels pressupostos 
participatius d’enguany. 

Pista de futbol i bàsquet a l’aire 
lliure. Construir una pista de futbol i 
bàsquet a l’aire lliure a la zona que hi 
ha al carrer Ventallol, propera al parc 
de cal·listènia (també s’hi instal·laria 
una font, bancs i taules de ping pong 
antivandàliques). La pista també s’il-
luminaria: 42,6 % de suports rebuts 
respecte el total

Construcció d’un pumptrack. 
Construcció d’un circuït tancat amb 
diferents traçades, corbes i desni-
vells per a la utilització de tot tipus 
de vehicles de rodes no motoritzats 
(bicicletes, patinets, patins en línia, 
etc.). Les mides del circuït serien 
de 12x25m (aprox.) i s’ubicaria a la 
zona verda entre el carrer Castellfollit 
i Peralada: 38,8 % de suports rebuts 
respecte el total

Càmeres de vigilància a les zones 
de contenidors. Adquisició i instal-
lació de càmeres de vigilància  en 
punts estratègics de diferents zones 
de contenidors per tal d’evitar com-
portaments incívics i poc respectuo-
sos amb el medi ambient: 36,2 % de 
suports rebuts respecte el total

Instal·lació de jocs infantils inclu-
sius a diferents parcs del munici-
pi. Adquisició i instal·lació de diver-
sos jocs infantils inclusius, els quals 
s’instal·larien a diferents parcs del 

municipi: 34,8 % de suports rebuts 
respecte el total

Bancs. Renovació dels bancs ja 
existents més deteriorats del municipi 
i instal·lació de nous bancs a llocs es-
tratègics: 32,2 % de suports rebuts 
respecte el total

Millorar la il·luminació dels apar-
caments públics. Millora de la il-
luminació (per contaminació lumínica) 
dels aparcaments dels carrers Poeta 
Machado, Migdia i Marina (antiga fà-
brica Oller): 32,2 % de suports re-
buts respecte el total

Eliminació de barreres arquitec-
tòniques a la zona del parc de l’Es-
tació. Eliminar les barreres arquitec-
tòniques existents per tal que el parc 
sigui accessible: 38,4 % de suports 
rebuts respecte el total

Renovació del mobiliari de la bibli-
oteca. Renovació de taules, cadires, 
butaques, lleixes/prestatgeries i làm-
pades de la biblioteca. També s’ampli-
arien els ordinadors: 28,1 % de su-
ports rebuts respecte el total.

Millorar els espais recreatius de 
gossos. Instal·lació de doble porta i 
fonts d’aigua per ales mascotes als 
quatre espais recreatius de socialitza-
ció per a gossos ja existents al poble: 
26,1 % de suports rebuts respecte 
el total

Renovació de l’enllumenat de car-
rer Marina. Substituir les làmpades 
actuals per lluminària LED  (més po-
tent i eficient): 25,5 % de suports re-
buts respecte el total

Pàdel. Construcció de dues pis-
tes de pàdel municipals. La ubicació 
exacta la definiran els serveis tècnics 
de l’ajuntament en funció dels espais 
municipals disponibles: 25,5 % de su-
ports rebuts respecte el total

Comunicació
345 persones prioritzen les 11 propostes que es 

podran votar als pressupostos participatius

agost 2020 · núm. 810 · Llumiguia    53



Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Residència Geriàtrica Sant Josep
UNA GESTIÓ BASADA EN LA 
QUALITAT ASSISTENCIAL I LA 
RENDIBILITAT SOCIAL 
SUMAR va iniciar l’1 de juliol la gestió 
de la Residència Sant Josep amb una 
nova mirada d’atenció a les persones 
grans i un pla de treball basat en va-
lors públics com la rendibilitat social, 
la cooperació social i la millora de la 
felicitat i la qualitat de vida de les per-
sones grans. 

Degut als canvis socioeconòmics i 
culturals de la nostra societat, cada 
vegada hi ha més persones que ar-
riben en una residència per a gent 
gran, del municipi que sigui, amb unes 
necessitats i expectatives diferents i 
molt més diverses al de les persones 
ateses en els darrers anys, amb his-
tòries de vida que han transcorregut 
en entorns molt semblants. 

Els nous usuaris de residències són 
persones molt més exigents que no 
volen ser simples receptores de ser-
veis sinó que volen decidir què fer, 
com i quan. I per poder-les atendre i 
oferir el que demanen, són necessàri-
es noves maneres d’atenció i nous es-
pais dissenyats i adaptats a aquestes 
noves necessitats. 

Amb aquest objectiu en els darrers 
anys s’està introduint a la societat un 
nou model d’atenció, un canvi de pa-
radigma, on la persona atesa passa 
a ser el centre de l’atenció, el model 
d’atenció centrada en la persona o 
ACP, com es coneix popularment. I a 
partir d’aquest model, SUMAR ha de-
senvolupat un programa propi, l’ACP-
SUMAR, que incorpora un canvi de 
mirada a 3 nivells i ofereix la possibi-
litat de donar una resposta integral a 
les noves necessitats de les persones 
grans: 

- la intervenció tècnica a partir d’una 
participació afectiva de la persona en 
el seu projecte de vida, 

- un equip de professionals capaç 
d’adaptar-se, empatitzar i donar con-
fiança,

- la creació d’espais acollidors i 
agradables. 

Amb l’ACP-SUMAR es treballa per-
què la persona gran pugui viure a la 
residència com si estigués a casa 
seva, fent que gaudeixi del centre i 
se senti realitzada, útil i feliç, un fet 
que malauradament l’impacte de la 
Covid-19 a les residències ha fet tron-
tollar però que a la vegada ens ha per-
mès constatar que anem en la bona 
direcció.  

L’afectació de la pandèmia a les re-
sidències ha fet aflorar algunes man-
cances del model ACP que s’han de 
corregir però el que sí ha quedat clar 
que el model tradicional d’atenció, 

molt discutit en els darrers anys, ha 
de desaparèixer.  A SUMAR tenim 
clar que s’ha de fugir del criteri caduc 
d“avis nets, tips i polits” i que s’han de 
portar a terme unes estratègies i po-
lítiques que no prioritzin el negoci i la 
riquesa sinó el benestar i la seguretat 
sanitària dels seus usuaris. 

El benestar de les persones ateses 
i la sostenibilitat del centre seran 2 
dels principals eixos de treball.

EL CONTACTE AMB LES FAMÍLI-
ES EN TEMPS DE PANDÈMIA
Les visites familiars a les residències 
de gent gran han estat totalment res-
tringides durant més de tres mesos i 
al llarg d’aquest temps a la Residèn-
cia Sant Josep les hem suplert per 
videotrucades. D’aquesta manera, 
hem mantingut el contacte familiar, 
telefònic i visual, doncs una imatge, 
com ja se sap, sempre val més que 
mil paraules. 

A més de la por i l’angoixa de poder 
contraure la Covid-19, o l’adaptació 
als nous protocols de seguretat i pre-
venció de la pandèmia, una altre de 
les coses més difícils de gestionar a la 
Residència Sant Josep durant aquest 
temps de coronavirus ha estat la se-
paració i la falta de visites amb les fa-
mílies. I, en aquest cas, sort n’hem 
tingut de la tecnologia i les videotru-
cades per compensar-ho d’alguna ma-
nera.

Sabem que un dels aspectes claus 
en el benestar emocional de les per-
sones grans és mantenir el contacte 
amb la seva família i des d’un primer 
moment vam voler fer front a les res-
triccions de les visites d’alguna mane-
ra. I els professionals de la residència 
vam treballar per mantenir el contac-
te familiar, en totes les vies que la 
tecnologia ens permet i també estant 
atents amb tothom, sobretot amb les 
persones més fràgils que no podien 
expressar verbalment aquesta falta 
de contacte.

Cal dir, però, que amb tot el que 
hem viscut els darrers mesos, les 
persones usuàries de la residència 
han comprès la situació millor del 
que esperàvem. Moltes d’elles han 
superat altres adversitats al llarg de 
la seva vida, però aquesta vegada la 
situació també és diferent.  

Finalment, el passat 16 de juny 
vam poder tornar a obrir les portes a 
les visites. Aquest dia i els següents, 
al centre es va respirar una barreja 
d’emocions. Alegria, il·lusió  i moltes 
ganes pels retrobaments però també 
inquietuds i esperança que anés tot  
bé.  Havien passat més de tres me-
sos sense tenir contacte presencial  

amb la família i  no tenim paraules 
per explicar-vos l’emoció d’aquestes 
primeres visites.

Tot i això, el contacte amb les fa-
mílies no va ser tant proper com ens 
hagués agradat,  sobretot en les per-
sones amb limitacions sensorials o 
demència on el contacte físic amb la 
família és molt important, donada la 
distància social i totes les altres me-
sures de seguretat i prevenció per evi-
tar els contagis.

Uns dies més tard, el 26 de juny, 
vam avançar una mica i vam poder 
permetre realitzar sortides i passejos 
fora el centre però malauradament 
aquesta bona noticia va durar poc. 
L’aparició de rebrots de Covid-19 en 
alguns centres  va provocar la restric-
ció de les sortides a partir del 16 de 
juliol. 

I a la data que escrivim aquestes 
línies seguim en aquesta situació. 
Només estan permeses les visites 
al centre amb les mesures de segu-
retat i de prevenció establertes. Cal 
demanar cita prèvia, amb un màxim 
de tres familiars a la vegada i l’accés 
està restringit a les zones habilitades 
pel centre: 3 espais exteriors i un d’in-
terior que garanteix la intimitat de les 
famílies.  

Tot i la reincorporació de les visites, 
tot i que restringides, mantenim les 
videotrucades, a més de les trucades 
telefòniques habituals. Així potenciem 
i mantenim el contacte i els vincles fa-
miliars, molt importants i significatius, 
i que es reflecteixen sempre quan 
s’han d’acabar. Se’ns fa molt difícil do-
nar-la per acabada, tothom diu adéu 
una i altre vegada, i a tots ens costa 
donar-la per finalitzada. 

Esperem que la situació millori i 
que aviat es puguin anar flexibilitzant 
aquests protocols. Per això us dema-
nem que actueu amb responsabilitat, 
seguint tots els protocols establerts, 
així tots hi sortirem guanyant.

JUBILACIONS
Finalment volem aprofitar aquestes lí-
nies per donar les gràcies a dos com-
panyes que s’han jubilat durant el mes 
de juliol. Normalment fem els actes 
de comiat de forma interna i no so-
lem publicar-ho però aquesta vegada 
parlem de dos treballadores que han 
dedicat pràcticament tota una vida a 
la Residència, cada una més de 30 
anys, amb professionalitat, implicació 
i qualitat humana. Parlem de la Glòria 
Comas, auxiliar de geriatria i la Jua-
nita Raja, auxiliar de serveis i la bu-
gadera de la residència . A les dues, 
els desitgem el millor en aquesta nova 
etapa de la seva vida.
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Una de les activitats estrella de l’estiu 
de l’àrea de joventut és el Casal Jove, 
i aquest juliol hem aconseguit gau-
dir-lo malgrat la pandèmia mundial en 
la que ens trobem.

El Casal Jove es caracteritza per 
ser un espai on els i les joves tenen 
poder per decidir què es farà en el 
casal. Es potencia l’autogestió, la par-
ticipació juvenil, la presa de decisions 
a través de l’assemblea, el sentiment 
de pertinença a un grup, i el treball en 
equip. Els i les monitores donen eines 
als i les participants per poder tirar 
endavant una assemblea que decideix 
gran part de les activitats i sortides.

D’aquesta manera ha funcionat 
el Casal Jove també aquest any, i 
malgrat tota la normativa referent 
al COVID-19, entre termòmetres de 
pistola, protocols, desinfeccions, 
mascaretes i ventilacions, hem gaudit 
moltíssim d’aquest juliol fent mil i una 

activitats. 
Gimcanes, sortides amb bicicleta, 

Master Cheff, Kayak, Jornades d’es-
port, Festa del Pijama, Got Talent, 
sortida a la platja, i l’acampada, han 
estat algunes de les activitats més im-
portants que els i les joves van decidir 
dur a terme durant aquest mes. Qui-
na passada!

Ara ja s’ha acabat una edició espe-
cial del Casal Jove, i amb perspectiva, 
veiem que aquest juliol tan intens que 
hem passat junts serà inoblidable!

Gràcies a tots els i les participants 
per ser tan enèrgics i tenir aquestes 
ganes boges de menjar-se el món, a 
les famílies per confiança i la com-
prensió, i a l’equip del Castellet per 
ajudar-nos a fer possible aquest pro-
jecte.

L’Àrea de Joventut segueix tre-
ballant pel jovent del poble i de ben 
segur que els vincles creats aquest 

juliol han sembrat una petita llavor 
que creixerà i ens portarà a fer grans 
coses en el futur.

Esperem tornar-nos a trobar ben 
aviat!

Casal Jove
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• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www.tottan.com
c.e.: info@tottan.com

Encentem la tercera edició del festival internacional Art & 
Gavarres, un festival de landart que parteix de la idea que 
l’art pot ser una eina que ens ajudi a reflexionar i a canviar 
la nostra mirada sobre el paisatge, relacionant art i natura 
per donar a conèixer les Gavarres i posar-les en valor. 

Els artistes participants creen, durant una setmana, 
obres in situ amb materials naturals i les obres resultant 
són visitables fins que la mateixa natura, amb el pas del 
temps, les esborra.

Aquesta tercera edició es centra en la temàtica de les 
pedreres i terreres arran que farà quaranta anys que l’ar-
tista bisbalenc Pere Noguera feia l’acció Prop de la Terra 
a les terreres de Vacamorta, de Cruïlles. Una intervenció 
cabdal en el context de la cèlebre sèrie d’enfangades que 
desenvolupà a finals dels 70 i principis dels 80 del passat 
segle. 

Enguany doncs, els artistes participants elaboraran les 
seves obres en antigues pedreres i terreres de les Gavar-
res. L’aprofitament de materials minerals ha deixat una 
empremta notòria en el paisatge, sovint inventant llocs 
nous abans inexistents. Parets nues verticals i basses d’ai-
gües permanents, de nova creació, en un context natural 
de geomorfologies arrodonides i eixutesa mediterrània. 
Les extraccions ens evidencien paradoxes incòmodes, com 
la transformació posterior d’aquests llocs en dipòsits dels 
residus que no hem sabut reciclar. Però també de reali-
tats positives com la creació de nous hàbitats on hi viuen 
nombroses espècies que d’altra manera no hi serien. Són 
contrastos que ens conviden a pensar també sobre l’em-
premta que com a espècie volem deixar en l’ecosistema.

A Cassà, els artistes convidats seran la Lola Barranco i 
en Josep Vilallonga, que elaboraran la proposta: “La força 
de la natura”, una obra efímera que vol fer palesa la pre-
sència del senglar a la terrera com a símbol de la força de 
la natura en el seu afany de recuperar el terreny perdut. 
La idea neix d’un conte fantàstic que en Josep va escoltar, 
quan tan sols tenia 5 anys, a la colla de caçadors del seu 
pare. Seixanta anys després li ha servit d’inspiració. Us el 
reproduïm a continuació.

Us convidem a tots a visitar les obres de Cassà i de totes 
les altres poblacions participants al festival. Podeu consul-
tar els artistes i les seves intervencions al web del festival: 
www.artigavarres.cat

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora Escola d’art Josep Lloveras

La força de la Natura
“Una petita terrera abandonada.

Una ferida en el paisatge que, molt lentament, està 
cicatritzant. 

L’aigua erosiona la roca cantelluda. 
Els arbres s’hi arrapen amb força. 

Els ocells mai no havien cantat tant com ara.
Els animals recuperen el seu espai. 

La natura avança. 
I, encara que els quads reobren la ferida,

els senglars s’afanyen a porquejar el fang per guarir-la.”                    

TANT PER TANT, BÈSTIA GROSSA
A tall d’introducció
Abans de començar us he de dir que és la primera vegada 
que explico aquesta història. Entendreu de seguida perquè: 
resulta força, per no dir molt, increïble i em feia por que 
em titllessin de fantasiós, mentider o poca-solta.  Ara que 
ja tinc una edat i he perdut la vergonya, ja no em fa res 
explicar-la. Us aviso que a mi també em sembla que hi ha 

Tortna el festival Art&Gavarres amb 
Lola Barranco i Josep Vilallonga
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alguna cosa que grinyola però no us 
sabria dir ben bé el què.

En tot cas, aquesta història extra-
ordinària me la va explicar en Modest 
Abras “Xiqueta” quan jo tenia poc més 
de cinc anys. Aleshores la vaig donar 
per certa i no veig cap raó per no fer-
ho ara. Situem-nos.

El meu pare va ser caçador durant 
més de vint anys. En aquell temps 
(finals dels anys cinquanta) feia colla 
amb quatre amics: en Xicu de cala 
Maca, el Negus, en Pelaio i en Xiqueta. 
Conservo fotografies on se’ls veu tan 
joves, guapos i feliços, amb l’escopeta 
a coll, el barret de costat, la canana a 
la cintura i el sarró en bandolera que 
sembla que s’hagin de moure i parlar, 
com els artistes de cine, que no es mo-
ren mai.

 Quan era temps, tots cinc (i els gos-
sos) sortien cada diumenge pel conill, 
la becada, el senglar o qualsevol altra 
animal que pogués anar a la cassola.

A casa hi havia tres gossos. Me’n 
recordo molt d’en Tom, en Colom i, 
sobretot d’en Murillo, un coniller vell, 
camacurt i ros, més viu que tots els 
altres gossos plegats: lent però segur, 
no errava mai la traça.

Anar a cacera implicava un ritual 
complex:

Cada dissabte quedaven per discutir 
la jugada. Normalment anaven a cal Xef 
i si no, es trobaven a casa. Alguna ve-
gada havia anat amb el pare a cal Xef, 
l’antic casino republicà del poble: esta-
va bé escoltar les històries de caçadors 
que s’hi explicaven però trobava que hi 
havia massa xivarri, massa fum i, en 
general, m’hi avorria.

M’agradaven més el dies que es tro-
baven a casa: asseguts a la cuina i amb 
el porró a taula parlaven de quan, on i 
com aniria la cacera.

Pels petits de la casa, la meva ger-
mana i jo, els dissabtes al vespre eren 
festa grossa.

Sobretot perquè venia en Xiqueta. En 
Xiqueta era un gegant, m’ho semblava 
quan tenia cinc anys i m’ho continuava 
semblant als cinquanta. Alt, fort, ben 
plantat, d’ulls blaus i amb un imponent 
bigoti ros, la seva veu era com un tro i 
quan reia se’l sentia des de l’altra punta 
de carrer. Tenia el mal costum de do-
nar-me la mà, enorme, i estrènyer fort 
fins que em feia xisclar.

Havia estat un defensa central infran-
quejable: anava tan bé de cap que re-
butjava per alt totes les pilotes que li ar-
ribaven. Jo tenia la teoria esbojarrada 
que el cap pelat li venia d’això: m’imagi-
nava en Modest rebutjant la pilota amb 
el cap i els pèls que li anaven caient d’un 
en un.

Li devien agradar els nens perquè es 
feia un tip de riure torturant-nos a base 
de pessigolles i, sobretot, explicant-nos 
les seves aventures de cacera.

Un dia que estava més seriós del 

compte, ens va agafar (a mi i a la meva 
germana), ens va asseure un a cada 
genoll i ens va explicar aquesta història 
fantàstica:

UN TRET DE SORT
Un dia de febrer de fa molts anys, quan 
encara tenia pèl al cap, vam anar pel 
senglar cap a la banda dels Metges, en 
Xicu de cala Maca, en Pelaio, el Negus, 
el vostre pare (en Mariano) i jo. Quan 
vam sortir, a les sis del matí, era negra 
nit i fotia un fred que pelava. Una boira 
espessa a penes deixava entreveure el 
camí i només els lladrucs dels gossos 
trencaven el silenci del bosc.Un gall va 
cantar quan vam passar per can Mer-
cader. Vaig tenir un mal pressentiment.

A quarts de nou estàvem a punt d’ar-
ribar al pas del Daró, prop de can Gi-
ronès. El sol començava a esquinçar la 
boira i els gossos estaven cada vegada 
més nerviosos. Teníem la certesa que 
un ramat de senglars solia passar la nit 
amagat a la fondalada. En Xicu, el Ne-
gus, en Pelaio i jo vam buscar un bon 
lloc de parada pels camins que s’enfilen 
muntanya amunt abans que en Maria-
no deixés anar els gossos i fessin cór-
rer els senglars.

A l’hora en punt, en Mariano va dei-
xar anar els gossos. No havien passat 
ni cinc minuts que bordaven de tal 
manera que quedava clar que estaven 
ajuntant els senglars. Jo estava de pa-
rada en un tram de carretera des d’on 
podia controlar uns cinquanta metres a 
banda i banda. Era qüestió de pacièn-
cia, sort i punteria. Ningú podia saber 
en quina  direcció fugirien els seglars, 
només la sort els podia portar fins a 
l’abast de la meva escopeta. La resta 
depenia de mi.

Durant ben bé vint minuts vaig sentir 
el lladruc dels gossos, lluny, a la fonda-
lada. La boira continuava espessa i l’úni-
ca cosa que podia fer era parar l’orella. 
En un moment determinat vaig tenir la 
sensació de que els gossos venien en la 
meva direcció. Em vaig disposar a pre-
parar l’escopeta.

Començava a despenjar-me-la de 
l’espatlla quan vaig sentir un gran ter-
rabastall a poc menys de trenta metres 
d’on estava: una bèstia grossa corria 
desesperada pel bosc. Va agafar-me 
totalment per sorpresa, pel que sem-
blava el senglar anava molt per davant 

dels gossos...! El tenia a sobre i... jo, 
amb els pixats al ventre!.

De sobte va aparèixer, com una pico-
nadora, un mascle enorme trinxant el 
bosc de manera salvatge. Corria cap a 
mi esbufegant, amb els ullals esmolats 
com ganivets, disposat a obrir-me en 
canal de dalt a baix, si feia falta.

En un acte reflex, vaig obrir l’escopeta 
i vaig buscar un cartutx a la canana. 
Per a desesperació meva, vaig com-
provar que no n’hi havia cap, els havia 
deixat en una capsa al sarró!. Ja em 
vaig veure mort!. Em quedaven uns se-
gons...

Aleshores vaig fer l’única cosa que 
podia fer: vaig agafar una gla de terra, 
vaig carregar l’escopeta, vaig ageno-
llar-me, vaig apuntar bé i vaig disparar 
just quan tenia la bèstia a menys de 
cinc metres.

El senglar va fer un bot impressio-
nant, es va desviar de la trajectòria i 
va passar pel meu costat com una ex-
halació mentre se li dibuixava una taca 
de sang al front, entre cella i cella. Per 
uns moments vaig sentir la pudor del 
seu alè.

Vaig quedar tremolant assegut a ter-
ra amb l’escopeta a les mans, blanc 
com el paper de fumar. El senglar va fu-
gir en direcció als Metges deixant dar-
rera seu una estela de bosc trinxat i un 
caçador amb la moral tocada de mort.

Els companys van estar d’acord que 
havia estat molt valent i un tros de bur-
ro. Valent perquè havia reaccionat bé 
davant l’escomesa de la bèstia i burro 
perquè no es pot anar pel món amb 
l’escopeta descarregada i la cartutxera 
buida.

Us he de confessar que vaig estar 
una temporada tocat i amb la moral 
baixa. El temps, però, tot ho cura i jo, ja 
hauria oblidat aquesta aventura esgar-
rifosa, si no fos perquè... 

ENS TORNEM A TROBAR
La tardor passada vaig anar a caçar 
bolets cap a (no us ho penso dir...), i 
mentre estava entretingut collint una 
fantàstica clapada d’escarlets vermells, 
vaig sentir un soroll darrera meu. No 
en vaig fer massa cas: “un altre bole-
taire, no sé on anirem a parar...” -vaig 
dir-me-.

Però quan em vaig girar, una mica 
més i caic de cul. Vaig quedar glaçat, 
garratibat, mut, amb els ulls fora d’òr-
bita i els pèls de punta: tenia davant 
meu, molt més gros de com el recor-
dava, el senglar dels meus malsons. El 
vaig reconèixer de seguida: la mateixa 
mirada, el pèl una mica més blanc, els 
ullals esmolats com ganivets, la pudor 
de l’alè...

I sobretot, perquè, al mig del 
front, entre cella i cella, hi havia, 
majestuosa,una gran alsina surera. 

Josep Vilallonga
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Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

Recordeu que la biblioteca ha pre-
parat un recull de 22 biblioreptes 
per a nens a partir de 9 anys per 
resoldre. Us podeu descarregar 
el llibret del Biblioestiu 2020 aquí 
(https://bibgirona.cat/assets/docu-
ments/000/395/388/Llibret_Bi-
blioestiu2020.pdf) o el podeu anar a 
buscar a la Biblioteca.

Es pot fer arribar el llibret amb les 

respostes a la Biblioteca o enviar-lo 
per correu a biblioteca@salagala.cat 
abans del 10 de setembre. Els que 
resolguin els 22 reptes entraran en 
un sorteig i podran guanyar un fantàs-
tic premi!

NOVETAT! Aquest curs vinent inici-
arem un nou club de lectura, “Llegir 
el teatre”. Els lectors ens trobarem a 
la biblioteca per comentar 5 obres de 

la programació que proposa el TNC 
aquesta temporada 2020/21. I des-
prés, si volem anar a veure les obres, 
gaudirem de diferents avantatges. Viu-
rem el teatre de prop i gaudirem par-
lant-ne. Ens ajudes a fer-ho posible?

 

Estiu a la biblioteca

Durant tot el mes de juliol hem fet els 
Dilluns de conte. Cada dilluns al Pati 
de Can Trinxeria les famílies han gaudit 
de valent amb les històries, cançons i 
moixaines de Carmina Rabassedas, 
Joan Boher i La Minúscula. Estem 
molt contentes de la bona rebuda que 
han tingut. Per seguretat s’han seguit 
tots els protocols de prevenció de la 
COVID-19 per dur a terme totes les 
activitats.

El dissabte 25 de juliol vam fer la cloenda del club de lectura familiar, una 
activitat que valorem molt positivament, una experiència que ha fet passar molt 
bones estones a petits i grans i que ha permès que pares i fills compartissin 
grans moments i gaudissin junts de bones lectures. Si tot va bé el curs vinent 
hi tornarem!
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Recomanacions:
PER A ADULTS: L’estranya desapa-
rició d’Esme Lennox de Magie O’Farrell, 
editat per l’Altra Editorial
“Una història que va del passat al pre-
sent i del present al passat i que combi-
na tres veus narratives. A estones ens 
trobem als anys 30 del segle XX, a l’Ín-
dia i a Escòcia, i a estones a Edimburg, 
a principis del segle XXI. Ens endinsem 
en la vida de l’Esme, la Kitty i l’Iris, tres 
dones d’una mateixa família. Un dia, l’Iris 
rep una notícia sorprenent: una germa-
na de la seva àvia de qui no n’ha sentit a parlar mai és a 
punt de sortir d’un hospital psiquiàtric on ha passat gran 
part de la seva vida, més de 60 anys. Per què ningú n’hi 
havia parlat? Per què si els informes diuen que és una per-
sona sana i inofensiva ha estat tancada tants anys? 

Secrets familiars, vides entrellaçades, un passat desco-
negut; tot això és el que trobem en aquesta fantàstica 
novel·la d’estil àgil i intel·ligent de la gran Maggi O’Farrell.

Una història delicada, inquietant, impactant, dolorosa, 
emotiva; amb uns personatges que mantenen en tensió i 
suspens el lector fins a la darrera pàgina. És al final quan 

unim totes les peces del 
trencaclosques i acon-
seguim reconstruir la 
vida de les dues germa-
nes fins al moment de 
l’estranya desaparició 
de l’Esme.

Si voleu que l’Esme, 
la Kitty i l’Iris us acom-
panyin per sempre més, 
endinseu-vos en aquesta 
meravellosa història.

PER A INFANTS: El conill i la moto de Kate Hoefler, 
editat per Flamboyant

Un álbum preciós. Una història sobre l’amistat, la pèr-
dua, la superació de les pors; una història de llibertat, de 
felicitat i valentia. “El món és molt bonic, si ets prou valent 
per veure’l”. Això diu sempre el gos al seu amic conill i grà-
cies a aquestes sàvies paraules, el conill prendrà decisions 
que li canviaran la vida per sempre.

Un àlbum excel·lent, molt poètic i evocador, il·lustrat 
d’una manera molt delicada i elegant. Text i imatge es com-
plementen a la perfecció i aconsegueixen fer-nos sentir 
vius i emocionar-nos. 

El dia 26 de juliol vam tenir el plaer de viure una tarda de 
màgia amb el Mag Eduard i el seu espectacle “Vet aquí un 
mag”. El mag va venir amb una maleta plena de secretes, 
curiositats i històries sobre varetes i paraules màgiques. 
Un munt de jocs de màgic acompanyats d’històries i con-
tes sobre el món dels mags.

El dia 27 de juliol  a la sessió del club de lectura que coor-
dina l’Assum Guardiola vam tenir la sort de conversar amb 
l’autora del llibre El camí dels esbarzers, l’Alba Dalmau. 
L’Alba és professora d’escriptura creativa al Laboratori de 
Lletres de Barcelona i autora també d’altres novel·les, com 
Vonlenska i Bategant. Vam tenir una conversa molt inte-
ressant sobre el seu recull de contes i vam poder compar-
tir inquietuds i dubtes amb aquesta jove escriptora que de 
ben segur ens regalarà ben aviat noves històries.

Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia
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Defuncions
JULIOL 2020

Càndida Carreras Puig 
Va morir el 3 de juliol de 2020 a l’edat de 90 anys; era vídua 
de Lluís Paradeda Fors i deixa tres filles: Maria Rosa, Inés 
i Mercè. La cerimònia exequial es va celebrar el 5 de juliol 
a les 12 del migdia a la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Trini Izquierdo Cabrera 
Va morir el 4 de juliol de 2020 a l’edat de 81 anys; deixa 
cinc fills: Francisco, Mari, Antonia, José i Ramón. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 6 de juliol a les 10 del matí 
a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà de la Selva.

Quimeta Matas Alsina 
Va morir el 9 de juliol de 2020 a l’edat de 90 anys; era vídua 
d’Armando Farrerós Darna i deixa dos fills, Lourdes i Narcís. 
La cerimònia exequial es va celebrar el dia 11 de juliol a les 
5 de la tarda a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Miquel Turon Ribot 
Va morir el dia 14 de juliol de 2020 a l’edat de 87 anys; 
era vidu de Montserrat Codina Costa i deixa un fill, Carles. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 16 de juliol, a les 5 
de la tarda, a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Maria Àngels Guarro Mir
Va morir el dia 21 de juliol de 2020 a l’edat de 84 anys; era 
vídua de Jordi Rovira Pujadas i deixa dos fills, Clara i Jordi. 

La cerimònia exequial es va celebrar el dia 22 de juliol a les 
5 de la tarda a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Teresa Martinell Abras
Va morir el dia 25 de juliol de 2020 a l’edat de 95 anys; 
era vídua de Josep Pérez Romero i deixa dos fills, Xavier i 
Josep M. La cerimònia exequial es va celebrar el dia 26 de 
juliol a les 11 del matí a la Sala de Cerimònies del Tanatori 
de Cassà de la Selva.

Enric 
Ametller 
Abella

Va morir el dia 25 de juliol de 2020 a l’edat de 75 anys; era 
casat amb Neus Cassà Mach i deixa dos fills, Enric i Jordi. 
La cerimònia exequial es va celebrar el dia 28 de juliol, a les 
10 del matí, a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.

Vicenç Rabionet Pons
Va morir el dia 29 de juliol de 2020 a l’edat de 76 anys; era 
casat amb Rosa Ganigué Casadellà i deixa dos fills, Dani i 
Francesc. La cerimònia exequial es va celebrar el dia 31 de 
juliol, a les 10 del matí, a la Sala de Cerimònies del Tanatori 
de Cassà de la Selva.

Cassà al dia Estadístiques/ Necrològiques
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Estadístiques/ Necrològiques Cassà al dia

Adeu a un bon amic
Un bon amic ens ha deixat. Des de fa anys l’Enric Ametller 
formava part del nostre entorn més proper. Les trobades 
dels divendres per sopar les esperàvem amb il·lusió per 
fer un canvi d’impressions locals, polítiques, històriques... 
Era un pou de ciència, la seva carrera d’advocat i els seus 
coneixements humanístics l’havien convertit en una perso-
na amb molta cultura. El seu tarannà tranquil i pausat i les 
seves anècdotes, sobretot les del barri del Firal, ens feien 
unes vetllades molt amenes. 

L’Enric havia nascut al Firal, la seva àvia i la seva mare 
havien tingut la botiga de queviures més important del 
barri. Era la típica botiga on els pagesos que baixaven de 
Santa Pellaia hi feien parada per recollir les cartes i els 
encàrrecs que la senyora Maria i la senyora Rosita els hi 
guardaven. Era una gran casa pairal situada a la cantona-
da del carrer del Mig amb el carrer de La Bisbal, per cert, 
el carrer del Mig, tot i ser curt i estret, tenia una vida 
social molt interessant. Els típics motius de les cases i els 
fets de la seva gent eren coneguts i explicats amb molta 
gràcia per l’Enric. 

Moltes vegades li dèiem: “T’hem de gravar perquè totes 
aquestes anècdotes que t’havia explicat la teva àvia més 
les que tu saps són un record entranyable i que no es pot 
perdre”. Intentarem recopilar-les amb la Neus, l’Enric i la 
Dolors, i en Jordi i l’Anna perquè els seus estimats nets: 
en Ferran i la petita Olívia, puguin gaudir de la memòria del 
seu avi. 

L’Enric va ser un dels fundadors del Grup Vivaldi que es 
reunia una vegada a cada estació de l’any per celebrar un 
gran àpat i una trobada d’amics per recordar moments vis-
cuts. Malauradament ja ens ha deixat el Germà Salvador, 
en Lalo, en Ramon i ara l’Enric. És difícil acomiadar-se de 
qui no vols que marxi.

Enric, el pensament d’un més enllà ens fa creure que no 
has mort sinó que has marxat abans. 

Els teus amics que t’aprecien,  Pere i M. Dolors 

L’Enric amb en Mike i en Pere a l’era de la Torre de Sant Llorenç el maig 
del 2014.

L’advocat cassanenc Enric 
Ametller i Abella, activista cul-
tural i polític, que fou president 
del CB Girona durant sis anys 
i president de la representació 
territorial gironina de la federa-
ció catalana, del 1998 al 2002, 
va morir el 26 de juliol als 75 
anys. 

Enric Ametller també havia 
estat activista cultural a la nos-
tra vila, especialment en els pri-
mers anys de la Colla Excursio-
nista Cassanenca, i políticament 
va tenir un paper destacat du-
rant la transició com a membre 
a l’Assemblea Democràtica de 
Girona i, en els primers anys, com a militant d’Esquerra De-
mocràtica de Catalunya. Amb aquest partit va protagonitzar 
un dels primers grans mítings de les nostres comarques, 
l’agost del 1976, al cinema Las Vegas, de Sant Feliu de Guí-
xols, amb Macià Alavedra i Ramon Trias Fargas, entre altres 
polítics.

El 2006 va ser el pregoner de la Festa Major de Cassà i 
el 2016, amb motiu de celebrar-se els 50 anys dels premis 
literaris de la Colla Excursionista Cassanenca, Enric Ametller 
va intervenir en l’acte celebrat a la Sala Centre Recreatiu. 
HISTÒRIA D’UNA FOTO
I voldria explicar una anècdota de l’Enric. Una de les darre-
res vegades que vaig parlar amb ell va  ser, ja en temps de 
pandèmia, per demanar-li que m’expliqués el contingut d’una 
fotografia que havia trobat remenat  fitxers antics. A la foto 
-que crec l’havia fet en Manel Seoane- s’hi veu un grup de 
gent reunida al carrer de Santa Pellaia, al Firal, i l’Enric, com 
si fes un míting, que els dirigia unes paraules. Entre els assis-
tents s’hi veu el que havia estat alcalde fins al 1979, Josep 
Mestras, o sigui que aquesta imatge ja té més de quaranta 
anys. I li vaig preguntar: recordes  què feies en aquesta foto-

grafia, Enric?
“Sí; em sembla que va ser que 

els veïns  havien estat insistint 
molt de tempos a l’Ajuntament 
per aconseguir que asfaltessin 
els carrers i quan ho van acon-
seguir van voler fer una mica de 
festa i van penjar una senyera 
que deia: la unió fa la força” o 
una cosa així. I vam dir que s’ha-
via fer un discurs i no sé exacta-
ment perquè m’ho van demanar 
a mi. Em sembla que va ser el 
mateix Seoane, que havia treba-
llat molt pel tema, qui m’ho va 
demanar i no vaig poder dir-li 
que no...”

Que què els vaig dir...? Ja comptaràs!, poc ho recordo; 
però m’imagino que els devia destacar la necessitat de treba-
llar junts per aconseguir objectius comuns i em sembla que 
també vaig incidir en la necessitat que la democràcia entrés 
als ajuntaments per tal que el poder municipal tornés al po-
ble... Em sembla que em van triar perquè -com que ”tenia 
estudis”, van dir- aquest ho farà bé”.

Aquestes paraules de l’Enric defineixen una mica el seu 
tarannà: sempre senzill, modest; però amb una gran cultura 
i coneixements  i amb una fina irona que li feia  donar el valor 
que correspon a cada cosa sense treure-n’hi ni posar-n’hi de 
més. 

Era un gran cassanenc, com en va donar fe el dia que va 
fer el pregó de la Feta Major i un activista que va contribuir 
a sacsejar la vida cultural del poble als anys final de la dicta-
dura. A més va ser un home estimat i respectat per molta 
gent, tant en el món del dret, com en el de bàsquet on va fer 
tants amics. 

Tots et trobarem a faltar.

Joan Carles Codolà

Uns records de l’Enric
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Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local

Meteorològiques

JULIOL 2020

Temperatures:
Mitjana del mes: 23,11 ºC  

La mitjana de juliol de Cassà 
és de 23,51º ( - 0,40º)

Màxima absoluta: 35,4ºC 
dia 30 a ¾ i vuit minuts de les 
dues del migdia.

Mínima absoluta: 14 ºC el 
dia 15 a 2/4 de 5 de la ma-
tinada.

Mitjana de les màximes: 
30,74 ºC

Mitjana de les mínimes: 
16,4 ºC

Pluges:
Pluja total: 27,8 litres. La 

mitjana de juliol és de 26,30
Sis dies amb precipitació:
Dia   2  13,7 l 
Dia   3             7,4 l 
Dia  13   0,6 l
Dia  14   0,2 l
Dia  15   2,8 l
Dia  24   3,3 l
  

JULIOL NORMAL, SEC I AMB 
CALOR
Aquest juliol ha seguit la tònica del dels 
anys anteriors, és a dir, temperaturas 
altes i poca pluja. Tant les tempera-
tures màximes com les mínimes han 
experimentat poques oscil·lacions, les 
màximes al voltant els 30º i les míni-
mes de 15, però l’elevada humitat (un 
70% de mitjana) ha provocat que la 
temperatura de xafogor fos elevada.

La pluja, ha estat de només 27,8 li-
tres, més de 21 dels quals ha caigut 
als primers tres dies. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de  l’Ajuntament. L’enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/

Policia Local

ACCIDENTS MES DE JULIOL
Accidents amb danys materials:

Dia 01: - C/ Provincial, 261. Vehicles implicats: RBS Obey i Hyundai I30

Dia 18: -C/ Xavier Carbó. Vehicles implicats: Opel Meriva i Volkswagen Passat.

Dia 23: -C/ Via, 114. Vehicles implicats: Volkswagen Golf.

Dia 28: -Vt. Les Gavarres, 60 . Vehicles implicats: Peugeot Boxer  i Toyota 
Auris

ACCIDENTS AMB FERITS

Dia 02: - Vt. Les Serres, 19 . Vehicles implicats: Porsche 911 i Suzuki 
Jimny, 1 ferit lleu.

Dia 03: -Bonavista/Puigcogul. Vehicles implicats: Ford Mondeo i Derbi So-
nar, 1 ferit lleu.

Dia 16:  -Raval/Esport. Vehicles implicats: ligier J5 i Peugeot 207. 1 ferit lleu.
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Parròquia de Cassà Entitats

Ho anunciava en l’escrit del mes de 
juliol. Les celebracions de catequesi, 
que es tenien previstes pels mesos 
d’abril i maig, van quedar ajornades 
degut a la pandèmia.

Si la situació de la COVID-19 no es 
complica, preveiem, durant aquest 
setembre, dur a terme les celebraci-
ons de Confirmació, Professió de Fe i 
Primera Comunió, amb la preparació 
oportuna per a cada una d’elles. Això 
farà que sigui un mes molt atapeït, 
però esperem poder-ho dur a terme 
de la millor manera possible. Estic 
convençut que entre tots –infants, jo-
ves i pares– ho fem possible.

CATEQUESI D’INICIACIÓ: CADA 
QUINZE DIES
A partir del nou curs 2020/2021, 
l’Etapa d’Iniciació (els dos cursos de 
preparació de la Primera Comunió), 
es farà cada quinze dies (setmana 
sí, setmana no), en lloc de fer-ho set-
manalment, com es venia fent fins 
ara. Pel que fa a l’horari serà aquest: 
d’1/4 de 6 a 3/4 de 7 (17:15 a 
18:45). Com cada any, el Primer curs 
es fa el divendres i el Segon curs es 
fa el dimarts.

El motiu principal és l’aforament 
disponible a les diferents sales de ca-
tequesi i evitar que coincideixin amb 
altres grups de cursos superiors. Cal 
dir que les etapes de Seguiment, Pro-
fessió de Fe i Confirmació, ja fa uns 
anys que es realitzen quinzenalment. 
Per tant, a partir del nou curs la Ca-
tequesi Parroquial serà quinzenal en 
tots els cursos i etapes.

PEREGRINACIÓ A MONTSERRAT
Aquest any queda suprimida la pere-
grinació que cada any fem les parrò-
quies de l’Arxiprestat de La Selva al 
començament de la tardor. La pan-
dèmia que vivim fa que hàgim de ser 
molt prudents a l’hora de dur a terme 
activitats on es reuneixen persones 
diverses, i a llocs habitualment molt 
concorreguts. Esperem poder-la tor-
nar a fer l’any vinent.

LA MORT DEL BISBE PERE 
CASALDÀLIGA
Mentre estic fent aquest escrit de la 
parròquia, m’acaba d’arribar la notícia 
de la mort del bisbe Pere Casaldàliga, 
el 8 d’agost. Uns breus pensaments 
seus dibuixen la seva vida, trajectòria, 
lluita, fe i compromís a favor dels po-
bres i desposseïts:

–”Sóc un fill obedient de l’Església, 
però al mateix temps no puc perme-
tre que es conti-nuïn fent servir mèto-

Un setembre atapeït

des antidemocràtics en la relació dels 
bisbes, nomenant-los sense cap con-
sulta amb la comunitat local.”

–”No n’hi ha prou de ser creient, 
també s’ha de ser creïble.”

–”El capitalisme per definició és lu-
cre acumulat, és privilegi del capital, 
és exclusió de la majoria.”

–”Si no hi ha justícia, no hi haurà 
pau.”

–”El que dono és el que em fa, no 
el que tinc. Com més dono, més 
tinc perquè soc més. Com més tinc 
i dono menys, tinc menys perquè soc 
menys.”

–”En l’amor, en la fe i en la revolució, 
no és possible la neutralitat.”

–”La paraula ‘radicalitat’ prové d’’ar-
rel’, i jo, com més va, amb més força 
sento les meves arrels.”

–”El fet de ser català m’ha tornat 
més sensible al problema de la llengua 
i la identitat dels indis i m’ha ajudat a 
no caure en l’imperialisme cultural.”

La seva família ha triat aquestes pa-
raules seves per acomiadar-lo:

“Al final del camí em diran: 
–Has viscut? Has estimat? 
I jo, sense dir res, obriré el cor ple 

de noms.”
La seva mort coincideix que, fa pocs 

dies, he acabat de llegir el llibre “Un 
bisbe contra tots els murs” d’Ana He-
lena Tavares. Editorial Claret, 2020. 
En el capítol “Els murs de l’oblit. Un 

salmista modern”, l’autora del llibre 
transcriu un poema que Pere Casal-
dàliga va escriure l’any 2001 i que 
titula “Salm”:

Deslliura’m, Senyor del DOPS
(Departament d’Ordre Polític i 

Social), 
de l’OBAN (Operació Bandeirante) 
i CODI (Centre d’Operacions de 

Defensa Interna), 
de l’SNI (Servei Nacional d’Intel-

ligència).
Deslliura’m dels seus consells de 

guerra 
de la ira dels seus jutges i dels 

seus guardes.
Tu jutges les grans potències 

tu ets el jutge que jutja els minis-
tres de justícia 

i els tribunals suprems de justícia.
Defensa’m Senyor del procés fals 
defensa els exiliats i els deportats 

els acusats d’espionatge
 i de sabotatge 

condemnats a treballs forçats.
Les armes del Senyor són més 

terribles 
que les armes nuclears.

Els qui roben seran robats 
però jo et cantaré a tu perquè ets 

just 
et cantaré en els meus salms 

en els meus poemes.

Enric Plantés i Badosa

agost 2020 · núm. 810 · Llumiguia    63



En aquest número de Llumiguia, 
com a entitat, ens trobem que no po-
dem donar informació sobre cap acte 
que hàgim organitzat donat que la si-
tuació sanitària actual no ens permet 
organitzar-ne. És per això que hem 
decidit cedir el nostre espai a la Lau-
ra Franch, balladora de la colla Mans 
amigues i sobretot infermera a l’hos-
pital Josep Trueta de Girona.

La Laura va venir de Sant Juilà de 
Ramis i va començar a ballar amb 
nosaltres fa més de deu anys. Des 
de en fa alguns menys viu al nostre 
poble amb una prolífica activitat social 
i cultural.

● En aquesta ocasió li hem de-
manat que ens parli com a infermera 
que ha estat a primera línia d’una de 
les batalles més intenses ala que la 
nostra societat ha hagut de fer front 
en molts anys. Ho ha fet des del cor, 
amb el coneixement de causa que li 
dóna haver hagut de lluitar en una si-
tuació totalment nova i imprevista.

     
 Amics de la Sardana

 
COVID-19 I SARDANES
Com ja sabeu, una sardana de com-
petició està formada per 12 balla-
dors/es agafats de la mà. Aquesta 
acció tant habitual que fins ara repre-
sentava unió, seguretat, bellesa... ara 
s’ha convertit, com a mínim des de la 
meva mirada d’infermera, en 12 pos-
sibles nous casos de contagis, i així 
exponencialment. 

Com a infermera i balladora, en 
pocs mesos de diferència, he passat 
de donar la mà als meus companys 
en una sardana, a donar-la a pacients 
que estaven sols i necessitaven tenir 
companyia en moments molt compli-
cats.

Entitats  Amics de la Sardana

La Covid-19 i les sardanes

Les sardanes, com gairebé tot, 
s’han vist totalment afectades per 
aquesta pandèmia que ens ho ha po-
sat tot del revés fins a límits que no 
podíem ni imaginar. 

Concretament des de Mans Ami-
gues (la meva colla) estàvem comen-
çant a encarar una temporada molt 
il·lusionant on, entre d’altres coses, 
teníem els reptes de revalidar els 
primers llocs en el Campionat de les 
Comarques Gironines, el Campionat 
de Punts Lliures i mantenir/millorar 

el 3er lloc en el Campionat de Cata-
lunya.

Ara mateix estaríem en plena tem-
porada, en la part més important del 
Campionat de Catalunya, però la rea-
litat és que ho tenim tot parat des del 
mes de març. En general (no només 
en les sardanes), en pocs mesos hem 
vist com ha canviat l’ordre de les pri-
oritats. 

A l’hospital vam patir també un 
gran canvi, i vam veure com mica en 
mica vam passar de rebre pacients 

L’autora de l’escrit en la seva doble vessant de sardanista i infermera.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E.O.B. 
(Barcelona) i per 
la Universitat de 

Maidstone (Angla-
terra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Amics de la Sardana Entitats

de diverses patologies, a rebre pràc-
ticament només pacients amb coro-
navirus o sospitosos de contenir-lo. 
Tot això combinat amb la incertesa, 
desconeixement, por, saturació, col-
lapse, sobreesforç i esgotament que 
ens va provocar haver de tractar 
aquest virus.

Ara que tothom ja ha hagut de po-
sar-se mascareta i guants en algun 
moment, segur que us podeu fer una 
idea del que suposa haver d’estar 10 
hores amb doble mascareta, amb 
ulleres i pantalles de protecció, doble 
guant i tota la resta d’EPI. Personal-
ment he experimentat suor, falta de 
tacte, destresa, visió i agilitat alhora 
d’aplicar les tècniques necessàries, 
no poder parar per beure un glop d’ai-
gua ni anar a fer un simple pipí entre 
moltes d’altres coses.

Pel que he pogut comprovar, com 
a totes les malalties greus, fins que 
no es viu un cas de forma propera 
no s’és realment conscient de la gra-
vetat. Tots estem exposats i tots en-
trem dins el bombo d’aquesta loteria. 
El que sí que podem fer és comprar 
més o menys números. És per això 
que personalment em crea impotèn-
cia sentir comentaris o veure certes 
actituds menyspreant les mesures 
de protecció recomanades en cada 
moment. A totes aquestes persones 
(sense voler-los cap mal) els convida-
ria a veure des d’un forat la situació 
que s’ha viscut en els hospitals. 

No s’ha de caure en l’alarmisme, 
però per il·lustrar que val més pre-

Malgrat les mesures de seguretat, en alguns 
llocs es ballen sardanes amb mascaret i mante-

nint la distància.

venir que curar: molesta menys una 
mascareta que un tub a la boca con-
nectat a una màquina respirant per 
tu. 

Mentre no tinguem una solució ens 
toca aprendre a conviure amb aques-
ta situació. El temps ens anirà ense-
nyant com, què i quan. 

Pel bé de tothom espero que ràpi-
dament puguem anar recuperant tot 
el que hem hagut de parar. En aquest 
sentit les sardanes no en són una ex-
cepció, i com tota la cultura són im-
prescindibles per la nostra societat. 
Espero que ben aviat trobem la ma-
nera de poder reprendre l’activitat de 
forma segura i desitjo tornar a veure i 
ballar una sardana ben aviat. 

Laura Franch, sardanista i infermera 

Ningú la dansa, tot és soledat.
Només les ombres dansarien,

però les pedres fidelment,
amb un alè secret van subratllant la 

melodia.
No, res no mor, ho sé del cert.

No hi ha beutat per sempre més 
perduda,

De cor a cor, lligat pel fil del temps,
un mateix sentiment perdura.

El treu les ombres de l’obli
i posa la dolcesa del sol damunt de 

les runes.

Per això quan em somrius, alçant
al cel la branca de falguera,
entenc el verd missatge mut

que lliga amb el darrer compàs de la 
sardana.

 Fragment de la poesia Sar-
dana antiga de Tomàs Garcés
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Entitats Mou-te en bici

Us heu fixat que la pandèmia ha portat a un canvi impor-
tant en les destinacions dels viatges als anuncis de la tele? 
Ara ja no es tracta d’anar de vacances a Honolulú, o a les 
Bahames, o a Austràlia, sinó que aquestes destinacions exò-
tiques han canviat per d’altres de més “possibilistes” en el 
moment actual, com ara l’anunci que et convida a anar a 
“S’Agaró, Castell d’Aro i Platja d’Aro”, o aquell altre que et 
convida a “ser un Lloretenc” (de Lloret de Mar), o el que et 
ven les meravelles dels “entorns de Roses”, o de la “Costa 
de Tarragona”, o l’anunci de “Vic”, o el de la “Costa del Ma-

Visiteu la Creu de la Mà, 
Vallcanera i Santa Margarida

I... Això no és un anunci!
Recorregut de l’itinerari. Les banderetes corresponen a punts interessants que hi trobem.

resme”. Ara ens parlen de llocs concrets i propers. I... us 
heu fixat que el cel d’agost ja no es veu creuat de desenes 
d’esteles d’avions?

La pandèmia ha originat un canvi d’enfoc econòmico-men-
tal important que, si es consolida (és a dir, si som capaços 
d’adaptar-nos-hi i fixar-lo) serà molt valuós com a primer es-
tadi del rescat del Medi Natural, que ha de portar, de retruc, 
el rescat de les nostres generacions futures. Hi ha costums 
que han de desaparèixer, però això no vol dir “anar endarre-
re” en la prosperitat sinó, simplement, adaptar la prosperitat 
a les exigències indefugibles de sostenibilitat que imposa el 
marc ecològic planetari: hi ha límits materials en el funcio-
nament ecològic de la Terra, i els éssers humans en conjunt 
estem a punt de sobreeixir d’aquests límits; cal que, amb 
urgència i utilitzant tot el bagatge tecnològic, filosòfic, científic 
i històric que hem anat acumulant com a éssers intel·ligents, 
readaptem les nostres activitats per fer de la societat huma-
na una entitat global, feliç, justa i perdurable en la Terra al 
llarg dels temps.

D’una banda, sembla que tinguem pressa per tornar a la 
“normalitat” d’abans de la pandèmia, i sembla que si dubtem 
a recuperar-la de seguida és només per la por de les rebro-
tades del virus. Però, mentrestant, hem de trobar activitats 
alternatives en l’economia, en les relacions, en el lleure i en 
tots els àmbits que vulgueu imaginar. I serà la combinació 
d’activitats compatibles amb el Medi Natural (les noves i les 
velles que ja ho eren) la que pot permetre fer del món un in-
dret on valgui la pena de viure-hi. En aquest sentit, la mobilitat 
és un dels grans temes a resoldre...

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Mou-te en bici Entitats

Per altra banda, tenim un país que 
val la pena, i que podem descobrir a 
un pas relativament lent que ens per-
met d’assaborir-lo a pler. I la bici és una 
bona eina, que pot donar un bon cop de 
mà per resoldre els problemes de mo-
bilitat quotidiana, però que, també, pot 
afavorir la nostra aproximació al racó 
de país que ens envolta.

D’aquí ve el títol de l’article. La Creu 
de la Mà, Vallcanera i Santa Margarida 
de Vilobí són punts propers i amb gran 
interès susceptibles de ser enllaçats 
per un itinerari amb bicicleta, itinerari 
que podem allargar a tot el dia o bé 
condensar en un matí o una tarda se-
gons les nostres conveniències.

L’ITINERARI ESCOLLIT
Per descomptat, podríem dissenyar 

molts itineraris diferents per visitar 
aquests indrets. I tots serien fàcils 
anant amb bicicleta, perquè tots tres 
són al Pla de la Selva, que és un po-
lígon irregular que comprèn pobles i 
terrenys relativament planers, ondulats 
però sense grans desnivells i, per tant, 
molt fàcilment assequibles per pràcti-
cament tothom que tingui una mica de 
ganes de pedalar... perquè és a tot el 
Pla de la Selva que es poden fer itine-
raris relativament senzills, agradables 
i bonics. I de llocs n’hi ha moltíssims 
en tota aquesta zona que, si la volgu-
éssim delimitar, abastaria totes les 
terres que s’estenen entre els llocs de 
Girona, Palol d’Onyar, Quart, Llambilles, 
Cassà, Panedes, Llagostera, Sant Llo-
renç, Caldes, Vidreres, Maçanet, Sils, 
Riudarenes, Santa Coloma de Farners, 
Sant Romà de Brunyola, Estanyol, Ai-
guaviva, Vilablareix vell, Montfullà, Taia-
là i Domeny. O sigui que tenim moltís-
simes possibilitats de descoberta fàcil 

d’indrets bells, solitaris i encantadors 
com els que veurem en l’itinerari que 
us proposo aquí.

Aquest itinerari surt de Cassà, i el po-
deu descarregar del Wikiloc (utilitzant 
aquest enllaç: https://ca.wikiloc.com/
wikiloc/spatialArtifacts.do?event=setC
urrentSpatialArtifact&id=53977314

o bé posant Creu de la Mà, Vallca-
nera i Santa Matgarida al buscador de 
rutes).

En primer lloc, passem pel Remei i 
per les envistes de Campllong, pugem 
fins a can Garriga i baixem cap a traves-
sar la riera Benaula en direcció a Riu-
dellots. Però, després de traspassar la 
via del tren per un pontet, en comptes 
de baixar cap a Riudellots ens dirigim 
per camí asfaltat cap a la Torreponça 
(una casa pairal magnífica) i cap a Fran-
ciac, que és un veïnat de Caldes que 
agrupa unes quantes cases a l’entorn 
de l’església de Sant Mateu. I, com que 
Franciac és en un llom relativament en-
lairat, abans d’arribar-hi podrem gaudir 
de magnífiques vistes sobre Riudellots, 

l’aeroport i Vilobí. L’església de Franciac 
és construïda amb alguns carreus vol-
cànics, fet que es repeteix a l’església 
de Santa Margarida de Vilobí.

Després de Franciac, baixem a tra-
vessar per un pont la carretera N-II, i 
just després, girem en un angle de 90 
graus per agafar l’antic Camí Ral de 
Barcelona a França passant per Giro-
na, que era la via de comunicació més 
important entre Girona i Barcelona i 
que va estar en funcionament entre els 
segles XI i XIX. Es tracta, doncs, d’un 
camí antiquíssim. Segons diu el magní-
fic llibre “Cinquanta-cinc llegües de pas-
sos oblidats i xarrabascos”, coordinat 
per Elvis Mallorquí i en el que hi han 
participat, entre altres col·laboradors, 
l’arxivera de Cassà Dolors Grau i el savi 
local Quim Mundet, aquest camí no és 
la Via Augusta romana (que es dirigia 
directament de Girona a Caldes), sinó 
un camí més modern que anava a Bar-
celona evitant passar pels nuclis de po-
blació. Molt a prop del trencant i ran 
del camí hi trobarem l’antic hostal de la 

 Sant Mateu de Franciac, en una excursió amb 
RiMaViSi el març del 2016.

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA.S. CASSÀ ROQUETA, S.L.

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa.com
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Entitats Mou-te en bici

Amb la col·laboració de:

Tiona, actualment tancat però que exis-
teix des del segle XIV, tot i que l’edifici 
actual data dels segles XVI-XVII.

Després de la Tiona, travessem l’Eix 
Transversal per sota i ens dirigim en pu-
jada molt suau cap al Golf de Caldes de 
Malavella. És just a la porta d’entrada 
del Golf per aquest sector que hi tro-
bem la CREU DE LA MÀ, molt singular 
perquè té una mà en un travesser i la 
lletra M a l’altre. Això està relacionat 
amb la presència de bandolers violents 
a partir d’aquest indret i en direcció a 
Barcelona, ja que s’abandonava el pla 
conreat de la Selva i s’entrava en una 
zona boscosa i perillosa. La mà repre-
senta una amputació i la M la mort que 
podrien sobrevenir al viatger que no 
prengués prou precaucions.

Seguim aquest camí quasi mil·lenari 
(que no és la Via Augusta tot i que tro-
bem rètols que ho afirmen) i travessem 
en franca baixada instal·lacions i resi-
dències del Golf de Caldes. Continuem 
baixant i passem per sota de l’autopis-
ta; aquí deixem el camí Ral, que es di-
rigia cap a Mallorquines i, en lleugera 
pujada, travessem les vies del TGV per 
un pont i, de seguida, arribem a l’esglé-
sia de SANTA EULÀLIA DE VALLCANE-
RA. La construcció que hi veiem és del 
segle XVIII, però conté restes de l’absis 
romànic a l’interior de la rectoria, ja que 
es tracta d’una església de la que se’n 
tenen notícies des dels segles XII-XIII. La 
riera de Vallcanera dóna nom a una vall 
molt oberta en la que s’ha construït una 
urbanització immensa (la urbanització 
Vallcanera-Les Comes), que en el nos-
tre recorregut pràcticament no veurem 
perquè s’amaga rere un turonet, men-
tre que l’església queda un xic enlairada 
en una punta. El que sí que veurem, 

però, és l’edifici de les antigues escoles, 
que conserva encara el seu caràcter 
autèntic d’edifici d’escola rural.

Sortirem de Vallcanera per l’antic 
camí de Vilobí, tornant a pujar, i arriba-
rem just a l’altra punta de la urbanitza-
ció. Llavors, trencarem a la dreta i ani-
rem de pla fins a l’ERMITA DE SANTA 
MARGARIDA, situada en una clariana 
enmig del bosc. La seva porta s’obre 
a l’interior d’un gran porxo que té, al 
sostre, rajoles bellament decorades, 
i, ben segur, ens cridaran l’atenció les 
seves parets construïdes amb carreus 
volcànics i la forma singular de la seva 
espadanya.

Deixarem Santa Margarida i anirem 
uns 300 m pel costat de l’Eix Trans-
versal, tornarem a travessar (ara per 
sota) la via del TGV i llavors, també per 
sota, altra vegada l’autopista, i veurem, 
horroritzats, com la masia de can Tala-
ia ha quedat envoltada per una mena 
de triangle que tracen al seu entorn 
aquestes vies de comunicació, i no po-
drem evitar pensar com devia ser de 
bonic aquest indret fa només uns pocs 
anys endarrere!

Una vegada passat tot això, segui-
rem en pujadeta paral·lels a l’autopista 
i la via del TGV, passarem dues cases 
i arribarem al camp d’entrenament del 
Girona FC, que es troba en les imme-
diacions del camp de Golf de Caldes. 
Desfarem camí passant altra vegada 
per la Creu de la Mà i la Tiona, i tor-
nant a travessar la N-II pel mateix pont. 
Però ara, en comptes de pujar cap a 
Franciac, agafarem un camí a la dreta 
que ens porta, passant pel Mas Mar-
torell, una gran casa-hostal-restaurant 
de sobrenom “el Ranxo”, fins al camí de 
Riudellots a Caldes. D’allà, travessant 

altra vegada la via del tren (ara per un 
passallís) i la riera Benaula, arribarem 
a Sant Andreu Salou, des d’on ens diri-
girem cap a Esclet per la carretera as-
faltada i travessant la carretera local de 
Cassà a Caldes. Just a l’encreuament, 
hi veurem la bicicleta blanca que hi va 
posar l’entitat Mou-te en Bici i que ens 
recorda l’atropellament mortal del cas-
sanenc Vicenç Borrell, un gran amant 
de la pedalada.

Més endavant, per la dreta, se’ns 
ajunta el carril bici anomenat “Ruta 
Termal”, molt interessant i convenient 
per anar de Cassà a Caldes. I, després 
de Sant Vicenç d’Esclet, arribarem a la 
granja immensa de can Gurí, punt en 
el qual agafarem el carril bici de Girona 
a Sant Feliu per retornar a Cassà. En 
els camps de les immediacions de can 
Gurí, haurem d’anar amb compte de no 
ser ruixats per les potents llançadores 
que els reguen, simplement perquè, 
moltes vegades, en comptes de regar 
amb aigua sola, reguen amb una bar-
reja feta amb l’aigua i els purins que 
emmagatze-
men en una 
gran bassa 
situada dar-
rere la casa, 
al costat del 
camí. En to-
tal, hauran 
estat uns 
45 Km de 
recorregut.

Xavier 
Viñas 

Teixidor
xvinas@
xtec.cat

A les imatges, de dalt a biax i d’esquerra a dreta: Creu de la Mà, vora el Camp de Golf de Caldes de Malavella. Santa Eulàlia de Vallcanera. Santa Margari-
da de Vilobí. I regant amb purins a can Gurí, l’abril del 2011.
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

Cada estiu, quan preparem el Llumi-
guia del mes d’agost, ens agrada fer 
una revisió de l’any escolar. Normal-
ment fem una petita selecció de foto-
grafies d’activitats que hem organitzat 
durant el curs. De manera inevitable, 
això ens porta a fer balanç. Aquest 
any ha sigut, sense cap dubte, el més 
dur que la nostra escola ha viscut du-
rant moltes dècades. Per la majoria 

de  famílies i per l’equip docent,  el 
més estrany de les nostres vides.

La Salle Cassà està convençuda 
que la vàlua d’un projecte no es deter-
mina a partir d’activitats puntuals, ni 
venent una imatge determinada, i en-
cara menys essent complaents amb 
modes i tendències. El valor d’un pro-
jecte es demostra a la llarga, i és el 
propi temps el que el fa sòlid i segur. 

Alhora, el sistema educatiu d’un cen-
tre ha de ser prou flexible i mal·leable 
per adaptar-se a qualsevol circum-
stància, fins i tot les més extremes,  
com ha sigut el cas. 

Tenim motius per enorgullir-nos de 
la nostra reacció durant l’epidèmia. El 
més important  ha estat la satisfacció 
de les famílies, que al capdavall són la 
nostra raó de ser. 

L’any més estrany que ens 
ha tocat viure
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L’ANY DE P-3
Ja ha arribat l’estiu, i amb ell la fi de les nostres aventures 
de P3. Durant aquests mesos tan intensos hem tingut 
l’oportunitat de compartir moltes vivències a l’escola que 
ens han permès omplir la motxilla d’emocions, aprenentat-
ges, experiències i amistats.

Mai més tornarem a ser els petits de l’escola. Durant 
aquests mesos hem superat junts/es petits obstacles, 
passant d’un període d’adaptació a una rutina. Ens hem fet 
grans perquè hem avançat tot adquirint més autonomia i 
destreses. I ho hem fet molt bé!

Ja ha arribat l’estiu... i recordem amb entusiasme to-
tes les celebracions i activitats amb els i les companys/es 
d’etapa! La castanyera, els patges, el tió, el rei carnestol-
tes... i les tan desitjades tardes d’ambients!

Ja ha arribat l’estiu... però amb ell no volem un comiat, 
volem un “fins ara” eufòric, perquè al setembre ens retro-
barem amb la motxilla més plena per compartir tot el que 
haurem après per separat, amb totes i tots les companyes 
i companys de curs!

Entitats Col·legi La Salle Cassà

La immensa majoria han demostrat la seva satisfacció 
per la reacció del professorat davant les dificultats. L’equip 
de mestres no només s’ha limitat a donar suport emocio-
nal, sinó que ha reaccionat i des del minut zero ha fet un 
seguiment individualitzat i exhaustiu de cada alumne, que 
incloïa activitats sistematitzades amb el conseqüent retorn 
per tal de facilitar aprenentatges. 

Estem a punt  pel curs vinent, sigui com sigui. Farem ser-
vir tots els recursos disponibles per tal que el nostre alumnat 
no només estigui ben atès, sinó que segueixi aprenent.  No 
sabem quant temps durarà aquesta pandèmia,  però les fa-
mílies que han escollit la nostra escola tenen la tranquil·litat 
que els seus fills i filles seran ben atesos en tot moment, i 
que malgrat les circumstàncies seguirem treballant els con-
tinguts i valors que formen part del nostre ADN, i preparant 
les noves generacions per fer un món millor i més just. 
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

L’ANY DE P-4
Aquest any els nens i nenes de P-4 hem treballat amb mol-
tes ganes. Al primer trimestre vam fer  un projecte d’art 
d’en Miró, on hem treballat de manera globalitzada totes 
les seves tècniques artístiques, conjuntament amb les àre-
es i continguts curriculars d’Infantil. El projecte del segon 
trimestre el vam escollir per votació, i va guanyar el món 
dels dofins. Ens vam divertir molt fent-lo, llàstima que pel 
Covid-19 no es va poder acabar com ens hagués agradat. 
També en relació amb l’entorn proper, vam fer una sortida 
per veure cavalls, com es cuiden... i una obra de teatre en 
anglès en la qual vam poder participar!

L’ANY DE P-5
Els nens i nenes de P-5 hem fet un munt d’activitats durant 
el 1r i 2n trimestre, i també alguna sortida. Una activitat 
que ens ha agradat molt és que un cop per setmana els/
les nostres padrins i padrines ens han ajudat en l’aprenen-
tatge de la lectoescriptura. A l’octubre vam anar a veure 
les escultures del Parc Art, i com que érem els grans 
d’Educació Infantil, per Nadal vam decorar l’entrada de l’es-
cola amb un pessebre de plastilina que vam fer nosaltres 
mateixos. La setmana de Carnaval va ser molt divertida, 
vàrem veure titelles en anglès i cada dia vam haver de 
complir unes consignes i l’últim dia ens vam disfressar d’un 
personatge de conte molt conegut, en Pinotxo.  També 
hem après moltes coses fent el projecte de la Xocolata. El 
3r trimestre ha estat diferent, no hem pogut anar a l’es-
cola però ens hem llevat cada dia amb la il·lusió de veure 
les nostres mestres en un video, fent-nos propostes de 
diferents activitats per fer a casa, amb la família, i també 
hem fet alguna videotrucada per veure´ns  i parlar amb els 
amics i amigues. No haurem pogut acabar el cicle d’Educa-
ció Infantil tots/es junts/es, com ens hauria agradat, però 
ens quedem amb totes les vivències i els bons moments 
viscuts durant aquests tres cursos!
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

(Text adaptat de l’original publicat a l’anuari de l’es-
cola):
El temps ha passat, i ens ha deixat records que perdu-
raran en les nostres memòries, i que reviurem dia rere 
dia. I és que, com oblidar les classes? No sempre hem 
sigut el grup d’alumnes que tothom vol tenir, no hem sigut 
angelets, però hem canviat, i tot aquest esforç s’ha notat 
perquè hem millorat any rere any. El que passa és que ara 
ja res no serà el mateix.  Però quedem-nos amb el millor 
d’aquest camí. 

Primer de tot, amb les vivències que deixaran una pet-
ja profunda. Comencen de ben petits, a Infantil, amb els 

Els alumnes de 4t d’ESO ens diuen: a reveure!
racons que fèiem algunes tardes dedicant-nos a crear i 
a imaginar aquella millor versió nostra que volíem ser de 
grans; els nostres primers dies fora de casa, en unes co-
lònies molt especials, la gran admiració que els hi teníem 
als nostres padrins de lectura per ensenyar-nos a llegir: 
com és que una cosa que ens costava tant ells la podien 
fer tan fàcilment?

Anàvem creixent, i  admirant cada vegada més aquells 
nois i noies tan grans de 4t d’ESO. Quan fèiem segon vam 
fer d’indis a les colònies, a 4t ens fèiem els valents I ens 
explicàvem històries de por, i a sisè, on vam començar a 
aprendre què volia dir formar una petita família. 

Vam començar l’ESO i vam crear més records inesbor-
rables. Començant per 1r, quan vam a anar a viure el que 
crèiem que eren emocions fortes a un parc d’aventura, 
passant per segon, que ens crèiem molt madurs. I amb 
tercer, quan vam rebre la visita dels argentins i l’enregis-
trament d’un lipdub amb motiu dels 300 anys de La Salle. I  
per últim el 4t, el curs que vam pensar que mai no arriba-
ria, i que ja ha passat . Durant aquest any ens han marcat 
moltes coses, com ara els Pastorets, on vam acomiadar 
a la Montserrat Oliveres i li vam agrair tot el seu esforç. 
La nostra última Castanyada, els exàmens trimestrals, el 
dia Multilingüe, i per descomptat, el fet de trobar-nos al 
davant d’una crisi mundial que ha fet que haguéssim de fer 
classes de manera telemàtica, però també que ens que-
déssim sense la darrera Diada de l’esport, sense el viatge 
de final  de curs, la festa dels finalistes...

Volem tenir un record per tot el professorat que hem 
anat tenint al llarg del nostre camí, i que ens ha ajudat a 
créixer i a ser millors persones. D’ells i elles ens enduem  
una part molt  especial a dins de cadascun de nosaltres. 

No pensàvem que se’ns faria tan curt aquest camí, i sa-
bem que no sempre ens tindrem presents físicament, però 
entre nosaltres segur que ens recordarem. No es tracta 
que sigui un camí etern, sinó inoblidable. 

Alumnes finalistes de 4t d’ESO.
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Malgrat les dificultats que hem patit tots plegats a causa 
de la Covid-19, hem pogut fer un casal amb garanties. 
Hem gaudit altre cop tots plegats d’aquest món tan apas-
sionant com és el de la bici.

En aquest casal, com veieu a les fotos, hem gaudit de 
dies de ciclisme i de cavalls i carretes, gràcies al nostre 
bon amic Joan. Hem assistit a una interessant demostra-
ció de la pela del suro a càrrec dels amics Eloi i Quim als 
paratges de can Vilallonga. També a aprendre a respectar 
les nostres Gavarres (neteja i manteniment) amb l’ajuda del 
nostre bon amic Albert. I com no les nostres espectacu-
lars remullades a la piscina municipal. Acabant els matins 
amb uns  boníssims dinars  al restaurant l’Antiga Fàbrica

Recordem que el  Cassà Bike  tornarà a les activitats 
anuals la setmana del 28 de setembre, prèviament farem 
una reunió informativa la segona setmana de setembre 
(dia per determinar). Més informació: cassabike@gmail.
com i al telèfon  639262306 (Narcís). 

Cassà Bike / Ciclisme Esports

Tots hem gaudit 
del casal ciclista
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Esports UD Cassà / Futbol

De petita els seus pares no la deixa-
ven jugar a futbol, tot i que era el que 
més li agradava i fins als dotze anys 
va començar a jugar en equips; primer 
a Blanes, al seu poble, després al Ba-
nyoles i al Girona, fins que va acabar 
la carrera d’INEF i va decidir deixar el 
futbol i dedicar-se a treballar que “és 
el que m’omplia!”.

D’entrenadora havia estat fent-ho a 
Blanes, amb l’escoleta, quan jugava 
allà, i al Girona on va portar l’aleví fe-
mení durant tres anys. Després “vaig 
estar tres anys a Londres, per tre-

ballar i aprendre l’idioma (sense 
jugar, que prou feina tenia per so-
breviure) i quan vaig tornar em vaig 
incorporar al Cassà on fa  tres anys 
que estic a l’equip femení com en-
trenadora”.
Aquest any de nou al Cassà i ara 
com a coordinadora del futbol subs-
tituint  Jordi Leon. Quina serà la 
teva feina al club?
Fer de pont entre els entrenadors i el 
director esportiu, en Quim Boadas des 
dels més petits fins a cadets. I hauré 
d’organitzar en l’àmbit logístic, els ho-

“La competició no té sentit 
si no inclou l’aprenentage”

Aina Maresma, coordinadora de futbol a la UD Cassà
Aina Maresma, amb el president de l UD Cassà, Miquel Clapès; i durant la xerrada als local del club.

raris dels caps de setmana, la forma-
ció dels entrenadors i que el dia a dia 
sigui una tasca fàcil per ajudar-los en 
el material, canvis de partits, lesions... 
tot allò que afecti el funcionament dels 
equips. En parlen amb mi i ho gestio-
nem amb la federació o amb qui calgui 
per al que correspongui.
I també et responsabilitzaràs de la 
formació i planificació dels entrena-
ments al llarg de tota la tempora-
da?

Sí; ja fa setmanes que estem parlant 
amb en Quim (Boadas) per definir els 
continguts del que s’haurà de fer en 
aquestes sessions al llarg de la tem-
porada segons el nivell dels equips i un 
cop definit es passarà als educadors; 
aquesta serà la base i a partir d’aquí 
cada entrenador ho podrà adequar al 
seu grup i si necessiten qualsevol re-
curs o alguna formació més específi-
ca, els hi proporcionarem recursos 
per trobar-la.
Quin és l’objectiu del futbol base del 
Cassà? Que el nen o nena s’ho passi 
bé o guanyar el màxim de partits?
És una mica la combinació de les dues 
coses: Evidentment estan aquí per 
competir; però no entenem la competi-
ció sense un aprenentatge al darrere. 
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Certs equips treballen una 
mica per nivells per tal que 
puguin competir adequada-
ment, ja que si hi ha equips 
amb molta diferència de 
nivell entre els jugadors el 
que està per sota ho pas-
sa molt malament perquè 
no atrapa els millors; per 
això ens agrada que hi hagi 
equips amb una estructura homogènia que permeti que tots 
els jugadors se sentin estimulats i motivats...
Quin nivell té el futbol base de Cassà?
En Jordi (Leon), l’anterior coordinador havia fet molt bona 
feina i havia muntat amb una estructura àmplia i eficaç. A ni-
vell d’instal·lacions anem molt justos, ja que ens falta camp 
per garantir una sèrie d’activitats; cal pensar que tenim 
com a mínim dos equips en cada categoria des de preben-
jamins fins a cadets i per un poble com Cassà és una dada 
molt bona. Enguany amb el tema del Coronavirus estem una 
mica endarrerits a l’hora de fer les altes dels jugadors  i en 
total tindrem 25 equips dels quals hi haurà dos alevins, dos 
infantils un cadet juvenil i un sènior de categoria femenina.
El futbol femení és un dels sectors que més s’ha po-
tenciat a Cassà. Com ha estat aquesta entrada i pro-
gressió?
Ha estat una entrada progressiva gràcies  a l’aposta que 
va fer el club d’integrar el futbol femení en el club; hi ha 
clubs que tenen el futbol femení amb una estructura a ban-
da del masculí;  i aquí, en canvi, comparteixen la mateixa 
estructura i amb els mateixos mitjans, sense distincions. 
Cal destacar que hem tingut moltes jugadores de les edats  
de formació, que van començar al Cassà, han continuat pro-
gressant i ara ja estan a punt de fer el salt a l’equip sènior. 
Totes les jugadores en general estan molt ben integrades i 
venen a veure l’equip gran  i a animar... som com una petita 
família que això crea un sentiment de pertinença al grup.
Hi ha moltes nenes d’altres pobles; però les nenes de 
Cassà s’hi apunten?
En els equips de base és més fàcil,  ja que les nenes s’en-
gresquen entre elles i s’apunten a bon ritme; al futbol sè-
nior és més complicat i de moment hi tenim dues noies de 
Cassà.
Com pot afectar la pandèmia de la Covid-19 al futur del 
futbol base del Cassà?
L’esport i l’activitat física són una necessitat bàsica i confio 
que les autoritats ens deixin practicar esport, ja que ho 
necessitem; però sempre amb mesures de seguretat. Crec 
que haurem de jugar alguns partits sense públic o fer en-
trenaments d’una altra manera i el personal haurà d’estar 
molt motivat.
Com a jugadora quina sensació es té a l’hora que has de 
jugar sense públic?
Esportivament parlant al jugador crec que li és igual si hi ha 
públic o no; però als més petits els hi agrada tenir el suport 
de la família i tenir-los al costat als partits... però tots volen 
jugar i si ens fan triar entre jugar sense públic o no preferim 
fer-ho sense públic. Tot i que hi haurà problemes amb el 
tema dels desplaçaments per exemple, ja que el suport de 
les famílies és molt important en aquest aspecte... haurem 
de trobar sistemes per garantir que es pugui jugar i parti-
cipar amb una certa normalitat. Hi ha el tema de l’ús de 

vestidors i altres qüestions 
que haurem de decidir en 
les setmanes que venen...
Què és el més complicat 
de la teva feina: parlar 
amb els entrenadors, 
els jugadors o els pares i 
mares...?
Els entrenadors venen pre-
disposats i per a molts és 
un primer contacte amb 
un equip i tenen ganes 
de treballar  en la línia del 
club; quan van creixent a 
vegades es pot anar evo-
lucionant i canviant de 
criteris i poden aparèixer 
discrepàncies entre el club 
i la persona que fa d’entre-

nadora. A l’escoleta el més complicat solen ser els pares i 
mares per compartir visions i per estar aquí amb un objec-
tiu formatiu. A vegades els pares tenen unes expectatives 
sobre el seu fill que no són ni reals ni són les que té el ma-
teix infant i això s’ha de reconduir

Encara existeix l’estereotip de pare que es pensa que 
el seu fill serà un Messi?

 Sí; hi és a Cassà i hi és a tots els camps; en aquest 
sentit la tele ha fet molt de mal. Jo vaig tenir un professor 
d’INEF que em  comentava que esportistes com Rafel Na-
dal, Messi o Kilian Jornet eren bèsties de la naturalesa que 
difícilment podem trobar una altra persona perquè tenen 
moltes qualitats que fan que estiguin on estan i és molt difícil 
que en surtin més... Però sempre hi ha qui es pensa que  a 
casa en té un...

Text: Joan Carles Codolà / Fotos: Eduard Duran

Aina Maresma és de Blanes i 
considera  que el futbol base 
de la UD Cassà està moltben 

estructurat
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L’equip 17A Pitxi’s nois, 
campió del torneig de futbol7

El campionat s’ha celebrat amb moltes mesures de seguretat
Diversos moments de la final del Grup A del torneig d’estiu, que va tenir un “convidat inesperat”.

L’equip 17A Pitxi’s Nois va aconseguir 
el títol del grup A en el torneig de fut-
bol 7 de la UD Cassà, celebrat aquest 
estiu al Camp Municipal d’Esports. 

Després d’un mes de competició, ce-
lebrada enmig d’estrictes mesures de 
seguretat, el torneig es va poder dispu-
tar sense problemes greus tot i que en 

algunes jornades es va limitar la pre-
sència de públic per garantir les me-
sures sanitàries de protecció contra el 
coronavirus. Tant públic com jugadors 
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En aquesta pàgina, imatges de les finals C i B.
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Les finals del grup de joves (E) i dels veterans (D)
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Comunicat de la UD 
Cassà al final dels 

entrenaments d’estiu
Des de la UD Cassà, volem agrair 

als pares i mares la confiança diposi-
tada en nosaltres així com  als parti-
cipants dels entrenaments d’estiu, els 
autèntics protagonistes. 

Ha estat un juliol intens, calorós, 
durant el qual ens hem trobat amb 
restriccions a algunes activitats habi-
tuals dels nostres entrenaments es-
tiuencs.

Un sincer agraïment als monitors/
es per la creativitat i adaptació a la 
situació actual, per la responsabilitat i 
la serietat, per vetllar en tot moment 
pels protocols de seguretat i l’apre-
nentatge i  gaudi de tots els partici-
pants, sempre amb un somriure. 

Volem donar les gràcies també a 
la direcció dels entrenaments, per 
la seva excel•lent gestió i per afron-
tar-ne la responsabilitat en un mo-
ment com aquest. 

Finalment també agrair a l’Ajun-
tament i als seus tècnics per la col-
laboració i el  suport rebut, per pro-
porcionar-nos els espais i material 

necessaris per al bon desenvolupa-
ment de les tasques. 

Des d’ara, comencem a treballar 
per dissenyar els entrenaments d’es-
tiu del 2021 amb propostes de millo-
ra però també amb clares intencions 
de recuperar el què més ens ha ca-

racteritzat aquests darrers anys. 
Posem punt i final a l’estiu i posant 

fil a l’agulla per començar el que serà 
sens dubte una nova temporada atípi-
ca però amb la motivació intacta. 

Som-hi UD Cassà!

s’identificaven en entrar al camp i tam-
bé es feia un control de temperatura 
corporal per  comprovar que no tenien 
febre. 

El torneig va durar un mes  i es va 
disputar en diferents categories, se-
gons nivell i edats. Les finals de cada 
grup es van disputar el divendres, 7 
d’agost i van viure el triomf final en la 
categoria superior, l’A de l’equip entre-
nat per Eduard Llinàs, 17A Pitxi’s nois. 
L’equip integrat en la seva majoria per 
jugadors de la UD Cassà, es va impo-
sar per dos a zero al Rigatours gràcies 
als gols de Restrudis i Viader. El matx 
va ser molt disputat amb  superior do-
mini dels que finalment es proclamari-
en campions, que van controlar el joc i 
van impedir que els rivals posessin gai-
re en perill la porteria defensada per 
Marc Roura.

INCIDENTS A LA FINAL DEL 
GRUP B
La final del grup B no va poder finalitzar 
per les queixes dels jugadors i segui-
dors de l’equip Sisoker, que perdia per 
3 a 1; l’expulsió per queixes repetides 
d’un jugador d’aquest equip va ser el de-
sencadenant dels incidents, ja que el ju-
gador expulsat es negava a abandonar 
el camp i continuava amenaçant l’àrbi-
tre,  que va  suspendre el matx quan 
encara quedaven més de deu minuts 
de joc. Una cinquantena d’espectadors 
seguidors de l’equip Sisoker van sortir 
del camp i es van dirigir a la zona de 

vestidors per increpar l’àrbitre que va 
ser protegit per l’organització i la policia 
local. Fins i tot van haver d’intervenir els 
Mossos d’Esquadra amb tres dotacions 
per garantir la seguretat del col·legiat, 
davant les amenaces dels congregats. 
Finalment es van dissoldre sense in-
cidents i es va proclamar guanyador 
l’equip Yale conec.

La resta de partits es van jugar amb 
normalitat amb aquests resultats:

Final del grup E: Inazuma Eleven, 1 
(3) -  Skuad Patitos, 1 (2). Campió (als 
penals) Inazuma Elebven. 

Final del grup C: Yayo Vayacaño, 
1  - Activació FC, 3. Campió: Activació 
FC. Partit pel 3r i 4t lloc: La Urban, 
3 - Astech Team, 1

Final del grup B: Yale Conec, 3 - 
Sisoker, 1 (sense acabar)

Final del grup D: Adbarçaris, 2 - 
Veterans UD Cassà, 3. Campió del 
grup: Veterans UD Cassà

Final del grup A: Rigatours, 0- 
17A Pitxi’s Nois, 2. Campió grup A: 
17A Pitxi’s Nois

Fotos: Eduard Duran
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Quan he fet aquesta entrevista a la 
Isabel Carbó, una incansable i en-
tusiasta treballadora  amb qui vaig 
compartir uns quants anys de la Jun-
ta del F.D.Cassanenc encara estem 
confinats pel virus i he hagut de fer-la 
sense poder-la saludar personalment 
com desitjava...
Quin va ser el teu historial espor-
tiu?
El meu historial es podria dir que 
pràcticament és nul en relació a la 
meva persona i ampli com a especta-
dora d’esports que han fet persones 
del meu entorn, el meu marit Quim 
(bàsquet), els meus germans Esteve 
(bàsquet)i Jordi i Núria (tennis taula) 
i les meves filles Judit i Lígia (patinat-
ge artístic). El meu primer record del 
Foment, però, es personal. A l’estiu 
del 1974, el vaig passar a la piscina 
aprenent a nedar i participant a final 
de temporada en alguna competició 
de l’època: Challenge David Moner. 
Sempre m’ha agradat la natació i els 
estius era fàcil veurem a la piscina del 
Foment.
Com és que vas entrar a la Junta?
La meva filla la Judit va rebre de re-
gal uns patins en línia poc després del 
naixement de la Lígia, la nostra sego-
na filla. Ens va dir que volia aprendre 
a patinar, així que va iniciar l’aprenen-
tatge de l’equilibri sobre rodes el se-
tembre del 2000. Nosaltres ja érem 
socis del Foment de feia anys.

El meu tarannà de voluntariat, supo-
so,  va fer que aviat ajudes a la secció 
en temes organitzatius i en la convo-
catòria d’eleccions a la Junta del FDC 
pel període 2002-2006 en vaig for-
mar part com a representant de la 
secció de patinatge artístic.
Quins anys vas estar a la Junta?
Vaig estar a la Junta del Foment en 
3 legislatures (2002-2006, 2006-
2010, 2010-2016), és a dir, 14 
anys; la darrera legislatura de 6 anys 
per canvis en la legislació esportiva, 
va ser llarga. En aquests anys vaig as-
sumir la secretaria de la Junta del Fo-
ment, a més de la representació de la 
secció de patinatge. Segurament els 
anys  que  m’hi vaig passar i el fet que 
a casa en diferents etapes haguéssim 
passat per diferents seccions, van fer 
que integrés fàcilment el tarannà de 
club multiesportiu i per tant vaig pro-
curar donar importància a totes les 
seccions del Foment.

Esports FD Cassanenc / 55 anys

Recordes  quins  eren  els  com-
panys  de  junta?
Perfectament. En aquests 14 anys, el 
president del club era en Quico Nadal, 
portava un munt d’anys dins la Junta 
(al 1990 va ser nomenat president). 
Els tresorers van ser l’Ester Ortiz en 
la primera legislatura, en Josep  Gra-
nados i en Jordi Ayach en els darrers 
anys de la legislatura 2010-2016. De 
coordinadora tècnica la Cati Fontané. 
En aquests anys van passar moltes 
persones per la Junta per col·laborar 
pel bon funcionament de l’entitat.

De patinatge artístic en Joan No-
guerol i l’Anna Saliné, la Daniela Ju-
bert i la Raquel Vidal, la Mireia Pavia, 
l’Eva Alberti i en Josep Tomás.

D’hoquei recordo en Josep Lar-
romaine, en Pepe Frayle, en Joan 
Barcons, la Roser López i en Carles 
Planas els darrers anys d’estar a la 
Junta.

De la secció de tennis taula recor-
do: en Ferran i en Josep Badosa i la 
Montse Batchelli.

De la secció de bàsquet: Jesús Ca-
mós, el matrimoni  la Pilar Pascal i en 
Josep Martorell (Sils), Pepe Jiménez, 
Angel Viana, Sílvia González, Félix Ra-
mos, Mia  Mir, Salvador Turró, Jordi 
Ayach i tu, Xevi. De fet, recordo bé les 
reunions, algunes de més feixugues i 
altres divertides per tirar endavant un 

club que mou esportistes i que té un 
prestigi guanyat arreu, a través dels 
seus esportistes i  socis. Te n’adones 
a mesura que surts a fora a participar 
en esdeveniments  i competicions.
Explica alguna anècdota o fets im-
portants de quan vas estar a la 
Junta...
Si he de recordar fets importants 
en els anys que vaig estar a la Junta 
segurament recordo dies molt emo-
cionants i altres on van patir com a 
entitat, segurament uns compensen 
els altres.

Comencem pels que em van patir i 
així me’ls  trec de sobre. Tot l’afer del 
bàsquet, la lliga EBA i la col·laboració 
amb l’Akasvayu-Girona que ens va en-
ganxar a l’inici de la crisi econòmica 
el 2008. La desfeta de la secció de 
Tennis Taula durant el 2013. A nivell 
de patinatge els nombrosos canvis 
d’entrenadors des de la marxa d’en 
Ricard Planiol al CPA Olot (2001) fins 
l’arribada d’en Jordi Dalmau (2007).

D’esdeveniments positius, la cele-
bració del 50 anys del Foment i tota 
la preparació. Ens va portar molta fei-
na, però ens va recompensar amb es-
creix. Vaig viure molts bons moments.

I altres els dedicaré a la secció de 
patinatge, recordo el primer campio-
nat de Catalunya de patinatge artístic 
que vam celebrar al Foment el juliol del 

Isabel Carbó, sempre lligada al pàtinatge

‘Molts de cops havíem de lligar 
les vacances amb competicions’

L’Isabel amb el seu espós, Paco, i les seves filles, Judith i Lígia, a les grades del Palau Sant Jordi , de 
Barcelona, amb motiu dels World Roller Games 2019
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2007 i que va represen-
tar la primera classificació 
de l’estatal de la meva filla 
Judit( en categoria infantil), 
després en vindrien d’altres. 
Durant aquests anys vam 
ser diferents  campionats 
territorials i de Catalunya 
perquè tenim fama d’una 
organització molt acurada i 
d’uns pavellons en la zona 
esportiva que permeten 
grans esdeveniments. Tam-
bé l’augment de patinadors 
de la secció, sobretot gràci-
es a la modalitat de grups 
de xou que ha permès fer vi-
sible aquest esport tot i que 
a Cassà sempre ha tingut 
una gran acceptació sobre-
tot com esport femení.

Potser si he d’especifi-
car una anècdota, seria 
que durant tots aquests 
anys, com hem comentat 
moltes vegades amb en 
Quim, hem lligat les nos-
tres vacances als llocs que 
ens han portat les nostres 
filles en els seus diferents 
campionats de caire indi-
vidual o de grup-xou, es-
tades, aquestes darreres, 
que em compartit amb les famílies 
del patinatge i que ens han fet passar 
molts bons moments, tant dins dels 
pavellons com fent visites culturals i 
gastronòmiques.
Què fas actualment?
Actualment segueixo fent de mestra 
a l’escola Puig d’Arques i aquest curs 
he assumit el càrrec de directora. I és 
aquesta tasca que intento mantenir 
vinculació amb les diferents entitats 

per ajudar des de l’escola a fer del 
nostre poble, un poble competencial-
ment educador.
Segueixes  l’actualitat  del  club?
Segueixo l’actualitat del club perquè hi 
estic  totalment vinculada. Les meves 
filles continuen fent patinatge , la Judit 
va deixar la competició, el seu darrer 
campionat estatal  sènior va ser a Mo-
llerusa al juliol del 2016 on un munt 
de seguidors del Foment la van poder 

acompanyar, això omple 
d’orgull.. Continua lligada al 
club dins l’equip d’entrena-
dors de patinatge artístic, 
tasca que compagina amb 
fer de mestra a l’escola de 
Sils. La meva filla Lígia com-
pagina els seus estudis uni-
versitaris de CAFE (ciències 
d’activitat fisicoesportiva) 
amb la competició individual 
i de grup-xou que darrera-
ment ens ha donat tantes 
alegries (campionats territo-
rial, català, estatal  el 2018 
campionat europeu) i també 
fa tasques d’entrenadora: 
preparació física i patinatge. 
Per tant ja veus,continuo  
col·laborant per fer créixer 
esportivament aquesta sec-
ció quan cal organitzar algun 
esdeveniment o es requereix 
l’ajut dels socis familiars. A 
més redacto l’article men-
sual de patinatge artístic en 
aquesta revista, tasca que 
faig des del 2001, esperant 
que algú amb rellevi. 

I personalment, Xevi, 
molt agraïda d’aquesta 
entrevista feta en ple con-
finament i esperant que 

puguem ben aviat tornar a les grades 
per veure els nostres esportistes, ja 
sigui entrenant, fent festivals o com-
peticions. Gràcies.

Jo també trobo molt a faltar els par-
tits de bàsquet; esperem, que com 
més aviat millor, tornem a la norma-
litat.

Xavier Carrera Bosch

FD Cassanenc / 55 anys Esports

Les aliances reflecteixen 
l'amor pur, noble i 

inalterable com el metall del 
qual estan fetes.

A Joieria Comas hi trobareu 
més de 200 models diferents

C/ Barraquetes, 13 
Tel. 972 46 32 29 

 17244 CASSÀ DE LA SELVA

agost 2020 · núm. 810 · Llumiguia    81



El 2 de gener del 1965 es va formar 
la primera junta del F.D. Cassanenc  i 
una de les persones que la  integra-
ven era el pare d’en Jaume Costa, en 
Josep Costa; aquelles persones varen 
fer el miracle que a Cassà de la Sel-
va tinguérem una piscina descoberta 
i més endavant la pista poliesportiva, 
que es va inaugurar el 19 de març del 
1968.

Avui parlem amb en Jaume Costa, 
nascut el 29 de desembre del 1954.
Quin és el teu historial esportiu?
Voldria comentar que, a l’inici, la majo-
ria de noies i nois que anàvem a prac-
ticar esport a la “piscina” ho fèiem per 
divertir-nos, i que tant se’ns en feia 
quin esport feríem (el que ens deien), 
el cas era passar-ho bé.

En el meu cas vaig practicar natació 
des del 1967 fins al 1971.

A part de les curses de competi-

ció, recordo amb especial carinyo les 
travesses a l’estany de Banyoles, i la 
Tussol-Basil del 1971 (800 metres 
contra corrent al riu Fluvià a Olot), en-
cara tinc fred.

Del 1972 al 1975, vaig formar part 
d’un exitós equip de bàsquet.

A més a més hi havia molta gent 
que sense estar federats jugàvem a 
“ping-pong” al gimnàs del Foment.
Com és que vas entrar a la Junta?
Per amistat i coneixença amb el pre-
sident i amb altres membres de la 
Junta, perquè el Foment sempre ha-
via estat com a casa meva i perquè el 
projecte de redactar uns nous esta-
tuts per al club em va engrescar.
Quins anys vas estar a la Junta?
Vaig ser-ne el Secretari des de l’any 
1991 al 2001.
Quins companys hi tenies?
En deu anys vàrem  ser molts i moltes 

a les diverses juntes, però, si que re-
cordo els 12 integrants de la primera: 
Quico Nadal, Joan Riera, Alfons Duch, 
Xevi Carrera, Quim Roca, Grau Nadal, 
Josep M. Martí, Eloi Madriá, Quim Fe-
lip, Xevi Pérez, Josep M. Verdaguer, i 
jo mateix.
Què fas actualment?
Compagino amb “molt d’esforç” la 
feina de jubilat amb la d’avi. Pel que 
fa  a l’esport una mica de bicicleta de 
muntanya i alguna caminada de tant 
en tant.
I segueixes l’actualitat del club?
He de dir que no d’una manera sis-
temàtica, però si que llegeixo amb 
atenció i curiositat les notícies que a 
través de la premsa, com és el cas del  
LLUMIGUIA  que m’arriben de la vida 
del  F.D. Cassannec.

Xavier  Carrera Bosch

Esports FD Cassanenc / 55 anys

Jaume Costa: “als inicis, feies 
l’esport que et deien”

En Jaume ha practicat diferents esports al Foment: tennis taula, 
natació (el segon per la dreta) i bàsquet (el segon per l’esquerra 
dels drets); actualment ja està jubilat.
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FD Cassanenc / Casals Esports

Gràcies a la bona col·laboració de la 
directora esportiva, Cati Fontané, us 
oferim diferents visions dels partici-
pants sobre les activitats d’estiu ce-
lebrades enguany per  les diferents 
seccions del Foment Deportiu Cassa-
nenc.

BÀSQUET
Gina Carbó, Janet Oller i Ivet Bagué (9 
anys, totes tres).
Aquestes tres jovenetes han fet una 
petita redacció de com els hi provat  
aquest Casal d’Estiu:

Aquest estiu no ha sigut igual que 
els altres, ha sigut diferent perquè hi 
ha hagut la Covid-19.

No hem pogut  fer partits, canviar 
pilotes. Per això sempre fèiem tècnica 
individual, jocs i exercicis com botar 
de diferents maneres, amb la mà dre-
ta, l’esquerra...

Després d’entrenar  i d’esmorzar 
anàvem a la piscina, encara que  te-
níem poc temps de piscina, ens ho 
passàvem molt bé.

El divendres anàvem d’excursió, 
com per exemple a la resclosa de Can 
Vilallonga, a peu, o a la Pineda Fosca 
amb bicicleta. Tot i que fèiem tots els 
trajectes amb la mascareta posada, 
vam gaudir molt.

HOQUEI.
L’Oriol Godó i l’Eloi Roca ens ho expli-
quen així:
Hola a tots i a totes: En els entrena-
ments d’estiu hem fet un munt d’ac-
tivitats. Feia molt de temps que no 
patinàvem i ens ha fet molta il·lusió 
tornar-hi  a la pista, tot i que no hem 
pogut fer partidets. Hem treballat el 
xut de pala i collera, el ramat de pri-
mera, la passada i hem millorat la for-

ma de patinar.
Com que feia calor hem anat a 

la piscina a refrescar-nos. Ha es-
tat un estiu diferent, perquè hem 
hagut de mantenir les distàncies 
de seguretat, però, ens ho hem 
passat molt bé.

PATINATGE
Neus Pibernat (13 anys) i Julieta 
Vera (9 anys):
El primer dia que vam començar 
els entrenaments d’estiu 2020 
va ser  el 29 de juny, que ni tan 
sols començar el dia, ja sabíem 
que passaríem un molt bon es-
tiu, també sabíem que hi havia, hi 
ha, el famós COVID-19, però tot i 
això ens hem adaptat a la situació 
i hem continuat amb la diversió. 
4 dies a la setmana ens posem 
els patins i patinem que a part de 
jugar i passar-nos-ho bé, també apre-
nem coses per si durant l’any anem 
a proves. Com ja hem dit patinem 4 
dies a la setmana, mentre que un  el 
dediquen a fer una  excursió. 

A diferència dels altres anys, que 
anàvem d’excursió tots junts un sol 
dia, aquest any ens separem en grups 
per no trobar-nos molta gent a la ve-
gada, hi anem cada grup, un dia di-
ferent. La primera setmana van anar 
a la Pineda Fosca, la segona vam fer 
una gimcana pel poble, la tercera vam 
fer jocs d’aigua al Parc de l’Estació i 
finalment una bicicletada. Per acabar 
de passar els dies quan no anem d’ex-
cursió, fem tallers com ara una sa-
marreta tic dye, un estpig personalit-
zat, per no compartir el  material, un 
arc de Sant Martí de Llana...

També anem a la piscina 2 dies a la 
setmana per refrescar nos i no pas-

Així hem viscut els 
Casals esportius

sar tanta calor. Com ja veieu aquest 
estiu ens ho estem passant molt bé 
i encara que ens hem de rentar les 
mans cada hora, esperem que con-
tinuï així de bé, la setmana  que ens 
queda  i que ho puguem repetir l’any 
que ve sense la Covid-19.

Xavier  Carrera Bosch
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Esports FD Cassanenc / Bàsquet

El Foment Deportiu Cassanenc va completant la 
seva plantilla d’entrenadors de bàsquet per a la 
temporada 2020-21.
Són els següents (entre parèntesi, la foto):
Cadet masculí: Gerard Nuell. Ajudant: Joel Abulí 
(1).
Pre-Infantil masculí: Eduard Artero (2)
Pre-Infantil femení: Gerard Jimenez (3)
Mini masculí: Jan Teixidor (4) i Marc Massachs (5).
Pre-Mini masculí: Carla Barnés (6) i Claudia Garcia 
(7).
Pre-Mini femení: Gerard Jimenez. Ajudant: Clara 
Busquets (8).
Escoleta: Aura  Sitjá

Més entrenadors

1 2 3 4 5

6 7 8

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Dins la nombrosa toponímia cassa-
nenca hi ha alguns noms de lloc que 
foren usats durant centúries per de-
signar diferents indrets del nostre ter-
ritori i, d’aquests, n’hi ha alguns que 
fa una pila d’anys que han caigut en 
l’oblit i no formen part, actualment, 
de la nostra memòria col·lectiva. A mi 
em sembla que és interessant recupe-
rar-los i tornar-los a fer servir o com a 
mínim tenir-ne informació i saber com 
eren anomenats aquests indrets que 
avui, alguns, els trobem situats dins 
del nostre nucli urbà o en zones ben 
properes i d’altres en punts determi-
nats de les nostres zones veïnals . En 

aquest escrit s’indiquen quins eren els 
noms de dos petits corrents d’aigua 
que naixien a la part més enlairada 
del nostre poble i també el nom de 
la coma que acollia un dels  cursos 
que direcció nord-sud baixa fins a la 
riera Sosvalls; l’altre, situat mes a ori-
ent, al final del seu recorregut, aboca 
les migrades aigües que condueix fins 
a trobar el primer. Aquests són els 
documents que ens fan saber quins 
noms es feien servir per designar-los:

La coma d’Aranya apareix documen-
tada l’any 1314 quan l’Arnau Barnés 
de la Cellera de Cassà declarà, a fa-
vor de l’Almoina, tenir un camp de 

dues vessanes situat al lloc anomenat 
coma d’Aranya. Novament l’any 1328 
en capbrevar la mateixa peça s’indica 
que està situada dins la coma d’Ara-
nya amb els límits següents: a l’est, 
a ponent, en part, i a tramuntana en 
honor del mas Cals; al sud en honor 
del propi Barnés i a ponent, en part, 
en el Torrent. La masia del mas Bar-
nés estava situat a ponent de l’esglé-
sia de Sant Martí de Cassà, a la plaça 
de Sant Pere, i actualment es corres-
pondria amb la situació de la finca de 
ca l’Arbussà (a) can Oms. 

A l’any 1686 el mas Barnés de la 
Cellera ja porta el nom de mas Bar-

La Coma d’Aranya o clot 
d’en Barnés

Apunts històrics de Cassà Col·laboracions

Vista general de la coma d’Aranya amb el madral que la drena.
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nés del Portal i en Bernat Valls (a) 
Barnés, marit de la difunta Margari-
da Barnés, com a administrador dels 
béns del seu fill Joan Barnés i Valls, 
en una declaració de capbrevació a 
favor de l’Almoina, indicava tenir el 
clos del mas Barnés, de 10 vessanes 
d’extensió, que a sol ixent afrontava, 
en honor del propi mas i part amb el 
camí públic de Cassà a la vila de Cal-
des de Malavella; a migdia, en part, 
amb el camí de Caldes, part ,en honor 
d’en Saura (mas Calvó) i, part, en ho-
nor del propi Barnés; i, a tramuntana, 
amb el clos indicat. També declarà te-
nir dins la coma d’Aranya un camp de 
26 vessanes que, per  migdia, afron-
tava amb el Rieró o rec Madral que 
baixa fins a la riera de les Valls.

El madral de coma d’Aranya o de 
la Sínia s’iniciava dins el nucli urbà i 
baixava pel costat, de ponent, de la 
Torre Salvana, direcció sud, seguint 
pel costat dret  del carrer del Portal, 
cap a la Sínia, des d’on continuava, 
drenant la suau fondalada anomena-
da la coma d’Aranya tot dividint els 
camps del mas Barnés de la Cellera 
o del Portal que s’eixamplaven, cap al 
sud, fins a trobar la riera Sosvalls els 
quals, a ponent del madral, formaven 
part del veïnat de Ventallol o Sangosta 
i els situats a orient formaven part del 
veïnat de Perles que, a finals del segle 
XVIII, li fou canviat el nom pel de veïnat 
de Mont-Roig.

En els mapes de l’Insitut Cartogrà-
fic i Geològic de Catalunya, de l’any 
1956, referits al terme de Cassà de 
la Selva, s’aprecia que la conca d’ori-
ent del Vall madral de Coma d’Aranya 
o de la Sínia arriba fins a la carretera 
de Caldes i pujava pel carrer Germà 
Agustí fins a la plaça de Sant Pere; 
per la banda de ponent el límit segueix 
la part més enlairada dels horts de 
les cases del costat d’orient del car-
rer Xavier Carbó, fins a l’actual Escola 
Aldric, el Cementiri i, més al sud, la 
limita el camí de Sant Andreu; la part 
nord o capçalera de la coma la limi-
tava el carrer d’Avall des de la plaça 
de Sant Pere fins a trobar l’entronca-
ment del carrer Xavier Carbó.   També 
s’aprecia que a la banda dreta de la 
citada carretera de Caldes només hi 
havia l’empresa d’aglomerats de suro  
Reliable i una sola casa un xic més 
avall (can Pere de l’Olor), mentre  que 
les diferents peces de conreu del seu 
interior estaven limitades per diversos 
recs que anaven a parar al madral in-
dicat i a un altre de paral·lel que, en 
trobar el camí del Cementiri a la car-
retera de Caldes, s’ajuntaven els dos 
i, allà mateix, s’hi unia, per l’esquerra, 
el torrent de l’Escrivania; llavors, for-
mant un sol curs continuava fins a la 
riera Sosvalls. També es veu el traçat 
del camí que per sota el pont de la 
Sínia, on al damunt passava la línia del 

carrilet, anava baixant aparellat amb 
el madral indicat cap a les diferents 
peces de terra d’aquesta llarga fon-
dalada.

 Anualment quan es recaptaven els 
delmes de la Parròquia de Cassà de la 
Selva, referits al territori de la Coma 
d’Aranya o Clot d’en Barnés, aquest 
tenia un tracte especial a l’hora de 
fer-ne la recaptació i la distribució, di-
ferenciant-se de la resta del territori 
parroquial. Les normes especificaven 
que el Delme del Clot d’en Barnés , 
assenyalat per termes, pagava de 
Delme i Primícia, de cada 8 quarteres 
i mitja, una. I als Reverends Rectors, 
els corresponia la meitat d’aquest 
Delme. S’ignoren els motius d’aquest 
tracte especial a favor de la clerecia 
de l’església de Sant Martí de Cassà. 
Els delmes deixaren de pagar-se a 
partir de 1839 després de ser inter-
vinguts per l’Estat. 

El topònim Aranya pot semblar 
estrany però en diferents llocs dels 
Països Catalans és encara ben viu i 
designa diversos indrets: A Tordera 
existeix la cova anomenada “forat de 
les Aranyes”; A Pardines existeix el 
pla de les Aranyes; A Querol hi ha el 
mas de l’Aranya; a Bicorb, al parc na-
tural de la Canal de Navarrés hi ha la 
cova de l’Aranya declarada Patrimoni 
de la Humanitat on hi ha representa-
cions d’art rupestre amb una escena 
de recol·lecció de mel datada entre el 
1300-1500 aC.; a Santa Pola, Baix 
Vinalopó, hi ha la cova de les Aranyes 
on hi ha representacions d’art rupes-
tre; a Mallorca, a la carretera de sa 
Calobra que va al torrent de Pareis 
s’hi troba el pas de s’Aranya que puja 
fins a la torre del Bosc; a Llutxent, 
a la Vall d’Albaida hi ha el barranc 

de sa cova de s’Aranya; a Mallorca, 
a la Serra de la Burguesa hi ha una 
cova coneguda com l’avenc de s’Ara-
nya, etc. El nom de Coma d’Aranya 
provindria del llatí aranea i designaria 
l’artròpode invertebrat de l’ordre dels 
araneids amb quatre parells de potes 
i un aparell que segrega i  deixa anar 
un fil sedós amb què teixeix la teranyi-
na; per tant indicaria que a la fonda-
lada o coma hi devien abundar aquest 
tipus d’artròpodes; també podria ser 
que dins la coma hi existís amb abun-
dància la planta herbàcia anomenada 
flor d’Aranya (Nigella damascena) per-
tanyent a la família de les Ranunculà-
cies que també podria ser la causa 
de l’aplicació d’aquest nom, tot hi que 
actualment ni a la part urbanitzada ni 
i a la part conreada de la coma no 
tinc present d’haver vist, si no és en 
algun jardí, la planta indicada.   

L’ESCRIVANIA, EL SEU 
TERRITORI I EL TORRENT DEL 
MATEIX NOM   
El topònim Escrivania, a Cassà de la 
Selva, apareix en diferents capbreus a 
la segona dècada del segle XIV. Pren 
el nom de les terres que formaven 
part de la casa o rectoria on el Do-
mer de la parròquia Ramon de Tor-
rent, en aquella època, a més de les 
obligacions litúrgiques que el lligaven 
a l’església, també exercia com a no-
tari de Cassà i redactava les escriptu-
res notarials en el despatx rectoral. 
Per aquest motiu tant la casa com 
les terres que en formaven part eren 
anomenades de l’Escrivania. En aquell 
temps la rectoria estava situada on 
actualment hi ha la plaça del Doctor 
Botet i la finca,  vers migdia, la limita-
va el camí real de Girona a Sant Feliu 

Col·laboracions Apunts històrics de Cassà

A la foto aèria es poden veure els torrents de la coma d’Aranya i Escrivania
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de Guíxols, avui carrer del Raval. Les terres de l’Escrivania, 
a finals del s. XVII, afrontaven, per orient, amb la casa de 
l’antic Hospital de Pobres de Crist situat, feia poc, en el 
mateix Raval.

Ramon de Torrent ja  apareix  com a notari de Cassà  
l’any 1299. Se’l troba el 1300 en un enfranquiment fet 
per Bernat de Vilademany, a favor  d’Adelaida Esteve, de 
Cassà; també se’l troba el 1310, autoritzant una escrip-
tura on Guillem Escarrer, senyor del Castell de Cassà, en-
franquí a la Maria Viader, de Verneda; durant el 1314 són 
diverses les capbrevacions signades i autoritzades pel citat 
Torrent. L’any 1319, continuava com a clergue de Cas-
sà quan el citat Escarrer, senyor del Castell, a petició del 
propi Torrent, s’adreçà per escrit a Ramon de Montcorb, 
procurador, i a Guillem de Vilallonga, Batlle, per tal que 
establissin l’Escrivania Notarial de Cassà de forma oficial 
i definitiva.  

 El topònim Escrivania ja havia quedat consolidat com a 
topònim l’any 1328 i figura en un document que n’indica 
la procedència i el seu antic propietari. El text diu: “fexi-
am terre iuxta locum vocatum Scribania continentem in 
se unam parelliata sicut afrontatur ab oriente in honore 
Scribania que fuit Raymundi de Torrente condam, et ab 
occidente in camino publico inde transeunti que itur de loco 
de Caciano apud villam Sancti Felicis Guixellensis”; o sigui: 
“Feixa de terra a prop del lloc anomenat Escrivania, d’una 
parellada, que afronta a orient en honor de l’Escrivania que 
havia sigut del difunt Ramon de Torrent i, a ponent en el 
camí públic que allí passa i va de Cassà a la vila de Sant 
Feliu de Guíxols”.  

Són diversos els capbreus que esmenten el topònim Es-
crivania tant en afrontacions de terres com en peces de 
la pròpia Escrivania; apareix també la vinya de l’Escrivania 
i, l’any 1341, el torrent de l’Escrivania queda també clara-
ment documentat: “Ferrer de Pons de Vila, en el  lloc ano-
menat Scrivania, una peça de terra contenint mig jornal 
de bous. Afrontant a sol ixent en lo Torrent de Scrivania; 
a migdia i a ponent en honor seu lo qual té per lo Senyor 
del Castell de Cassà; i a cerç, en honor de Pere Salavert”.

El torrent de l’Escrivania s’iniciava dins el nucli cassanenc 
en un petit fondal que es formava entre el final dels so-
lars d’orient del carrer Major i els vessants de ponent del 
Puigcugul a 148 m. d’altitud (finca de can Conxo); d’allà, 
direcció sud, travessava el carrer del Puigcugul; després 
travessava el Raval, a 143 m.; també el carrer Primitiu 
Artigas, a 141 m.; seguia, llavors, en paral·lel el carrer Dr. 
Robert, cenyint el final dels horts de les cases del carrer 
de la Pau, on al final del carrer, mercès a un petit pont, 
travessava la via del carrilet, on avui hi ha el Passeig del 
Ferrocarril, a 135 m.;  més al sud, travessava el carrer 

Santiago Rusiñol, a 131 m. i  al final dels horts, d’aquest 
carrer, el seu curs, surt actualment a la superfície, a 127 
m., decantant, des d’aquí, cap al sud oest, fins que traves-
sa el carrer del Sud o camí d’Esclet, a 121 m.; a l’altra 
banda de carrer pren direcció a ponent, seguint la fon-
dalada de la històrica Coma d’Aranya i, per migdia, limita 
amb la Granja Mont-Roig fins a la carretera de Caldes que 
travessa separant, després, la finca de can Llorenç, a ori-
ent, de la de ca l’Olivé, a ponent, fins a trobar el vial que 
baixa paral·lel a la Variant des del camí de Sant Andreu o 
del Cementiri a la carretera de Caldes;  llavors gira a nord-
oest i s’ajunta al Vall Madral de coma d’Aranya o de la Sínia  
que travessa el camí citat el qual, per mitjà d’un petit túnel, 
s’esmuny per sota la Variant fins que, a l’altra banda, surt i 
travessa  el pla d’en Barnés  fins a trobar la riera Sosvalls 
on, finalment, a uns 180 m. més al sud-est, hi desguassa 
després d’haver recorregut, des dels seus orígens, uns 
1.300 metres.

 Vistos aquests antecedents es veu com el nom de Coma 
d’Aranya va ser el primer aplicat  a aquesta contrada que, 
posteriorment, en ser-ne el mas Barnés de la Cellera el 
propietari majoritari d’aquestes terres també va ser desig-
nat amb el nom de Clot d’en Barnés; actualment aquesta 
ampla fondalada no té cap designació específica. L’altre 
topònim Escrivania es generalitzà per l’activitat notarial del 
domer de l’església de Cassà feta dins la casa rectoral on 
es redactaven les escriptures i per aquest motiu se la de-
signà amb el nom de l’Escrivania que s’amplià i donà nom 
a les terres de l’entorn i al petit torrent que s’originava ben 
a prop i les travessava direcció a migdia.  

Quim Mundet

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel.: 972.46.44.50
E-mail:  idamisa@idamisa.com

El torrent de l’Escrivania, al sud del carrer Santiago Russinyol; i la zona de Coma d’Aranya o clot d’en Barnés
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Sabem que les vinyes són éssers vius, tenen el seu cicle 
vital i es comporten com a tals. La manera de cuidar-les, 
l’estima personal, la paciència, la tranquilitat i el treball 
de la terra fan la resta. Crec que el tracte curós, íntim i 
silenciós que se li pot donar a la vinya fa que els fruits que 
ens genera siguin molt més productius i de qualitat quan 
l’acompanyem d’aquestes premises.

Amb aquesta petita introducció, amb unes condicions 
meteorològiques favorables i amb el permís del míldiu (ma-
laltia que afecta a la vinyes assecant-ne els gran del raïm), 
m’agradaría pensar que la collita d’enguany podria ser for-
ça bona. El pas de la pandèmia i el confinament forçat a 
casa durant els mesos de març i abril, va fer millorar sen-
siblement tot el nostre entorn natural i la qualitat mediam-
biental. Segur que les vinyes van agrair aquesta tranquil-
litat. Els fruits d’enguany seran un reflex d’aquesta situació 
viscuda, i més si ho traslladem a la zona on neix el vi del 
que parlarem aquest mes: es tracta de l’illa de Mallorca, 
on la pressió turística ha estat molt important a l’hora de 
fer recular gran part de la història vinícola de la zona.

Va ser en l’època d’ocupació romana que s’hi va introduir 
la vinya. L’any 903, els àrabs varen conquerir Mallorca i es 
va iniciar un període de més de tres-cents anys de poder sot-
mès a la cultura corànica. El setembre de 1229, les tropes 
de Jaume I tornen a Mallorca el regne cristià i la concessió 
de llicències per al cultiu de vinyes. El retorn a l’activitat vi-
tivinícola suposà la transformació de tota una societat, que 
s’allibera de la prohibició islàmica del consum de vi. Entre els 
segles XIV i XVIII, la producció de vi va ser pròspera i es con-
vertí en una de les principals activitats econòmiques de l’illa, 
donant lloc a un important comerç marítim.

La plaga de la fil·loxera que va sofrir França l’any 1862 va 
motivar una gran demanda de raïm, mostos i vins, que ràpi-
dament va estimular la plantació de vinyes. Així entre els anys 
1865 i 1890 es va donar el període de màxima esplendor. 
Fins i tot es crearen empreses de transport marítim dedica-
des exclusivament a les exportacions de vins. L’any 1891, 
però,  aparegué la fil·loxera a Mallorca, un fet que va tenir un 
efecte fulminant. Com a conseqüència, es produí la substitu-
ció del cultiu de la vinya, principalment pel de l’ametller.

A principis del segle XX es dugué a terme una lenta repo-
blació de vinyes a Mallorca, però durant les dècades dels 
30 i 40, el cultiu de raïm va tornar a sofrir un retrocés 
degut a la Guerra Civil Espanyola. A partir dels anys 60, 
el desenvolupament turístic va propiciar l’abandonament 
del negoci del vi per invertir en l’hostaleria i la construcció. 
Malgrat tot, durant la dècada dels anys 90 es produí una 
reactivació del sector, gràcies a l’esforç dels viticultors i vi-
nicultors de l’illa. Avui en dia, els vins mallorquins compten 
amb unes característiques singulars.

El clima mallorquí és típicament mediterrani, amb tem-
peratures altes durant l’estiu i moderadament baixes du-
rant l’hivern. La zona on es concentra el vinyar és a la 
comarca del Raiguer, al mig de l’illa de Mallorca, tocant a 
la part nord. Allà hi trobem els municipis de Santa Maria 
del Camí, Consell, Binissalem, Santa Eugènia i Sencelles. 
És una comarca vitivinícola privilegiada, protegida per la 
Serra de Tramuntana i on es conreen les varietats autòc-
tones de Manto negro, Callet, Moll Gargollassa i Giró Ros, 
en uns terrenys vermells, calcaris i argilosos, rics en ferro 
(això els dóna el to rogenc característic).

SES NINES, és un vi del celler Tianna Negre, a Binissa-
lem. És un celler jove inaugurat l’any 2007 per l’empresari 
Antoni Nadal i la família Morey-Garau, família originària de 
Consell, poble veí a Binissalem, amb molta tradició viníco-
la. El celler conrea 35 hectàrees de vinya i el SES NINES 
és el primer vi del celler. És un petit homenatge a la infàn-

Ses Nines - VT Mallorca (Binissalem)

Viure bé El Vi de la Pilar

cia de la mare, quan encara la 
mainada podia córrer i jugar pels carrers 

del poble i les nines eren objecte d’aquests jocs. És un vi 
de cupatge, però les varietats principals del mateix són 
les autòctones de la zona: Manto negro i Callet, amb una 
proporció de Cabernet Sauvignon.

Presenta un color vermell picota intens, amb reflexes li-
les. Presenta una capa mitjana i aromes de fruita vermella 
i negra madura, amb notes torrades molt agradables i de 
criança. En boca és elegant, sedós, amb bona acidesa, 
tanins fins i ben integrats. És un vi agradable i amb un 
postgust llarg. Combina bé amb estofats, guisats de carn, 
carns amb adob i carns blanques.

També si aneu per la zona, us recomano acompanyar-lo 
amb un producte tradicional de les Illes Balears com és 
la sobrasada. Amb segell d’indicació geogràfica protegida, 
aquest producte elaborat a partir de carns seleccionades 
del porc, amanides amb sal, pebre vermell i pebre negre 
i embotit amb tripa n’és un bon acompanyant. És un pro-
ducte tradicional de la cuina mallorquina i que sobretot 
s’utilitza per untar, però també acompanya receptes de 
cuina com l’arròs brut.

Preu aproximat del vi: 11 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Higiene Dental Viure bé

Els implants dentals els utilitzem 
per substituir dents perdudes aïlla-
des així com també per rehabilitar 
arcades maxil·lars completes.

Amb els implants dentals podem 
realitzar rehabilitacions fixes de 
maxil·lars superior i inferior com-
pletes, aquestes rehabilitacions 
fixes aniran condicionades amb el 
tipus de pròtesi que es pugui utilit-
zar, tenint en compte per a pren-
dre aquesta decisió, entre altres 
conceptes clínics: la qualitat òssia 
de cada pacient. Per això el primer 
és fer un estudi clínic, radiogràfic i amb models d’estudi 
per poder aconsellar-li que tipus de tractament és el més 
adequat per a vostè.

Tal i com hem dit abans, els tipus de pròtesi fixa sobre 
implants que utilitzem en les nostres clíniques poden ser 
de 4 a 8 implants dentals per maxil·lar.

Les pròtesis híbrides sobre implants dentals està pensa-
da com una opció de tractament rehabilitador per arcades 
completes, ja sigui la zona superior o la zona inferior.

La pròtesi hibrida sobre implants dentals, és una prò-
tesi que combina una estructura metàl·lica interna sobre 
la qual es col·loca el material estètic triat segons el cas 
el pacient en qüestió, aquests poden ser: resina acrílica, 
composite o porcellana.

Aquest tipus de pròtesi va cargolada al transepitelial 
(peça que connecta l’implant amb la pròtesi), que és una 
connexió imprescindible per poder garantir l’èxit de l’im-
plant dental, és l’intermedi entre la pròtesi i l’implant.

Un cop col·locada la pròtesi híbrida fixa el pacient ha 
de realitzar unes cures d’higiene oral i altres indicacions 
que li indicarem. És molt important, realitzar-se una revisió 
d’aquest tipus de tractament cada any i realitzar un man-
teniment d’aquesta.

L’avantatge que té aquesta pròtesi fixa sobre implants 
són:

És una solució ideal per a realitzar-se una rehabilitació 
completa, tant funcional com estètica.

Si es presenta algun problema amb el pas el temps, es 
poden reparar.

Fàcil de desmuntar per part de l’odontòleg per al seu 

Pròtesis híbrides sobre 
implants dentals

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

manteniment i neteja si fos necessari.
En les imatges que acompanyen aquest article, en una 

d’elles podem veure una pròtesi híbrida superior amb totes 
les parts que la componen, en l’altra imatge podem veure 
una pròtesi fixa híbrida col·locada en el maxil·lar inferior.

Qualsevol dubte que tingui sobre aquest tema no dubteu 
a concertar una cita i l’informarem detalladament sobre 
aquest tractament. A més li recordem 
que aquest any: “no fem vacances!”

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia
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Els meus afanys viatgers em varen 
portar fins a una gran metròpoli d’un 
país en vies de desenvolupament.

Resultava brutal el gran contrast que 
hi havia entre els barris de la perifèria, 
d’habitacles pobres i amuntegats, amb 
les grans avingudes del centre on hi 
creixien elevades i luxoses construcci-
ons, grans magatzems, restaurants, 
locals d’oci i edificis administratius.

Aquest centre intentava lluir uns ai-
res de prepotència que fessin oblidar 
la visió que t’aclaparava si havies fet 
la “tonteria” d’endinsar-te en els subur-
bis. Precisament per això, s’acabaven 
d’inaugurar uns grans magatzems de 
luxosa moda (amb capital ves a saber 
d’on) en una de les principals avingu-
des vorejades d’arbres corpulents i, al 
davant de la seva porta de lluent cris-
tall, a cada costat, envoltats de plan-
tes florides, s’hi aguantaven dempeus,  
rígides, dotze cartelleres de propagan-
da ben originals. Cada una tenia dos 
panells units en forma de V invertida i 
dibuixats per la part exterior amb co-
lors estridents i amb entusiastes pro-
clames.

No entenia ben bé quin significat i 
quina finalitat podien tenir aquelles V 
cridaneres que enrarien una mica l’es-
pai.

Faltava poc per a les 10 del matí i 
uns porters luxosament uniformats 
obriren, solemnement, les portes dels 
grans magatzems just en el mateix 

moment en què dotze homes, senzi-
llament uniformats de groc i vermell, 
s’apropaven a les V i se les carregaven 
damunt les espatlles que s’encorbaren 
sota el seu pes, com un capellà quan 
es posa la casulla.

Començaren a anar i venir, amb 
cara de poc entusiasme, mostrant al 
públic que començava a omplir la gran 
avinguda i que s’ho mirava amb més 
o menys interès per assabentar-se (o 
no) dels avantatges i filigranes del nou 
magatzem.

Quan el manyà retallà els panells, no 
sé si amb fusta, plàstic o cartró, eren 
una cosa sense cap sentit. Quan el pin-
tor, millor dit, l’artista, les va pintar  de 
colors vius i lletres cridaneres, comen-
çaren a tenir sentit. Quan els homes 
anunci es cobriren amb elles el pit i les 
espatlles, es varen convertir en un sig-
ne més d’esclavitud i domini del poder 
i el luxe sobre els qui ho sacrificaven 
tot, fins i tot la seva dignitat, per tal de 
sobreviure.

Em vingué el record, com un llampec, 
d’aquelles pel·lícules del cinema mut, 
d’aquelles revistes i diaris marronosos 
en que es contemplava aquesta mena 
de propaganda. Veure-les en ple segle 
XXI era una mica sorprenent. I això 
devia tenir lloc cada dia –vaig pensar- 
tant si el sol cremava les testes com si 
els vents i les pluges escombraven els 
carrers... La gent no s’adonava que 
contemplava una desfilada d’homes 

Un mal record

Col·laboracions Entre el somni i la vigília

esclaus o tal volta, si se n’adonaven, 
giraven el cap mig avergonyits mentre 
es dirigien cap a la gran portalada de 
cristall d’aquells luxós magatzem que 
havia enviat, avinguda amunt i avall, a 
aquells homes convertits en entrepans 
de fusta, plàstic o cartró esperant 
que al final del dia aquella feina els hi 
proporcionés unes escasses monedes 
per portar cap a casa amb les espat-
lles adolorides.

Segur que aquells homes sentien 
com el dolor anava pujant per les ca-
mes, anava encarcarant-los les mans 
fortament arrapades a les cantonades 
dels panells, com poc a poc anaven 
perdent la dignitat personal per con-
vertir-se en propaganda humana i des-
humanitzada... Eren ells els qui porta-
ven la propaganda o la propaganda els 
portava a ells, avinguda amunt, avingu-
da avall, sense més destí que arribar a 
l’hora de tornar a deixar dempeus les 
V que els esclavitzaven?

No vaig poder resistir la temptació! 
Em vaig apropar a l’home-cartell que 
passava més a prop meu amb un desig 
incontrolable d’abraçar-lo i besar-lo... 
Inútil intent! El gran panell de fusta, 
plàstic o cartró, m’impedia posar els 
meus braços entorn del seu coll i els 
meus llavis no podien arribar a les se-
ves galtes xuclades. Em mirà amb ulls 
cansats, jo me’n vaig separar plorosa i 
tots dos  vàrem seguir el nostre camí 
sense cap mena d’il·lusió.

No sempre tornes d’un llarg viatge, 
si t’esforces a copsar-ne tots els de-
talls, amb el cor sols ple de bons re-
cords...

M. Dolors Godoy Rotllens
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Mots encreuats 
Núm. 411
HORITZONTALS
1.- El motor la potència del qual no es mesura en ca-
valls sinó en matxos. Distreu fraudulentament part d’una 
quantitat destinada a Ricardo Solfa. 2.- Insòlita per a 
un fabricant de vehicles del grup Volkswagen. Article. 
3.- Membre d’una sindicatura. El servei de correus 
més deficient de l’Índia. 4.- La punta del bec. Oposició 
a una menjada d’aliments fets a la brasa. 5.- El Nú-
mero d’Identificació Fiscal. Mar dintre la Mediterrània. 
6.- Dona, però en desús. Completament desordenada i 
confusa en acabar el combat de boxa. 7.- Ferir un ocell 
per convertir-lo a l’Islam. Riu africà. Consonant trenca-
dissa. 8.- Cinc-cents romans. Iniciat en la pràctica del 
ioga. Capgirat defecte en una eina de tall aragonesa. 
Ganxo de carnisser. 9.- Rusc. Cap de ruc. Inclinat avall. 
10.- Cuirassis la màquina xinesa i ho celebris amb cava 
a Pequín (al revés). Nota de recuperació. 11.- L’illa de 
la Mediterrània preferida pels cervesers, d’est a oest. 
Nom d’home.

VERTICALS
1.- Dona latifundista carregada d’informació. Escala de 
pintor. 2.- Caplletra, de 7 lletres. Tres consonants de 
rest i, a més, correlatives. 3.- Crida publicada per or-
dre d’una autoritat. Els números que indiquen l’obertura 
del diafragma. Comunicació telefònica expressada en 
un traç ascendent. 4.- Herba emprada antigament amb 
finalitats màgiques. Històrica expedició de cristians con-
tra musulmans. 5.- Estúpid. Un nom sense vocals. 6.- A 
vegades hi cal recórrer per resoldre alguns encreuats (i 
més encara per crear-los). 7.- Parada de taxis. Pronun-
cia els mots clarament. 8.- Les cambres elevades sobre 
l’altar major més turístiques del Baix Camp. En blanc i 
negre. 9.- Pal d’escombra. Ensinistrat al treball. Mascle 
de l’oca. Un romà palplantat. 10.- Teixits de cotó amb 
lligat de plana penjats a l’estenedor cap per avall. El coll 
de la baralla preferit d’en Bruno. 11.- Lloa una província 
basca. El més fugaç, l’hem pogut veure pels volts de 
Sant Llorenç.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 4

Per passar l’estona Entreteniments d’estiu
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La Generalitat a través del Pla Únic d’Obres i 
Serveis de Catalunya (PUOSC) inverteix 250 
milions d’euros en la creació d’oportunitats 
econòmiques i socials a les 1054 entitats 
locals de Catalunya. Col·laborem perquè 
cada poble sigui el millor.

Som 7.5 milions d’oportunitats 
. 
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